
تنهــا ۹ روز تا اجرای طرح دولت بــرای غربالگری 
یارانه بگیران باقی  مانده است، اما هنوز دولتمردان 
ســازوکار و جزئیات اجرای این طــرح  را که تاثیر 

مستقیم بر زندگی مردم دارد، اعلام نکرده اند. 
اگرچه قرار بود یارانه نقدی ۵ ســال مهمان اقتصاد 
ایران باشد اما حال  نزدیک به ۹ سال از زمان اجرای 
قانون هدفمندسازی یارانه ها با هدف  بسط عدالت 
اجتماعی، تقویت تولیــد و کاهش مصرف انرژی از 
طریــق  افزایش نرخ می گذرد و در این مدت ســه 
دولــت )دهم، یازدهم و  دوازدهــم( با دیدگاه های 
مختلف اقتصادی متولی اجرای این قانون بوده  اند. 

حــال آنکه طی این ســال ها نحوه اجــرای قانون 
هدفمندسازی یارانه ها به  جهت عدم نیل به اهداف 
مدنظر در بهبود فاصله طبقاتی، عدم رقابتی  شــدن 
اقتصاد، بی توجهی به بخش تولید و عدم ساماندهی 
یارانــه پنهان  مورد انتقاد کارشناســان، نمایندگان 

مجلس و حتی دولتمردان قرار گرفت. 

ë مصیبت عظمایی که ماندگار شد
  از ســال ۹۳ که دولت یازدهم به صورت رســمی 
سکان امور را بدست  گرفت، از تریبون های مختلف 
بر لزوم هدفمندســازی واقعی یارانه ها به  ویژه در 
بخــش یارانه نقدی و حذف افــراد پردرآمد از صف 
دریافت  یارانــه بگیران تاکید کرد، تا جایی که علی 
طیب نیا وزیر وقت اقتصاد  در تابســتان سال ۹۴ با 
»مصیبت عظما« خواندن یارانه نقدی، از نحوه  ریل 
گذاری و شــیوه اجرای قانون مذکــور انتقاد کرد و 
بیژن زنگنه وزیــر  نفت نیز با »عذاب الیم« توصیف 
کردن یارانه نقدی تاکید کرده بود که   »بســیاری از 
شــب ها از نگرانی اینکه چطور باید پول هدفمندی 

یارانه ها  را تامین کنیم، خوابم نمی برد.« 
با این حال طی ۴ سال اول دولت تدبیر و امید اتفاق 
تاثیرگــذاری که  بتواند در ادبیات یارانه ای کشــور 
تغییــری ایجاد کند، رخ نــداد و به جز  یک مرحله 
ثبت نام مجدد از یارانه بگیران برای راستی آزمایی 
 اطلاعات افراد و حذف تعــداد محدودی به موجب 
تاکید مجلس، شاهد  هدفمندی واقعی یارانه آنطور 
که تیــم اقتصادی دولت یازدهم بــر آن تاکید  می 

کرد، نبودیم. 
با آغاز دولت دوازدهم و دوره دوم تیم تدبیر و امید، 
کارشناســان مطابق  با وعده هایی که داده می شد 
امید زیادی به حل بحران ایجاد شــده به دلیل  عدم 
ســازگاری وضعیت اقتصاد و درآمدهای کشــور با 
هزینه ها در بخش  هدفمندی، وجود داشــت؛ این 
امیــد همچنین بخش نادیده گرفته شــده تولید و 
 صنعت کشور و عقیم ماندن سهم ۳۰ درصدی این 
بخش از هدفمندی را  در بر می گرفت و کارشناسان 
تاکید می کردند که دولــت و مجلس پس  از گذار 
از یک دوره آزمــون و خطا، دیگر باید در این دوره 
ضمن  شناســایی حفره های هدفمندی، هم بخش 
تولید را یارانه بهره مند ســازند و  هم یارانه نقدی را 
فقط به قشری که برای گذران بخشی از هزینه های 

 زندگی به آن نیاز دارند بپردازند. 
در سال اول آغاز به کار دولت دوازدهم و البته ایجاد 

تغییرات چند باره  در تیــم اقتصادی تدبیر و امید، 
علی رغم وعده های فراوان و عجز از  کمبود درآمد، 
اهداف مدنظر در اجرای صحیح قانون هدفمندی در 
 اولویت کار قرار نگرفت و همچون ســال های قبل 
روال پرداخت یارانه  بــه بیش از ۷۸ میلیون ایرانی 
به مبلغ ماهانه حدود ۳ هزار و ۵۰۰  میلیارد تومان 
ادامــه یافت؛ این در حالی بود کــه تورم به صورت 
فزاینده  در حرکت بود اما نــرخ یارانه نقدی همان 
۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان بر  مبنای محاســبات ســال 

۸۹، ثابت ماند. 
ë  الزام چند باره قانون بودجه به مرتب

سازی صف یارانه بگیران، این  بار در سال 
 ۹۸

با شــروع سال ۹۸ و رســیدن عمر دولت دوازدهم 
به نیمه دوم خود،  تشــدید تحریــم های ظالمانه و 
خصمانه آمریکا که درآمدهای کشور را  دچار تزلزل 
کرد و حرکت افسارگسیخته تورم که خط فقر را تا 
جایــی  بالا برد که گفته می شــود ۴۰ درصد مردم 
پاییــن تر از این خط قرار  گرفته اند، دیگر راه چاره 
ای جز ســاماندهی وضعیت نامطلــوب یارانه  پیش 
روی دولتمردان قرار نگرفت و در بودجه ســال ۹۸ 
بر لزوم مرتب  کردن صف یارانه بگیران تاکید شــد 
و اگرچه دولت در ابتدا در نظر  داشــت که از طریق 
استانداری ها این موضوع را پیاده سازی کند اما در 
 نهایت این موضوع مورد موافقت نمایندگان مجلس 
قرار نگرفت و  همچون ســال های قبل تکلیفی در 
قانون بودجه نگاشته شد که بر حذف ۳  دهک بالای 

درآمدی از سوی دولت تاکید داشت. 
در این راستا در اجرای تکلیف قانون بودجه ۱۳۹۸ 
آئین نامه مربوطه  بعــد از حدود چهار ماه در هیات 
دولت تصویب و مقرر شــد بعــد از اعلام  نظرنهایی 
وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ارتباطات 
و  فنــاوری اطلاعات و همچنین ســازمان برنامه و 
بودجه به عنوان مسئولان  شناسایی دهک های بالا، 

غربالگری از از پایان شهریور ماه آغاز شود. 
محمد شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
روز چهارشــنبه   ۱۳ شــهریور ماه در حاشیه جلسه 
هیــات دولت به خبرنگاران اعلام کرد  که »ســقف 
درآمــدی معینی برای حذف یارانــه وجود ندارد و 
نشان تمکن  در سه دهک بالا میزان مصرف خانوارها 
خواهد بود؛ در واقع آن دسته  از خانواده ها که میزان 
مصرف شان از حد معین بالاتر است مشمول  حذف 

یارانه می شوند.« 
همچنین در تاریخ ۲۰ شهریور ماه نیز شریعتمداری 
در حاشیه جلســه  هیات دولت این بار خبر از آغاز 
غربالگــری یارانه بگیران از مهر ماه  داد و اعلام کرد 
که »اگرچه از مهلت مقرر دستگاه های ذی ربط در 
 تهیه دستورالعمل های کامل برای ساماندهی یارانه 
نقدی گذشــته و هنوز  این دستورالعمل تهیه نشده 
اســت اما امیدواریم که این اقدام به گونه ای  اتفاق 
بیفتد که در مهرماه بتوانیم بخشی از افراد برخوردار 
را با میزان  خطای حداقلی انتخاب و از لیست یارانه 

بگیران حذف کنیم.« 

در این میان اگرچه مرتب سازی صف یارانه بگیران 
و ساماندهی  اوضاع مور اســتقبال کارشناسان قرار 
گرفته اســت اما نکات مبهمی در  پیشــبرد اهداف 
مدنظر وجود دارد که لازم است دولتمردان به ویژه 
وزیر  تعــاون، کار و رفاه اجتماعی تــا پیش از آغاز 

فرآیند غربالگری به آن  پاسخ مشخصی دهند. 
مســاله اول مربوط به معیار دولت در تعیین سقف 
مصرف خانوارها  اســت؛ شــریعتمداری تنها به این 
نکته که نمی توان ســقف درآمــدی معینی  را در 
نظر گرفت و میزان مصــرف بالای خانوارها مدنظر 
اســت اکتفا  کرده؛ در حالی که مهم ترین ماموریت 
این وزارتخانه باید اطلاع رســانی  دقیق به خانوارها 
و اعلام ســقف مصرف است؛ متولیان این وزارتخانه 
 باید اعلام کنند که ســقف مدنظرشــان برای قرار 
گرفتن خانوارها در  صف »پر مصرف ها« چیســت 

و سازوکار اجرای این تصمیم به چه  صورتی است. 
مســاله دوم که بســیار ضروری به نظر می رسید، 
شفاف سازی در  خصوص نوع مصرف خانوارها است؛ 
شــریعتمداری در حالی تنها بر  لفظ »مصرف بالا« 
تاکید کرده که مشــخص نیست منظور دقیق او از 
 مصرف بالا بر چــه کالا و خدماتی صدق می کند؛ 
در واقع به صورت  شفاف مشخص نیست که وزارت 
تعاون مصرف بالای حامل های  انرژی و سوخت و یا 
اینکه خرید ماهانه و مواردی از این قســم را  مدنظر 

قرار دارد. 
البتــه با توجه به کامل و جامــع نبودن بانک های 
اطلاعاتــی از میــزان  درآمد و مصــرف خانوار، به 
احتمال زیــاد منظور شــریعتمداری از  مصرف بالا 
مربــوط به حوزه حامل های انرژی و ســوخت می 

شود. 
مساله ســوم، عدم اعلام ســامانه و یا شماره تلفن 
مختص برای شکایت  خانوارها است، چراکه مطابق 
با آنچه که طی ســال های گذشــته شــاهد  بودیم 
همــواره ســودجویانی بودند که با سواســتفاده از 
شــرایط موجود و  واهمه مردم از قطع یارانه نقدی 
شان، با اعلام سایت ها و شماره های  تقلبی اقدام به 
کلاهبــرداری از اطلاعات خانوارها کرده اند. اگرچه 
شاید  دولت برنامه ای برای این موضوع داشته باشد 
امــا با توجه به اینکه  کمتر از ۱۰ رز تا آغاز مهر ماه 
باقی مانده ضروری است که دولت هر  چه سریع تر 

سیاست های خود را در این زمینه اعلام کند. 
مساله چهارم، عدم اطلاع رسانی به موقع دولت در 
خصــوص زمان  اجرای مصوبه مذکور اســت؛ اینکه 
دولــت باید از حداقل ۴ ماه پیش به  صورت عمومی 
و شــفاف اعلام می کرد که در پی غربالگری یارانه 
 بگیران از مهر ماه اســت امری غیرقابل انکار است. 
عدم شفاف سازی  دولت از جزئیات تصمیمات خود 
که تاثیر مســتقیم بر زندگی مردم دارد  با هیچ ادله 

ای توجیه نمی شود. 
به هر حال، حرکت دولت در مسیر ساماندهی یارانه 
بگیران امری  مطلوب برای اقتصاد کشــور محسوب 
می شــود اما لازم اســت دولتمردان  بــرای به ثمر 
نشســتن اهدافشان، اطلاع رسانی دقیق، به موقع و 

شفافی از  سیاست های خود داشته باشند. 

پاشنه آشیل اطلاع رسانی در ایران

  کارشناس رسانه 

موضوع قرائت رســمی، این روزها پاشنه آشیل اطلاع رسانی در 
ایران  اســت. در مواقع بحرانی یا اصلا قرائت رســمی نداریم، یا 
قرائت رسمی   با تاخیر بسیاری زیادی منتشر می شود و یا قرائت 
رسمی  ناقص بیان  شده و خودش می شود اسباب شایعه سازی! 

تا حالا حتما برای شــما هم اتفاق افتاده اســت که به قصد تهیه 
نان از خانه  خارج شــوید؛ شــاید یکی از بدیهی ترین کارهایی که 
در مسیر رسیدن به  نانوایی انجام می دهید، پرسیدن یک سؤال 
ساده از رهگذرانی است که  نان به دست از کنار شما عبور می کنند 
»نانوایی هنوز پخت می کرد؟«  اما بعد از رســیدن به نانوایی و 
ایستادن در صف نان، حالا دیگر نیازی  به تکرار سؤالی که اشاره 
شد، نیست. چرا که شاطران در جلوی  چشمان شما مشغول کار 
هســتند و حتی می توانید تخمین بزنید چه وقتی  نوبت به شما 

می رسد تا نان بخرید. 
این انتظار در صف اما گاهی اوقات پایان تلخی دارد، آنجا که شاطر 
 بلند می گوید نان تمام شده و دیگر کسی منتظر در صف نماند. 

شما در قبال پاسخ رهگذر نان به دست به سؤال شما درباره فعالیت 
 نانوایی که به شما می گوید نان تمام شده و نانوایی تعطیل کرده 
اســت چه  واکنش دارید و در قبال حرف شــاطر که به منتظران 
در صف اعلام  می کند نان تمام شده و نانوایی تعطیل است،چه 

عکس العملی نشان  می دهید؟

تجربه نشان داده در اغلب موارد در حالت اول، ما به پاسخ رهگذر 
 شک می کنیم و راهمان به سمت نانوایی را به شوق اینکه خبر 
رهگــذر  غلط بــوده ،به امید خرید نان ادامه می دهیم. در حالت 
دوم اما رفتار ما  کمی منطقی تر است، با کمی غرولند نانوایی را 

ترک می کنیم و به سراغ  جای دیگری می رویم برای تهیه نان. 
دقت کنید در حالت اول ما از رخداد دور هستیم و با نقل قول و 
شــنیده  روبه رو هســتیم و به همین علت دچار دیرباوری یا عدم 
پذیرش واقعیت  می شویم و درپی آن چیزی که خودمان دوست 

داریم واقعیت داشته باشد،  حرکت می کنیم. 
در حالت دوم اما دچار دید از نزدیک هستیم و به همین علت به 
سادگی  حرف شاطر را می پذیریم چون در این حالت خودمان در 
همسایگی  رخداد هستیم و اتفاق را هم می بینیم و هم می شنویم 

به طور مستقیم و  بی واسطه. 
حالا این موضوع را از زاویه دیگری نگاه کنیم، اگر وقتی در صف 
 نانوایی منتظر هستید تا نوبت تان بشود، یک نفر از حاضران در 
صف  بگوید، نان تمام شــد، شــما چه واکنشی دارید؟ آیا نانوایی 
را ترک می کنید  یا در نخســتین اقدام درباره حرف زده شــده از 

شاطر و نانوا سؤال  می پرسید؟
پاسخ روشن است، با اینکه شما در همسایگی رخداد و به اصطلاح 
دید  از نزدیک هســتید اما برای تایید آنچه شــنیده اید، منتظر 
پاسخ شاطر  می مانید و تا جواب نگرفته اید از نانوایی نمی روید. 

در ارتباطات بحران، به حرف شاطر، قرائت رسمی از یک رخداد 
 می گوییم که توسط یک مسئول بیان می شود. ساده ترین کارکرد 
قرائت  رســمی، پیشــگیری از شایعه سازی و انتشار اخبار کذب 
است. مهم ترین  صفت قرائت رسمی این است که بایستی از طرف 
کسی اعلام شود که  مورد تایید مخاطب باشد و کسی نتواند در 

حرفش تشکیک کند. 
موضوع قرائت رســمی، این روزها پاشنه آشیل اطلاع رسانی در 
 جمهوری اسلامی شده است. اگربخواهیم واقع بینانه حرف بزنیم 
در  مواقع بحرانی یا ما اصلا قرائت رسمی نداریم یا قرائت رسمی مان 
با  تاخیر بسیاری زیادی منتشر می شود یا قرائت رسمی مان ناقص 
بیان  می شود و خودش می شود اسباب شایعه سازی وموج سواری 
رسانه ای یا  از همه بدتر قرائت رسمی مان با مطالب خلاف واقع 

منتشر می شود. 
دربــاره این بخش آخــر اگر بخواهیم به مثال مان رجوع کنیم ، 
ماجــرا  اینطور می شــود که نانوایــی اصلا آردی برای پخت نان 
ندارد اما شاطر  به آنهایی که در صف ایستاده اند بگوید آرد داریم 

و نمی خواهیم پخت  کنیم! 
درباره موضوع قرائت رسمی و نقش آن در مدیریت بحران حرف 
زیاد  است اما بد نیست بدانید در عملیات روانی گاهی اوقات برای 
مدیریت یا  فریب افکار عمومی از انتقال و انعکاس قرائت مستقیم 

توسط واسطه ها  و منابع آگاه استفاده می شود. 
در این مدل برای فریب و جهت دهی مخاطب، قرائت رسمی به 
اطلاع  همان رهگذری که با نان از کنار شما می گذرد، رسیده و او 
نیز  موضوع را به شما منتقل می کند.در این مدل تلاش می شود 
اولا فضای  جامعه با انتشار قرائت غیررسمی سنجیده شود، ثانیا 
به طور غیر  مستقیم هدایت افکار عمومی به سمت قرائت رسمی 
انجام شــود و آخر  اینکه با انتشــار قرائت غیر رسمی زمینه برای 
انتشار قرائت رسمی با  اندکی تاخیر به جهت تکمیل کردن آن 

و بالا بردن کیفیت اثرگذاری اش  فراهم شود. 
حــالا یک بــار دیگر به بعضی از بحران های اخیر کشــور دقت 
کنید،  مشکل اول و آخر این است که ما نه قرائت رسمی داریم با 
پیوست هایی  که گفته شد و نه از قرائت های غیر رسمی درست 
و به جا استفاده می  کنیم تا آنجا که برخی از این قرائت های غیر 
رسمی، خودش بحران زا و  بحران ساز می شود و اسباب تولید شایعه! 
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لایحه تجارت سرمایه گذاران را فراری می دهد

 گزارش

نشست خبري کانون وکلا با حضور علي نجفي توانا و بهمن کشاورز
علی نجفی توانا رییس پیشین کانون وکلای دادگستری مرکز تاکید کرد:  اگر می خواهیم 
عدالت قضایی و اجتماعی حاکم شود و اعتماد مردم  برگردد چاره ای جز ریشه یابی فساد 

در کشور و رو کردن دست دانه  درشت ها نخواهیم داشت. 
نجفی توانا در رابطه با ضرورت مبارزه با زمینه های ایجاد فســاد پیش  از شــکل گیری 
مفسدان اقتصادی، اظهار کرد: فساد یک اصطلاح ادبی  است که در علم حقوق به امور و 
موضوعات متعدد و متفاوتی می تواند  اطلاق داشته باشد. فساد می تواند جنسی، اخلاقی، 
مالی، اداری،  فرهنگی و انواع دیگری باشــد که حســب مورد می توان به آنها اشاره  کرد. 
در کشــور ما با توجه به موضوع بحث، فســاد اداری به عنوان یکــی  از منحوس ترین و 
بدترین نوع مفسده رفتاری و انحراف هنجاری  شناخته شده است. البته باید اشاره کنیم 
که وجود فســاد در یک خانواده،  جامعه یا جغرافیای مشــخص در بُعد مالی قطعا دارای 
ریشــه های متعدد و  ارتباط تنگاتنگ با سایر فســادها و انحراف های اخلاقی، سیاسی، 
 فرهنگی و اداری می تواند باشــد. این وکیل دادگستری عنوان کرد: در رابطه با چگونگی 
برخــورد با  انحرافات اقتصادی، راه حل های عمومی تقریبا در مورد ســایر انحرافات  نیز 
مشــابه اســت اما هر یک از اینها به یک روش اختصاصی و ویژه  نیاز دارند تا بتوانند از 
پیشرفت فساد جلوگیری به عمل آورده و به  تدریج آن را محو و زایل نمایند. برای مبارزه 
با فساد اقتصادی ابتدا باید  دلایل وجود فساد آن هم در کشوری که همه مدیران ادعای 
عدل علوی،  آزادی حسینی و سلامت دینی دارند را بررسی کنیم. در حقیقت اگر در  یک 
جامعه ســکولار یا جامعه ای که مدعی دیانت و سلامت دینی نیست  فساد وجود داشته 
باشــد می توان گفت که نه ادعایی وجود دارد نه  روش های دینی، راه حل های سنتی، یا 
ســابقه اجرا در منابع آنها مشاهده  می شود. ما هم در موازین دینی هم در موازین عرفی 
هم در تمدن کهن  ایران روش های شناخته شده ای در رابطه با مبارزه با فساد داریم. وی 
افزود: بنابراین در اولین اقدام بعد از شــناخت فساد و تشخیص انواع  آن باید به شناخت 
عوامل و بررسی چرایی فساد پرداخت. واقعیت این  است که در کشور ما تنوعی از فساد 
مالی مرتبط با فســادهای دیگر و  انحرافات متعدد وجود دارد که می توان به فساد اداری 
به معنای عام،  فساد مدیریتی، سوء مدیریت، عدم شایسته سالاری، وجود قوانین  ناکامل، 
قوانین مبهم، عدم نظارت درســت و عدم برخورد اداری و  قضایی در رابطه با انحرافات و 
مفاسد اقتصادی اشــاره کرد. نجفی توانا با بیان اینکه برای توضیح مطلب کافی است به 
سلســله  عوامل برای رویداد یک انحراف یا فساد اقتصادی توجه داشت، تصریح  کرد: در 
ابتدای انقلاب شــعار مبارزه با سیستم پهلوی بود زیرا وجود  برخی مدیران ناسالم در آن 
زمان موج انحصار در بخش اقتصادی شــده  بود و به دلیل وجود رانت در برخی نهادهای 
حاکمیتی اختلاف طبقاتی،  ثروت اندوزی اقلیت و محرومیت اکثریت تجلی عینی داشت. 
بعد از  انقلاب به همین دلایل شعارهایی در مبارزه با فساد، ایجاد مساوات و  عدل علوی 
داده شــد و مردم با این امید در جنبش سیاســی شرکت کردند و  نهایتا انقلاب اسلامی 
پیروز شد. این وکیل دادگستری افزود: در اوایل با توجه به وجود جنگ و نظارت  معنوی 
که وجود داشــت عملا جرات انحراف و فساد و ایجاد فساد با  چالش مواجه بود به همین 
جهت مدیران در آن زمان ســعی در ساده  زیستی داشــتند. اما از اوایل دهه 1370 به 
بعد ما با یک چرخشــی در  نظام اداری کشور مواجه شدیم که البته این چرخش به طور 
طبیعی در  بســیاری از کشــورها به ویژه زمانی که سازندگی آغاز می شود و بودجه  های 
عمرانی در اختیار نهادها قرار می گیرد امری طبیعی اســت. یعنی  سابقه این نوع فسادها 
در بســیاری از کشــورها مانند آلمان بعد از جنگ،  ژاپن بعد از جنگ، چین، فرانســه و 
بســیاری از جوامع وجود داشته  است. وی خاطرنشــان کرد: اما به تدریج با توجه به در 
اختیار گذاشــتن منازل،  وســایل نقلیه، امکانات دولتی به مدیران نوعی عادت به تجمل 
گرایی در  افرادی به وجود آمد که قبل از آن بعضا در خانه های بســیار کوچک با  وسایل 
نقلیه ابتدایی یا با وضعیت اقتصادی نامناســبی دست به گریبان  بودند و با انگیزه برابری 
و عدالتخواهی در انقلاب مشــارکت داشــتند اما  وقتی این گونه امکانات در اختیار آنها 
قرار گرفت خود، همســر و  فرزندان آنها به تدریج با یک شــیوه ای از زندگی با امکانات 
مناســب و  بعضا تجملی عادت کردند و با لحاظ اینکه متوجه می شــدند که به تدریج  با 
حاکمیت جناح ها ممکن اســت قدرت هر لحظه دســت به دست گردد و  جناح دیگری 
حاکم شود با اســتفاده از امکانات مدیریتی و مبسوط الید  بودن در حوزه مدیریت خود 
و بــه علت اعتماد انقلابی که در آن زمان  وجود داشــت و به دلیل فقدان نظارت بر کار 
آنها ابتدا به صورت پنهانی  و ســپس آرام آرام، آشــکارا یا نیمه آشکارا از رانت ارتباط و 

اطلاعات  استفاده کردند. 

رودربایستی در مبارزه با فساد
 ظلم به اکثریت ملت است

روزنامه یادگار امروز منتظر ارائه پیشنهادات و 
نظرات شما می باشد 
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اقدامات قهری یکجانبه مانع اصلی
 مبارزه یکپارچه بین المللی با قاچاق  انسان است

نمایندگــی دائم ایران در وین اعلام کرد: تحریم های قهری یکجانبه، 
مانع  اصلی تحقق مبارزه جامع و یکپارچه بین المللی با قاچاق انسان 

است. 
در نشســت کار گروه کنوانســیون مبــارزه با جرائم ســازمان یافته 
ســازمان  ملل که از 9 تا 13 ســپتامبر 2019 )19- 23 شهریور( در 
وین برگزار  شد، نماینده کشــورمان با قرائت بیانیه ای، ضمن تاکید 
بر ضرورت  اتخاذ رویکرد جامع بین المللی با در نظر داشــتن ریشــه 
های اصلی و  زمینه ساز قاچاق انسان، اقدامات قهری یکجانبه را یکی 
از مهمتریــن  موانع پیش روی همکاری های بین المللی در مبارزه با 

جرائم سازمان  یافته فراملی دانست. 
در این بیانیه با اشــاره به اینکه قاچاق و بهره کشــی انسان کماکان 
یک  واقعیت تلخ برای بســیاری از زنان و کودکان در سراســر جهان 
است،  این پدیده را یکی از بزرگترین نقض های حقوق بشر و کرامت 
انســان  دانسته که کماکان بســیاری از کشورها از آن رنج می برند و 

هیچ  کشوری از این جرم در امان نیست. 
نماینده کشــورمان با اشاره به اینکه تجاوز و دخالت خارجی، اشغال، 
 جنگ، تروریسم، بی ثباتی سیاســی، پاکسازی نژادی، نسل کشی و 
 اقدامات قهری یکجانبه از جمله عواملی هســتند که در نهایت سبب 
 آوارگی و قربانی شــدن افراد در پدیده قاچاق انســان و بردگی می 
شــوند،  افزود: رســیدگی به این چالش در وهله اول وظیفه سازمان 
هــای بین  المللی از جمله دفتر مقابله با مواد مخدر و جرم ســازمان 
ملل بوده و این  ســازمان ها نباید فقط بر روی نشانه های این پدیده 

ها تمرکز کنند. 
در بخش دیگری از این بیانیه، به تعهد کشــورمان در پیشــگیری و 
مبارزه  با تمامی اشــکال قاچاق پرداخته شده و آمده است: ایران در 
ســال های  اخیر گام های بزرگی را در همه سطوح ملی، منطقه ای و 
جهانی در  مبارزه با قاچاق انسان برداشته است. در سطح بین المللی 
نیز ایران  عضو چندین کنوانسیون بین المللی بوده و یادداشت تفاهم 
های جداگانه  ای را با ســازمان بین المللی مهاجرت و ســازمان بین 
الملــی کار جهت  تقویت ظرفیت نهادهای خــود در مبارزه با قاچاق 

انسان، امضاء کرده  است. 
نمایندگی کشــورمان در پایان با اشــاره به تلاش های صورت گرفته 
در  مبارزه با قاچاق انســان، افزود: جمهوری اســلامی معتقد اســت 
کــه اقدامات  قهــری یکجانبه برخلاف حقوق و اصــول بین الملل و 
نیز تعداد بی  شــماری از قطعنامه های ســازمان ملل، کماکان مانع 
اختصاص منابع  برای پیشــگیری و مبارزه با قاچاق انسان شده و در 
همکاری هــای بین  المللی اختلال ایجاد کرده اســت. چنین تدابیر 
غیرقانونی که به مثابه  تروریســم اقتصادی می باشــند، مانع ارائه به 
موقع کمک های فنی که  برای پیشــگیری موثــر و مبارزه با قاچاق 

انسان ضروری است، شده اند. 

درحالــی که وزیر ارتباطــات اعلام کرده بــود ارائه 
سیم کارت های رایگان  به مسافران برای سوءاستفاده 
از مدارک آن هــا و ثبت گوشــی های قاچاقی  نوعی 
دزدی است. اخیرا هم تاکید شده که خرید و فروش 
اطلاعات  مسافران حتی با رضایت ایشان، سوءاستفاده 
از واردات مســافری است  و شخص مسافر قانوناً مجاز 
نیســت از طریق اطلاعات هویتی خود اقدام  به ثبت 

تلفن همراه قاچاق کند. 
پس از اجرای طرح رجیستری، برخی از فروشندگان 
سودجو در بازار  به افزایش قیمت گوشی با این بهانه 
اقــدام کردند، در صورتی که  مســئولان بارها اظهار 
کردند رجیستری هزینه ای ندارد و نباید باعث  افزایش 
قیمت شــود. از طرفی در یک سال گذشته، موضوع 
افزایش نــرخ  ارز نیز با توجه به ماهیت وارداتی بودن 
گوشــی ها، موجب افزایش دو تا  ســه برابری قیمت 

گوشی ها شد. 
البته گوشــی هایی که در بازار وجود داشتند هم در 
مقایسه با همان  گوشی ها در خارج از کشور، گران تر 
بودند و این موضوع باعث شد  برخی به دنبال واردات 
گوشی مسافری باشند، زیرا به گفته ی آذری  جهرمی، 
هر مســافر می تواند ۸۰ دلار بار مسافرتی با خود به 

همراه  داشته باشد و مسافران می توانند از این معافیت 
گمرکی برای واردات  گوشی استفاده کنند. 

اما واردات گوشــی های مســافری با هزینه  پایین تر، 
موجب شد ســودجویان  که مسافر نبودند هم از این 
امکان فراهم شــده که با استفاده از کارت ملی،  امکان 
واردات یک گوشــی وجود داشــت، اســتفاده کنند. 
در برهه ای  شــرایط این طور بود که قاچاقچی بارش 
را بدون ثبت ســفارش به صورت  قاچاق وارد کشــور 
می کرد و با عنوان گوشی مســافری می توانست کد 

 رجیستری بگیرد. 
بــه همین دلیــل پس از مدتــی، این روند شــکل 
صحیح تری به خود گرفت؛  همان طور که آذری جهرمی 
اظهار کرد که موضوع وصل سیســتم سامانه  نیروی 
انتظامی به گمرک مطرح است که باید اتفاق می افتاد. 
قرار بود  این اتصال برای مشخص شدن دقیق واردات 
گوشی از طریق مسافر  صورت بگیرد، نه این که به اسم 
بار مسافر، بتوان خارج از روال های  مورد تأیید وزارت 

صنعت، معدن و تجارت، گوشی وارد کرد. 
کلاهبــرداری از مــدارک حاجیــان بــرای واردات 

گوشی های قاچاق

اما موضوع واردات گوشی مسافری توسط کسانی که 
واقعا مسافر  نبودند و از اطلاعات مسافران سوءاستفاده 
کردند، به اینجا ختم نشد.  اگرچه با اتصال سامانه های 
نیروی انتظامی و گمرک، دیگر فقط کارت  ملی برای 
واردات گوشــی مسافری کافی نیست و مسافر واقعی 
می تواند  از این امکان اســتفاده کند، برخی با گرفتن 
اطلاعات مســافران، به  واردات گوشــی به اسم آن ها 
اقدام کردند و این موضــوع واکنش وزیر  ارتباطات و 
فناوری اطلاعات را در پی داشت و وی از کلاهبرداری 
 عــده ای که به حاجیان امســال ســیم کارت رایگان 
داده اند و از مدارک آن ها  سوءاستفاده و گوشی قاچاق 

ثبت کرده اند، خبر داد. 

این افراد با »سوء اســتفاده از تسهیلات درنظر گرفته 
شده برای  مسافران« با مراجعه مستقیم به مسافران 
و یا از طرق دیگری همچون  آژانس های مســافرتی، 
در ازای پرداخــت مبالغی، اقدام بــه خرید اطلاعات 
 هویتی مســافران و زائران کرده و با اســتفاده از این 
اطلاعات اقدام به  رجیســتر کردن گوشی های قاچاق 
می کنند. در این باره دو حالت یا گوشی  بدون اطلاع 
شخص مســافر و یا با اطلاع و رضایت شخص مسافر 

ثبت  می شود. 
در حالت اول که گوشــی بدون اطلاع شخص مسافر 
ثبت می شود،  متخلفان پس از دستیابی به اطلاعات 
هویتی مســافر، ابتــدا بدون اطلاع  مســافر اقدام به 
صدور ســیم کارت بنام وی کرده و سپس با استفاده 

از  سیم کارت صادرشــده، کد ملی و شماره گذرنامه 
مسافر، اقدام به ثبت تلفن  همراه مسافری می کند. در 
صورتی که برای مســافر سیم کارتی صادر  شده باشد، 
پیامکی با سرشماره  CRA.ir  برای سایر خطوط وی 
ارسال  می شود و این امکان برای شخص مسافر وجود 
دارد که با شماره گیری  شماره ۱۹۵ و یا با مراجعه به 
آدرس اینترنتی cra.ir .۱۹۵  نسبت به  ثبت شکایت 
در »سامانه ثبت و پاســخگویی به شکایات سازمان 

تنظیم  مقررات و ارتباطات رادیویی« اقدام کند. 
  همچنین شــخص مســافر می تواند با اســتفاده از 
اپلیکیشن »دولت همراه«  و از بخش »تعداد خطوط 
مشــترکین تلفن ســیار« از صدور سیم کارت  جدید 
بنام خود مطلع شــود. البته فرد متخلف با اســتفاده 
از ســیم کارت  صادرشده به نام مســافر قادر به انجام 
تخلفات متعددی است که ثبت تلفن  همراه تنها یکی 

از این تخلفات است. 

اساسنامه صندوق های 
بازنشستگی، پس انداز و رفاه 
کارکنان صنعت  نفت ابطال شد

با رای هیــات عمومی دیوان عدالت اداری اساســنامه 
صندوق های  بازنشســتگی، پس انــداز و رفاه کارکنان 
صنعت نفت که در سال ۹۳  توسط هیات مدیره شرکت 
ملی نفــت خارج از حدود اختیــارات قانونی  تصویب و 
براســاس آن صنــدوق مذکور به عنوان یک موسســه 
خصوصی  غیرتجاری به ثبت رســیده بود ابطال شد. بر 
اساس رای صادره در تاریخ ۲۲/۵/۹۸ هیات عمومی، با 
توجه به  قانون اصلاح برخی از مواد قانون اصلاح مقررات 

بازنشســتگی و  وظیفه قانون استخدام کشوری مصوب 
۲۴/۵/۸۰ و همچنین قانون  ســاختار نظام جامع رفاه و 
تامین اجتماعی مصوب ۲۱/۲/۸۳ ، هر چه  صندوق های 
بازنشســتگی کارکنان در کلیه دستگاه های اجرایی از 
جمله  صنعت نفت دارای شخصیت حقوقی مستقل بوده 
و از شــمول قوانین و  مقررات عمومی دولت مســتثنی 
هســتند لیکن تحت نظارت دولت قــرار  دارند و وجوه، 
امــوال، ذخائر و دارائی های کلیــه صندوق های بیمه و 

 بازنشســتگی در حکم اموال عمومی بوده و مالکیت آن 
مشاع و مرجع  ذیصلاح جهت تصویب و اصلاح اساسنامه 
آنها با رعایت شــروط مقرر  در ماده ۱۷ قانون ســاختار 
نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی بر عهده  هیات وزیران 
می باشد، فلذا اقدام هیات مدیره شرکت ملی نفت جهت 
 تصویب اساسنامه صندوق های بازنشستگی، پس انداز و 
رفاه کارکنان  صنعت نفت، خلاف قانون و خارج از حدود 

اختیارات قانونی آن بوده  است و ابطال شد. 

تشکیل شرکت صوری برای دریافت ارز دولتی ۸ چالش مهم تولید در بخش مالیات
مدیــرکل دفتر امور اقتصادی و سیاســتهای تجاری 
وزارت صنعــت، معــدن  و تجارت گفت: در شــرایط 
کنونی بخش تولید با ۸ چالش جدی در حوزه  مالیاتی 
مواجه است که اصلاح آنها می تواند در تداوم فعالیت 

واحدهای  تولیدی تاثیرگذار باشد. 
تشکینی اظهار کرد: در شــرایطی که بخش تولید از 
زوایای مختلفــی در  تنگنا قــرار دارد، باید ابزارهای 
اقتصادی را برای تخفیــف آثار وارده بر  این بخش به 
کار گرفت. مالیات یکی از ابزارهای اقتصادی است که 
 می تواند نقش کلیدی در تخفیف فشارهای هزینه ای 

وارده بر بخش تولید  داشته باشد. 
وی اضافه کرد: در شــرایط کنونــی بخش تولید با ۸ 
چالش جدی در حوزه  مالیاتی مواجه است که اصلاح 
آنها می توانــد در تداوم فعالیــت واحدهای  تولیدی 

تاثیرگذار باشد. 
او عــدم انعطاف مالیاتی و عدم هماهنگی با شــرایط 
اقتصادی را به عنوان  یکی از ۸ چالش جدی در حوزه 
مالیاتی معرفی کرد و گفت: فرآیند  نامناسب دادرسی 
مالیاتی، ممیزمحوری و رواج شیوه علی الرأس در  نظام 

رسیدگی و تشخیص مالیات از دیگر موارد است. 
مدیرکل دفتر امور اقتصادی و سیاســت های تجاری 
وزارت صنعت،  معدن و تجارت با اشاره به نبود موضوع 
مرور زمــان در نظام مالیات  بــر ارزش افزوده گفت: 

مرور زمان در ادبیات مالیات ستانی به معنای  حداکثر 
مدت زمانی است که ســازمان امور مالیاتی می تواند 
 اظهارنامه های مالیاتی مودیان را رسیدگی کند. پس 
از آن بایــد  اظهارنامه های مذکور را قطعی تلقی کرده 
و فقط میزان مالیــات ابــرازی  در اظهارنامه ها قابل 
مطالبه و وصول اســت. در قانون مالیات ارزش  افزوده 
ســخنی از مرور زمان مالیاتی نیامده است از این رو 
حجم  عظیمــی از اظهارنامه های مودیان نظام مالیات 
بر ارزش افزوده در  سالیان گذشته مورد رسیدگی قرار 
نگرفته اســت که این امر اعتراض  مؤدیان و تضعیف 
فضای کسب وکار را به دلیل بلاتکلیفی آنان به دنبال 

 داشته است. 

سید مهدی فرشــادان عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس گفت: متاسفانه  یکسری شرکت صوری به وجود 
آمده تا با ارز دولتی کالا وارد کنند اما  کالایی به کشور 
وارد نکرده اند که دولت باید به مجلس در این باره پاسخ 

 دهد. 
فرشادان با انتقاد از نحوه توزیع ارز ۴۲۰۰ تومانی برای 
تأمین کالاهای  اساســی،گفت: مــردم از نظر اقتصادی 
تحت فشار شــدید هستند اما متأســفانه  این مصوبه 
مجلس به خوبی اجرا نشده و آثار اجرای آن را در جامعه 
نمی  بینیــم. وی با تأکید بر اینکه مجلس قطعاً بر نحوه 
اجــرای این مصوبه نظارت دقیــق  می کند، گفت: باید 
مســیر عرضه ارز دولتی جهت تأمین کالاهای اساسی 
 کاملًا مشخص و هدفدار باشد تا دست دلالان و واسطه 
گران از آن کوتاه  شود. نظارت مجلس به نحوه توزیع ارز 
دولتی باید بیشتر شودعضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس با تاکید بر اینکه نظارت مجلس  شورای اسلامی 
و دســتگاه های نظارتی بر نحوه توزیع ارز دولتی باید 
 بیشــتر شــود تا دلالان از این فضا سوءاستفاده نکنند، 
تاکید کرد: همچنین  دولت باید هوشیار باشد و با کسانی 
کــه در این زمینه تخطی کرده اند،  برخورد قاطع کند و 
جا دارد از عملکرد قوه قضائیه به دلیل برخورد قاطع  با 
مفسدان اقتصادی تشکر کنیم. فرشادان با اشاره به اینکه 
متاسفانه یکسری شــرکت صوری به وجود آمده  است 
تــا با ارز دولتی کالا وارد کنند امــا کالا وارد نکرده اند، 

یادآور شد:  افراد سودجو  و رانت خوار از ارز دولتی برای 
واردات کالاهای  موردنظر خودشــان استفاده می کنند 
که باید دســتگاه های نظارتی دقت  بیشتری کنند. وی 
افزود: نحوه برخورد با مفسدان اقتصادی باید به گونه ای 
باشد که  دیگر کسی جرأت سوءاستفاده از منابع دولتی 
را نداشته باشد چرا که  سودجویان به دنبال آن هستند 
که خون مردم را در شیشــه کنند تا از این  طریق سود 
بیشتری عایدشان شود. عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس با بیان اینکه مجلــس قطعاً اهرم های  نظارتی 
خود را به کار می گیرد، خاطرنشان کرد: دولت باید به 
مجلس  توضیح دهد که ۱۴ میلیارد دلار ارز دولتی را به 
چه بخش هایی تخصیص  داده است و قطعاً کمیسیون 
اقتصــادی و برنامه و بودجه مجلس هم به طور  ویژه به 
این موضوع ورود می کنند تا مشــخص شــود که این 

بودجه در کجا  هزینه شده است. 

سیاسی

بهمنی:
  حذف چهار صفر از پول ملی

 باعث کاهش هزینه ها می شود

یک عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با استقبال از لایحه دولت در 
حذف  چهار صفر از پول ملی گفت که این کار باعث کاهش هزینه ها 

خواهد  شد و تاثیری در تورم و رکود ندارد. 
محمــود بهمنی در تحلیلی از اثرات اجرایی شــدن حذف چهار صفر 
از  پــول ملی گفت: هدف لایحه حذف چهار صفر از پول ملی افزایش 
ارزش  پول ملی نیســت. چون این کار تاثیــری در ارزش پول ملی، 
کاهش تورم  و رکود ندارد. برای توضیح بیشتر باید گفت که ما جهت 
چاپ ۱۰۰  اسکناس ۱۰۰ تومانی باید برای هر اسکناس ۳۰۰ تومان 
هزینه  می کردیم. حال اینکه ارزش ذاتی اســکناس ها بیشتر از ۱۰۰ 
تومان بود  یا اینکه ارزش ذاتی سکه ها بیشتر از ارزش مبادلاتی است. 
ولی با  حذف چهار صفر، این پول ها از جریان خارج شــده و وضعیت 
 ســاماندهی می شود. وی افزود: از طرف دیگر واحد پول ما ریال است 
اما امروز اگر به  کسی بگویید که یک ریال بدهد نمی تواند این کار را 
انجام دهد. ما برای  ضرب کردن یک ریال باید ۳۵ تومان هزینه کنیم. 

این یعنی اصلاح واحد  پولی ضروری است. 
بهمنی ادامه داد: در حال حاضر ۱۰ هزار ریال، ۱۰۰۰ تومان است که 
 با اجرای لایحه حذف چهار صفر، یک تومان می شــود و زیر مجموعه 

 آن پارسه یا هر اسم دیگری خواهد شد. 
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با تاکید بر اینکه »تورم با حجم 
 پول رابطه مســتقیم دارد«، توضیــح داد: وقتی حجم پول در جامعه 
زیاد  می شــود قیمت ها هم افزایش پیدا می کند. قرار نیست ما حجم 
پول را  تغییر دهیم بلکه معادل آن پولی که قرار است امحا شود را با 

اسکناسِ  با واحد جدید جایگزین می کنیم. 
وی افزود: ســالانه چیزی حدود ۸۰۰ میلیون تــا یک میلیارد برگ 
 اسکناس به دلایلی همچون پوسیدگی و فرسودگی امحا می شود و به 
جای  آن اسکناس نو چاپ می شود. در این روند به جای اسکناس های 
امحا  شــده اســکناس با واحد جدید تولید خواهد شــد. با این کار 

هزینه ها هم به  شدت کاهش پیدا می کند. 

اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری با بیان 
این که با »نه گفتن«  به مطالبــات کودکان و نوجوانان 
مشــکلات آنها حل نمی شــود، گفــت: بایــد  راه ها و 
روش هایــی را پیدا کنیم که اصــول حاکم بر جمهوری 
اسلامی  رعایت شود اما به مطالبات و درخواست های آنها 
نیز پاسخ داده شــود. جهانگیری اظهار داشت: آموزش و 
پرورش مهمترین مسئولیت در توسعه  علمی و اجتماعی 
کشــور را عهده دار اســت، به همین دلیل باید در حوزه 
 تعلیم و تربیت و آموزش و پرورش سرمایه گذاری کرد. 

جهانگیری با تاکیــد بر اینکه هزینه کردن در آموزش و 
پرورش هزینه  ســرمایه اســت نه مصرفی، افزود: نیروی 
انسانی که ماموریت مهم توسعه  کشور را به عهده بگیرد 

باید در مدرسه و آموزش و پرورش تربیت شود. 
معاون اول رئیس جمهوری تصریح کرد: در مدرسه باید 
تمام مهارت های  زندگی آموزش داده شــود و آموزش و 

پرورش باید کانون آموزش و گفت  وگو باشد. 
جهانگیــری تاکید کرد: معمولا برنامــه های وزرایی که 
انتخــاب می شــوند،  برنامه های جامعی بــرای عبور از 
تنگناهاست و چشم انداز بسیار روشنی  برای نظام تعیین 
کرده است؛ برنامه اصلی آموزش و پرورش این است که 

 این سند را به صورت دقیق اجرا کند. 
وی یادآور شــد: بعد از انتخابات ســال ۹۲ به دنبال این 
بودیم که اولویت های  مهمی که پیش روی کشــور است 

را شناســایی کنیم و براساس آن اولویت  هامسائل کشور 
را حل و فصــل کنیم.یکی از مهمترین  موضوعات، بحث 
 هــای بین المللی بود که اقدامــات زیادی انجام گرفت، 
توافقاتی شــد و با  کشــورهای مهمی در دنیا گفت وگو 
انجام گرفــت تا اینکه در آمریکا رئیــس  جمهور جدید 

انتخاب و در اردیبهشت ۹۷ از برجام خارج شد. 
معاون اول رئیس جمهوری یادآورشد: اینکه آمریکایی ها 
با صراحت،  قاطعیت و هیچ پرده پوشــی ای می گویند 
»ما راهبرد فشــار حداکثری را بر  ایران به عنوان دستور 
کار اصلی قرار دادیم«؛ هدف شــان در اوایل  فروپاشــی 
جمهوری اســلامی و حتی فروپاشی ایران بود و اهداف 
حداقلی  شــان  کــه هم اکنــون نیز مطرح مــی کنند، 

فروپاشی اقتصاد ایران است. 
جهانگیــری عنوان کرد: حال یک جنگ اقتصادی نابرابر 
ظالمانه ای،  اینگونه علیه اقتصاد کشــور شــروع شــده 
اســت و اردیبهشت ۹۷رســما آن را  اعلام کردند، اینکه 
در آن زمان چه شــرایطی به جهت اقتصادی درکشــور 
 حاکم بود و چه تصمیماتی گرفته شد و چرا گرفته شد؛ 
اینهــا در جای خود  قابل بحث اســت و درباره اش بحث 
خواهیم کرد. وی تصریح کرد: عده ای کار را خیلی ساده 
می گرفتنــد و بلافاصله می گفتند  مثــلًا این تصمیمات، 
تصمیمات درســتی نبوده اســت. ولی وقتی یک جنگ 
 نابرابر اقتصادی اینگونه شــروع می شــود، حتما جنبه 

امنیتی اصلیترین  مســاله آن اســت، شما هم مدام فکر 
می کنید در این جنگ آنها کجــا را هدف  قرار داده اند؛ 
خصوصا اینکــه اگر اطلاعات دقیقی از طریق دســتگاه 
هــای  اطلاعاتی به ما برســد که کدام کشــور منطقه با 
چه میزان پول و در کجا  می خواهند فشــار وارد کنند و 
توانمندی ما برای مقابله چگونه اســت؛ همه  اینها کمک 
می کند که سیاســتگذار بتواند تصمیم به موقع بگیرد و 
بتواند  سیاست طرف مقابل را به شکست بکشاند. کسی 
هــم نمی آید بگوید این  تصمیم مــن صرفا یک تصمیم 
اقتصادی است که براساس سیاست های  اقتصادی و علم 

اقتصاد اتخاذ شده است. 
ë کودکی و نوجوانی را به رسمیت بشناسیم

جهانگیــری در بخش دیگر از ســخنانش با اشــاره به 
سیاســت ها و برنامه های  وزارت آموزش و پرورش درباره 
کــودکان، نوجوانان و دانش آمــوزان  گفت: رویکردهای 
نظام و البته آموزش و پرورش کشور نسبت به  پدیده های 
جهان را باید با حساســیت دنبــال کنیم که یکی از آنها 
به رسمیت  شناخت کودکی و نوجوانی است، البته شاید 
این موضوع دربرنام  ها نیامده  باشد، اما باید در رویکردها 
دیده شــود. معاون اول رئیس جمهــوری با بیان این که 
»کــودک حق دارد بــازی کند و  نباید تصور شــود کار 
عجیبی اســت« افزود: کودکان حق دارند ورزش کنند 
 و از نشــاط و شادی برخوردار باشــند و حق دارند که با 

مهــر و محبت با آنها  رفتار شــود و باید در رویکردهای 
همه مسئولان، حاکم باشد. وی تاکید کرد: وقتی حقوق 
کودکان و نوجوانان را به رسمیت نمی شناسیم  مجبوریم 
در مقابــل حوادثی قرار بگیریم که برای حل آن حوادث 
از حیثیت  تمام نظام مایه بگذاریم که چگونه آن مســاله 
را حــل کنیم. جهانگیری اضافه کرد: باید کاری کنیم که 
حس تعلق دینی و میهن در  کودکان و نوجوانان کشــور 
تقویت شود و حس تعلق به خانواده و به مدرسه  افزایش 
یابد اگر این موارد در برنامه اجرایی دیده نشده بود، باید 
به عنــوان  رویکرد قرار گیرد زیــرا در جهت گیری فرد 
فرد ما مســئولان موثر اســت.  همه ما به عنوان مسئول 
اجرایی بــه عنوان دولت در قبال تمام بیش از  هشــتاد 
میلیون مردم ایران با رویکردها، تنوع و تکثرهای مختلف 

مسئول  هستیم. 

جهانگیری:

کودکی و نوجوانی را به رسمیت بشناسیم
یادداشت:

خبر

سوءاستفاده از زائران برای دور زدن قانون
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علی اکبر حق دوســت مشاور مدیرعامل ســازمان بیمه سلامت گفت: بیمه  سلامت باید طبق 
بودجه هزینه کند، لذا تصمیم گیرندگان باید در تعیین  میزان بودجه و هزینه ها بیشــتر توجه 
کنند. حق دوســت گفت: دولت براساس شــرایط، میزانی را به عنوان بودجه  سالیانه برای بیمه 
سلامت در نظر می گیرد، لذا بیمه سلامت باید تلاش  کند که بودجه را به بهترین شکل ممکن 
هزینه کند. وی افزود: هزینه های جاری بیمه ســلامت بسیار بیشتر از بودجه ای است  که سالانه 

از ســوی دولت به آن اختصاص پیدا می کند. همچنین متولیان  ارایه دهنده خدمت، بیمه را به 
عنوان صندوق در نظر می گیرند. بنابر اعلام روابط عمومی ســازمان بیمه سلامت، حق دوست 
تاکید کرد:  تعامل قابل قبولی میان بیمه و وزارت بهداشت به عنوان متولی اصلی  در بحث خرید 
راهبردی خدمات وجود دارد، اما ممکن است میان بیمه  و وزارت بهداشت برخی اختلاف نظرها 
دیده شود. مشــاور مدیرعامل سازمان بیمه سلامت اظهار داشت: بودجه بیمه  سلامت مشخص 
بوده و از سوی دیگر بسته های ارایه خدمت توسط  شورای عالی بیمه مشخص شده است. روند 
افزایش سن، بار بیماری ها  و افزایش پوشش بیمه ای نیز در هزینه کرد اعتبارات بی تاثیر نیست. 
 بنابراین تلاش جمعی دولت و وزارت بهداشت برای افزایش برابری و  کاهش نابرابری ها در ارایه 

خدمت تاثیر قابل توجهی دارد. 

لزوم نگاه جدی متولیان 
در تعیین اعتبار سازمان های بیمه گر

برای حفظ اطلاعات کاربران 
»تماس امن« را فعال کرد

اســنپ قابلیت پنهان ســازی شــماره تلفن همراه را به 
صورت سراسری در  ایران فعال کرد. 

اخبار شرکت ها: اسنپ قابلیت پنهان سازی شماره تلفن 
همراه را به  صورت سراســری در ایران فعال کرده است. 
در حالی که پیش از این هــم  این قابلیت با نام »تماس 
امن« در اســتان های مختلف از جمله اصفهان،  مازندان، 
شــیراز، قم، قزوین، زنجان، گیلان، همدان، سمنان، یزد 
و  مرکزی فعال بود و اســتقبال مشــترکان از این طرح 
آزمایشی موجب شــد  تا آن را به صورت رایگان به کل 

کشور گسترش دهند. 
شــماره تلفــن مهم ترین بخش اطلاعاتی اســت که در 
نتیجه ســفر با یک  تاکسی  اینترنتی در اختیار مسافر یا 
راننده قرار می گیرد و با استفاده از  قابلیت »تماس امن« 
جلوی هرگونه سواستفاده احتمالی از شماره تلفن  گرفته 

می شود.  
زین پس کاربران اســنپ این حــق انتخاب را دارند که 
با ارســال عدد ۲۰۰  به ۱۰۰۰۵۵۰ قابلیت پنهان سازی 
شماره تلفن را برای خود فعال کنند و  با ارسال ۲۰۱ به 

۱۰۰۰۵۵۰ مجددا آن را غیرفعال سازند. 
در حال حاضر اسنپ تنها تاکسی اینترنتی ایران است که 
ایــن قابلیت را  به طور کاملًا رایگان در اختیار کاربرانش 
قرار داده اســت. همچنین  اســنپ در اجرای این طرح 
شرایط رانندگان ناشنوای خود را نیز در  نظر گرفته است. 

به طور معمول رانندگان ناشــنوا از طریق ارسال پیامک 
با مسافر تماس  برقرار می کنند. این نحوه  ارتباط با فعال 
شدن قابلیت تماس امن می تواند  مختل شود. اسنپ برای 
تسهیل فعالیت رانندگان ناشنوا تمهیداتی در نظر  گرفته 
است. رانندگان ناشــنوایی که خود را به دفتر اسنپ در 
شهرشان  معرفی کنند در فهرست سفید قرار می گیرند و 

تماس امن برای سفرهای  آنها غیرفعال می شود. 
برای آزمایش این سرویس به شکل زیر عمل کنید: 

فارغ از اینکه در کدام شهر هســتید، از شماره موبایلی 
که در اســنپ با آن  حساب کاربری دارید کد ۲۰۰ را به 

۱۰۰۰۵۵۰ ارسال کنید. 

با ارایه نمونه بزاق تان به شبکه 
اهداکنندگان سلول های بنیادی 

بپیوندید

دکتــر مهدی شــادنوش رئیس مرکز مدیریــت پیوند و 
بیماری های وزارت  بهداشــت، نحوه اهدای ســلول های 

بنیادین را تشریح کرد. 
شــادنوش با اشاره به روز جهانی اهداکنندگان سلول های 
بنیادین،   گفت:  بر همین اســاس هفتــم مهر ماه تلاش 
می کنیم کــه این پیــام را به گوش مردم  برســانیم که 
در دنیایــی که پیوند مغز اســتخوان درمان بســیاری از 
 بیماری هایی اســت که در گذشــته در زمره بیماری های 
ســخت و لاعلاج  محســوب می شــدند،   امروز می تواند 
بیمــاران را درمان کند و برای برخــی  بیماری ها درمان 

قطعی محسوب می شود و می تواند فرد را سلامت کند. 
وی افــزود: باید توجــه کرد که در هر یــک میلیون نفر 
جمعیت، ممکن  است بتوانیم سلول های مطابق سلول های 
فــرد گیرنده پیدا کــرده و پیوند  مغز اســتخوان را انجام 
دهیم. بنابراین باید یک بانک غنی از اطلاعات  سلول های 
اهداکنندگان را داشته باشیم که در مواقع مورد نیاز در آن 

 جست وجو کنیم تا سلولی برای اهدا پیدا کنیم. 

شادنوش ادامه داد: مردم می توانند صرفا با دادن یک نمونه 
بزاق دهانی،  عضو ایثارگر شبکه اهداکنندگان سلول های 
بنیادین شــوند تا اگر بعدها  متوجه شــدیم که ســلول 
مناسبی برای یک بیمار نیازمند پیوند مغز  استخوان وجود 
دارد، بــا فرد تماس گرفته و در صورت رضایت،  میزانی از 
ســلول های بنیادین وی را در اختیــار بیمار نیازمند قرار 

دهیم. 
وی با بیان اینکه شــبکه ملی اهداکنندگان ســلول های 
بنیادین در مجموعه  وزارت بهداشت است، گفت: تاکنون 
۶۳۰۰۰ نمونه در این شبکه وجود  دارد و نیازمند نمونه های 
بیشــتری هستیم. سالانه بین ۱۲۰۰ تا ۱۴۰۰  پیوند مغز 
استخوان در کشور انجام می شود که بیماری های مختلفی 
از  جمله ســرطان تا بیماری های متابولیــک را می تواند 

درمان کند. 
شــادنوش تاکید کرد: مــا حدود ۱۲ بانک ســلول های 
بنیادین در سراسر  کشور داریم که در استان های مختلف 
قرار دارند. همچنین دفاتر ســازمان  انتقال خون هم این 
نمونه گیری را انجام می دهند. امیدواریم با شبکه ای  که در 
حال طراحی آن هستیم، امکان انجام این نمونه گیری در 

 بیمارستان های سراسر کشور هم فراهم شود. 

اســکندر مومنی دبیرکل ســتاد مبــارزه با 
موادمخدر گفت: ضربــه زدن به  بنیان های 
اقتصادی قاچاقچیان یکی از مواردی اســت 
که باید قانون مربوط  به آن اصلاح شــود و 
اصلاح قانون نیز تا پایان ســال انجام خواهد 

شد. 
دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدر صبح امروز 
در حاشــیه همایش فصلی  دبیران شوراهای 
هماهنگــی مبارزه با مواد مخدر اســتانهای 
سراسر کشور  در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
نشست امروز برای موضوع پیشگیری  برگزار 
شــد و طرح یاری گران زندگی نیز با همین 
مضمون اجرایی شده  است. این طرح شامل 
همه نهادهای فرهنگ ساز و مردم می شود 
امــا با  توجه به نقش مهم آموزش و پرورش، 
تفاهمی با این وزارتخانه امضا  کردیم تا دانش 

آموزان شناسایی شوند. 
وی افزود: در منطقــه ای زندگی می کنیم 
که توسعه مواد مخدر در قالب  های مختلف 
فــراوان اســت و هر روز شــاهد تولید مواد 
مختلف جدید صنعتی  هســتیم و امروزه با 

افزایش تولید ماده مخدر شیشه هستیم. 
مومنی تصریح کرد: وزارت آموزش و پرورش 

نقش اصلی را در طرح  یاریگران زندگی دارد 
و امیدواریم اقدامات پیشگیرانه آنها مثمرثمر 
واقع  شــود. یک دســتورالعمل کلی نیز با 

همکاری وزارت علوم تدوین خواهد شد. 
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر تصریح 
کرد: گروه های مرجع و تشکل  های مختلف 
را نیز داریم تا ایــن افراد با توجه به تاثیری 
کــه روی مردم  دارند اقدامات آگاه بخشــی 
خود را انجام دهند. در این راه از ورزشکاران 
و  هنرمندان نیز اســتفاده خواهد شــد و ما 
معتقدیم اگر همه نهادها وارد عمل  شــوند 

موضوع مواد مخدر حل خواهد شد. 

وی ادامــه داد: قوانین ما باید اصلاح شــود 
و پیــش نویس هایی آماده شــده  اســت و 
امیدواریم با اصلاح برخی از قوانین، شــاهد 
اتفاقات خوبی باشــیم.  ضربه زدن به بنیان 
های اقتصادی قاچاقچیــان یکی از مواردی 
است که باید  قانون مربوط به آن اصلاح شود 
و از طرفی در خصوص نگهــداری  معتادان 
در کمــپ ها نیز باید قانون اصلاح شــود و 
قطعا ۶ ماه زمان  مناســبی برای سم زدایی 
معتادان نیســت و معتقدیم زمان نگهداری 
معتادان  باید به دو سال برسد. موضوع بعدی 
خرده فروشان هســتند که بعد از چند  روز 
دســتگیری، رها می شــوند و ما معتقدیم 
که خرده فروشــان نیز بایــد مانند  معتادان 
ساماندهی شوند. اصلاح قانون تا پایان سال 

صورت خواهد  گرفت. 
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر خاطرنشان 
کرد: ایران اســلامی امنیت را  یکپارچه می 
بینــد و اقدامات خود را انجــام می دهد اما 
کشــورهای غربی فقط  تشکر می کنند و ما 
معتقدیم که آنها نیز باید به وظایف خود در 

حوزه  مبارزه با مواد مخدر عمل کنند. 

دکتر حیدری مدیرکل دفتر بازرسی، ارزیابی 
عملکرد و پاســخگویی به  شــکایات وزارت 
بهداشــت با بیان اینکه در سال ۹۸، میزان 
تماس ها و  شکایات مرتبط با دارو در سامانه 
۱۹۰ افزایش یافته اســت، گفــت: در  حال 
ایجاد شرایطی هستیم که کارشناسان سامانه 
۱۹۰ با ســامانه  HIX  و  کلیــه داروخانه ها 

ارتباط داشته باشند. 
دکتر حیدری در همایش سراســری دفاتر 
بازرســی ارزیابی عملکرد و  پاســخگویی به 
شــکایات دانشگاه ها و دانشــکده های علوم 
پزشکی، گفت:  برنامه عملیاتی در حوزه دفاتر 
بازرسی در ســتاد وزارت بهداشت  مشتمل 
بر چهار هدف است که شــامل ارتقاء نظام 
جامع پاسخگویی به  شکایات، ارتقاء سلامت 
و کاهش فساد اداری، استقرار ۱۰۰ درصدی 

 نظــام جامع نظارت و بازرســی در ســطح 
دانشــگاه های علوم پزشکی و  افزایش سرانه 

آموزش های ویژه مدیران و کارکنان است. 
وی افــزود: همچنین ایــن برنامه عملیاتی 
مشــتمل بر ۱۰ برنامه و ۵۷  فعالیت است. 
به عنوان مثال اقداماتی را در اســتان تهران 
انجام دادیم؛ به  طوریکه کلیه مراکز جراحی 
محدود را در اســتان تهران مورد پایش  قرار 
دادیــم و ۱۱۵ مرکز  MMT  را در اســتان 
تهران بازرســی کردیــم. در  مراحل بعدی 
بازدید و پایش آزمایشگاه های استان تهران 

را در دستور  کار داریم. 
حیدری با اشــاره بحث حقوق شهروندی در 
حوزه سلامت، گفت: با توجه  به اینکه منشور 
حقوق شــهروندی در ســال ۱۳۹۵ مصوب 
شــد و به  امضای ریاســت جمهوری رسید، 

پیوســت حقوق شــهروندی در سلامت  نیز 
مطرح و در دانشگاه های علوم پزشکی مانند 
شیراز و کرمان پیگیری  شد. بر همین اساس 
ســامانه حقوق شهروندی شکل گرفت و در 
حال  حاضر در ۱۰ دانشگاه و دانشکده علوم 
پزشــکی به صورت پایلوت در  حال تکمیل 
است. وی در ادامه صحبت هایش با اشاره به 
ســامانه ۱۹۰ وزارت بهداشت،  گفت: امسال 
بحث دارو در سامانه ۱۹۰ به دلیل مشکلاتی 
که در این  حوزه به وجود آمد، پررنگ تر شد. 
طبق بررسی هایمان دیدیم که در این  سامانه 
پاسخگویی مناســبی در حوزه دارو به مردم 
نداریم؛ چرا که  کارشناســان سامانه ۱۹۰ به 
داروخانه ها و یا شــرکت ها متصل نبودند. بر 
 همین اساس شرایطی فراهم شد تا بتوانیم به 
سامانه اچ ای ایکس متصل  شویم و وضعیت 
دارو را به طور شفاف به اطلاع مردم برسانیم؛ 
به  طــوری که بتوانیم به کلیــه داروخانه ها 

متصل شویم.  

محســن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش گفت: 
تلاش می کنیم  بودجه ســال ۹۹ کاســتی هایی کمتر 
داشته باشد و با مسئله انباشت  مطالبات معلمان مواجه 
نشویم؛ وقتی حقوق معلم عقب می افتد نه تنها  معیشت 
او آســیب می بیند بلکه حکمرانی ما نیز دچار آســیب 

جدی  می شود. 
حاجی میرزایی در مراســم معارفه خود در محل کانون 
پــرورش فکری  کودکان و نوجوانان با حضور اســحاق 
جهانگیــری معــاون اول  رئیس جمهــور، علی ربیعی 
سخنگوی دولت، جمشید انصاری رئیس  سازمان اداری 
و استخدامی، حسام الدین آشنا، محمود فرشیدی، علی 
 احمدی، علی اصغر فانی، ســید محمد بطحایی و علی 
اکرمــی وزرای  آموزش و پرورش اظهار کرد: با پیروزی 
انقلاب اسلامی فرصت های  یادگیری به گونه ای توزیع 
شــد که 50 هزار مدرســه ما کمتــر از 50  دانش آموز 
دارد و چتر آموزش در تمام مناطق کشــور گسترش، 
پوشش  پیش دبستان از 12 درصد به 70 درصد، نسبت 
دختران 49 و 48  درصد دانش آموزان در دوره ابتدایی 

و متوسطه است. 
وی افزود: سرانه فضای آموزشی سه و نیم برابر شده است 
و نقطه  عطف انفجار جمعیتی کشور را آموزش وپرورش 
تحمل کرد و مقاطع  مختلف تحصیلی در معرض حضور 
دانش آموزان متعهد و مدارس  چند نوبته داشتیم و این 

وزارتخانه سربلند بیرون آمد. 
وزیــر آموزش و پــرورش تصریح کرد: رونــد افزایش 
دانش آموزان مجدد  آغاز شــده است و این سؤال مطرح 
اســت که این وزارتخانه چقدر در  دستیابی به اهدافش 
موفق بوده است؛ سند تحول میزان دستیابی به اهداف 
 را نقــد و چرخش هایی را در برنامه درســی، راهبری و 
مدیریــت و تامین  نیرو پیش بینی کرده اســت یکی از 

خطراتی که ســازمان های پهن پیکر را  تهدید می کند، 
این اســت کــه از اهداف و ماموریت هــای خود فاصله 
 بگیرنــد؛ مهمترین ماموریت نظام آموزشــی، آمادگی 
دانش آموزان برای  زندگی اجتماعی و ایستادن روی پای 
خود در برابر هجوم تغییرات  پرشــتاب است و فطرت 

الهی دانش آموزان باید به نحو مناسبی شکوفا  شود. 
حاجی میرزایی بیان کرد: توانایی برای ایفای نقش های 
اجتماعی از  مهمترین وظایف نظام تعلیم و تربیت است 
جایی که باید به نسل جدید در  برابر تغییرات پرشتاب 
جوامع مصونیت بدهد نظام تعلیم و تربیت است  اساس 

آسیب های اجتماعی اینجا می تواند درمان شود. 
وی ادامــه داد: هر چند توانســتیم در جهت توســعه 
فرصت هــای آموزشــی  کار کنیــم اما بــرای تحقق 
ماموریت هایمان در گام های نخستین هستیم هر  چند 
در المپیادها در منطقه اول و در جهان پنجم شدیم اما 
رشد محدود و  جزیره ای نشان از توسعه آموزش وپرورش 
ما نیســت و نیاز به تأمل و  بازنگری دارد و فرصت های 
یادگیری عادلانه توزیع نمی شــود و تمام  دانش آموزان 
از یک آموزش با کیفیت بهره مند نیســتند و دسترسی 
به  آموزش با کیفیت، حق همه شــهروندان اســت و ما 

متعهدیم که آن را  محقق کنیم. 
وزیر آموزش و پرورش گفــت: آموزش و پرورش، محل 
فروش کالا  نیســت و دانش آمــوز دریافت کننده صرف 
نیســت و آنها، انتخاب گر هســتند  و باید بتوانیم برای 
نیازهای آنها حرف های روشــنی بزنیم و ترویج نشاط  و 
شادابی در مدارس به عنوان حق مسلم دانش آموزان باید 
مورد پیگیری  باشد و معلم مهمترین رکن نظام تعیلم و 
تربیت اســت و غنی ترین شغل،  معلمی است و خداوند 
پیامبران را برای معلمی مبعوث کرده است؛ کار  تعلیم و 
تربیت امر  خطیری است و اتصال با وحی قرآن و عترت 
 می خواهد و معلمان بایــد از برترین منزلت اجتماعی 

برخوردار باشند. 
حاجــی میرزایی تصریح کرد: لایحه ای را برای معلمان 
تنظیم و تدوین  می کنیم، تحقق و اســتقرار یک برنامه 
ســه برابر پیچیده تر از طراحی یک  برنامه است و امروز 
آموزش و پــرورش می خواهد از لاک خود بیرون  آمده و  
چترش را گســترش دهد و به چنــد پیش نیاز احتیاج 
داریم؛ ســند  تحول باید به یک گفتمان تبدیل شــود 
میزان موفقیت ما در تولید سند  نیست بلکه به اشتراک 

گذاشتن مفاهیم آن مهم است. 

اجتماعی

یک عضو کمیســیون بهداشــت 
و درمــان مجلس با بیــان اینکه 
قانون نصب  کارتخــوان در مطب 
اجرایی  امسال  از مهرماه  پزشکان 
شــود، گفت: جهت  اجــرای این 
قانون باید عموم پزشــکان از عده 
قلیلی از پزشــکان که  درآمدهای 
نجومی دارند، مســتثنا شوند لذا 
باید تغییراتــی در این بند قانونی 
 صورت گیــرد تا نظــر و دیدگاه 
پزشــکان نیز تامین شود. ذبیح ا... 
نیکفر در خصوص نصب کارتخوان 
در مطب پزشــکان و عدم  فرار از 
پرداخت مالیــات، اظهار کرد: در 
تبصره بنــد ۶ لایحه بودجه آمده 
 است که مطب ها باید به کارتخوان 
مجهز شوند، پزشکان هم همواره 
 مبــادی آداب بــوده و بر خلاف 
تبلیغات صورت گرفته قانون گریز 
و  لاهیجان  مردم  نیستند. نماینده 
سیاهکل افزود: در این راستا باید 
دیدگاه  پزشکان و نظر کارشناسان، 
سازمان های مرتبط نظیر پرستاری 
و  مامایی هم بررسی و اعمال شود 
و با در نظر گرفتن همه جوانب این 

 قانون اجرا و اعمال شود. 
نیکفــر گفت: جهت اجــرای این 
قانون باید عموم پزشــکان از عده 
قلیلی از  پزشــکان که درآمدهای 
نجومی دارند، مســتثنا شوند لذا 
باید تغییراتــی در  این بند قانونی 
صورت گیــرد تا نظــر و دیدگاه 

پزشکان نیز تامین شود. 
وی با بیان اینکه مقرر شــده که 
قانون نصب کارتخــوان در مطب 
اجرایی  امسال  پزشکان  از مهرماه 
شــود، ادامه داد: برای سالیان بعد 
حتما باید بایــد  این قانون اصلاح 
شــود و دیدگاه تخصصی فعالان 

این عرصه هم اعمال  شود. 
بهداشــت  این عضو کمیســیون 

و درمــان مجلــس در خصــوص 
مشــکلات  تامین آب شرب مردم 
شهرســتان لاهیجان و سیاهکل، 
تصریح کــرد: جنس   ۲۲ کیلومتر 
از لوله هــای شــبکه انتقــال آب 
موجود طوری اســت که فشار  آب 
زیــاد را تحمل نمی کنــد و دچار 
شکســت های متعدد می شود در 
راستای  رفع این مشکل به همراه 
لنگرود  انتخابیه  همکاران حــوزه 
و آستانه  اشــرفیه، نامه ای را برای 
وزرات نیرو تنظیم و ارسال کردیم 
که  بازســازی و اصلاح این شبکه 
انتقال آب شــرب به اعتباری بالغ 

بر ۱۰۰  میلیارد تومان نیاز دارد. 
وی ادامه داد: شــبکه های انتقال 
آب در گیلان عمــری حدود ۲۲ 
ســال  دارند که عموما هم اینطور 
نیست و ما برای اصلاح شبکه های 
فرســوده  موجود هم مشــکلات 
فراوانــی داریــم؛ از طرفی دیگر 
قیمت تمام شــده ای  که برای آب 
هســت با قیمت تکلیفــی که به 
فروش می رســد تفاوت فاحشــی 
 دارد، علاوه بر این هم محدودیت 

سازی  اصلاح  عدم  باعث  اعتباری 
به  موقع خطوط فرســوده شــده 
اســت. نیکفر بیان کــرد: در حال 
حاضر ســه پروژه آبرســانی برای 
لاهیجان  روستاهای  شهرســتان 
اجــرا  دســت  در  ســیاهکل  و 
انتقــال آب  عمده  داریم. خطوط 
روستاهای بخش رودبنه و بخشی 
از لنگرود که ۱۵ هزار مشترک  هم 
در این مناطــق داریم، ناتمام رها 
شده و ۱۱ کیلومتر از شیخ زاهد تا 
 دیوشهر لنگرود اجرا نشد. نماینده 
ســیاهکل  و  لاهیجــان  مــردم 
تصریح کرد: متاســفانه علی رغم 
 پیگیری های صورت گرفته خطوط 
انتقــال ایجــاد شــده جوابگوی 
 روستاهای ما نیست و دبی آبی که 
باید وارد منطقه شود، بسیار پایین 
کارشناسان  گزارش  بنابر   اســت، 
انتقال  طراحی شبکه های خطوط 
آب  موجود هم دچار مشــکلاتی 
هســتند لذا به ســاکنین برخی 
مناطق روزها و  حتی ماه ها هم آب 

نمی رسد. 
وی ادامه داد: از طرفی سیســتم 

تامین آب ســنتی نظیــر چاه و 
چشــمه ها نیز  تعطیل شــده و بر 
مشــکلات مردم در برخی مناطق 
هم افزوده اســت، مــردم  برخی 
مناطق هم امتیاز آب را خریداری 
کردند اما هنوز از نعمت آب  شرب 
نیســتند ولــی قبوض  برخوردار 

برایشان صادر می شود. 
این عضو کمیســیون بهداشت و 
درمان و آموزش پزشــکی مجلس 
دهم  خاطرنشــان کرد: ۶ روستای 
بخــش  در  خانــوار   ۲۰ بــالای 
ســیاهکل تحــت  پوشــش آبفار 
نیستند که از این تعداد برای سه 
روستا در سالجاری شبکه  آبرسانی 
ایجاد می شــود و برای این بخش 
حدود ۹ میلیــارد تومان از محل 
 صندوق توســعه ملی اعتبار داریم 
کــه امیدواریــم تا پایان امســال 
مشــکلات  این روستاییان برطرف 
شــود. نیکفر در خصــوص تخلیه 
زباله در منطقه تموشل لاهیجان 
و عــوارض و  نگرانی هایی که برای 
دارد،  به همراه  ســاکنین منطقه 
تصریح کرد: بــا  پیگیری هایی که 

انجام شد جوانی در حوزه تصفیه 
شــیرآبه ها اختراعــی را  به ثبت 
رســانده و علی رغم اینکه هم در 
و  مجلس  مربوطه  کمیسیون های 
 هم در وزارتخانه حضور یافت اما با 
کمال تاسف با این اختراع برخورد 
 درستی نشــد و نتوانستیم از این 
ظرفیت بهره مند شــویم. نماینده 
مردم لاهیجان و ســیاهکل ادامه 
داد: در حال حاضر یک شــرکتی 
 در تموشــل برای تصفیه شیرآبه 
در حــال انجام اقداماتی اســت، 
طبق  آخرین گــزارش نمونه هایی 
هم برای آزمایش ارسال شده که 
هنوز پاســخی  مبنی بر نتیجه و 
این شرکت دریافت  ادامه فعالیت 

نشده است. 
فعالیت هــای  خصــوص  در  وی 
حوزه راه در مســیرهای سیاهکل 
به دیلمان  و ســیاهکل به سنگر، 
تصریــح کرد: پروژه ســیاهکل به 
سراوان حدود   ۲.۵ کیلومتر تملک 
اراضی داشت و احداث این مسیر 
۱۸ میلیارد تومان  اعتبار دارد که 
۱۱ میلیــارد تومان تملک اراضی 
انجــام گرفــت و پیمانــکار  قول 
مســاعد داده تا پایان فصل پاییز 
برداری  بهــره  به  مذکور  مســیر 
کمیســیون  عضو   می رســد. این 
بهداشت و درمان مجلس تصریح 
کرد: محور  سیاهکل به دیلمان که 
بیشترین تخریب این محور توسط 
گرفته،  ســیمان  صورت  کارخانه 
کارخانه مذکور نه تنها نتوانســت 
اقتصاد و  معیشــت  بر اشــتغال، 
راه های  بگــذارد،  تاثیــری  مردم 
دسترســی را هم تخریب کرد. در 
 بخش دیلمان راه ها تثبیت بستر، 
زیرســازی و آسفالت شــد اما از 
باید  تا  کارخانه سیمان  اســپیلی 
توسط کارخانه سیمان انجام گیرد. 

حمایت از تولید ملی و رونق اقتصادی
 با بخشنامه جدید قضایی

اســماعیلی  غلامحســین 
سخنگوی قوه قضاییه گفت: 
بخشنامه ابلاغی رئیس  قوه 
احضار  نحوه  درباره  قضاییه 
با هدف  اشــخاص حقوقی 
حمایــت از  رونــق تولید و 

تقویت اقتصاد کشور است. 
اسماعیلی در ارتباط تلفنی 

با تحریریه بخش خبری ۲۱ شبکه یک سیما  افزود: این بخشنامه 
تعیین سیاســت کیفری و دادرسی در رســیدگی به  پرونده های 
حوزه تولید و اشتغال برای قضات و پیام مثبتی برای همه  فعالان 
اقتصادی اســت که اطمینان داشته باشند حتی در صورت مواجه 
 شدن با برخی از مشــکلات دعاوی و شکایات مطروحه، سیاست 
دستگاه  قضایی در سال حمایت از تولید ملی و رونق اقتصادی به 
گونه ای اســت  که ضمن بررسی موضوعات در چارچوب ضوابط و 

مقررات قانونی،  اخلالی در فعالیت بنگاه اقتصادی به وجود نیاید. 
وی ادامــه داد: منشــاء صــدور این بخشــنامه، الهــام گیری از 
رهنمودهای  مقام معظم رهبری و تاسیسات قانونی آیین دادرسی 
کیفری در مواد   ۶۸۸ و ۶۸۹ اســت کــه در آن درباره موارد فوق 

پیش بینی شده اما اهتمام  کافی در اجرای آن نمی شود. 
اسماعیلی اضافه کرد: این بخشنامه تاکید جدی است برای اینکه 
نحوه  دادرسی به پرونده های اشخاص حقوقی به گونه ای باشد که 
ضمن  احقاق حق همه صاحبان حق، به هیچ عنوان روند فعالیت 
های اقتصادی  در حوزه اشخاص حقوقی، تولید و اشتغال با اشکالی 

مواجه نشود. 
سخنگوی قوه قضاییه گفت: پیش از این در زمانی که دعوایی علیه 
 اشخاص حقوقی و بنگاه ها و موسسات می شد با احضار مدیرعامل 
و  تفهیم اتهام به او، مشکلاتی ایجاد می شد از جمله اینکه پس از 
احضار  مدیرعامل ممکن بود به لحاظ عدم تامین مورد نظر قاضی، 
بازداشــت  می شــد و این موضوع موجب اخلال در روند فعالیت 
موسسه اقتصادی  می شد همچنین با احضار مدیرعامل و پیگیری 
پرونده قضایــی در برخی  مواقع، ناامنی در فعالیت های اقتصادی 

این موسسات به
وجود می آمــد و برندهای اقتصادی، تضعیف می شــدند و این 

بخشنامه از  بروز این مشکلات پیشگیری می کند. 
در این بخشنامه آمده است: 

 »نظر به اینکه در پاره ای از پرونده های مطروحه مرتبط با اشخاص 
 حقوقی به ویژه مراکز اقتصادی و تولیدی نظیر پرونده های مربوط 
به  حوادث حین انجام کار، احضار مدیرعامل ممکن است در روند 
تولید و  فعالیت اقتصادی بنگاه مربوط اثرات منفی داشته باشد لذا 
با عنایت به  تاکیدات مقام معظم رهبری »مدظله العالی« مبنی بر 
ضرورت حمایت  از رونق تولید و تقویت اقتصاد کشور، به دادسراها 

و محاکم دادگستری  ابلاغ می گردد: 
با عنایت به مفاد مواد ۶۸۸ و ۶۸۹ قانون آیین دادرســی کیفری 
مصــوب   ۱۳۹۲.۱۲.۴ با اصلاحــات و الحاقات بعــدی در مورد 
پرونده های مرتبط  با اشــخاص حقوقی لازم است به جای احضار 
مدیرعامل با رعایت  مقررات مربوط به احضار، به شــخص حقوقی 
اخطار شــود تا نماینده  قانونی یا وکیل خــود را معرفی نماید و 
با حضور نماینده شخص حقوقی  تحقیقات مقدماتی برابر ضوابط 
صورت پذیرد و در ادامه چنانچه اتهام  متوجه مدیرعامل باشــد به 
گونه ای که اقدامات قضایی موجب اخلال در  روند تولید و اشتغال 

نگردد، رسیدگی قضایی انجام شود.« 

قانون نصب کارتخوان در مطب پزشکان از مهرماه امسال اجرایی  می شود خبرخبر

وزیرآموزشوپرورش:

وقتی"حقوقمعلم"عقبمیافتدحکمرانیمادچارآسیبجدیمیشود

اصلاح قانون مبارزه با قاچاقچیان مواد مخدر تا پایان سال

افزایش شکایت های دارویی در سال جاری
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کاهش سالانه ۲۸ میلیون متر مکعبی تولید گاز
یک مقام مســئول گفت: پیش بینی می شود طی چهار تا پنج سال 
آینــده در  مخزن گازی پارس جنوبی افُت فشــار را تجربه کنیم که 
این ارزیابی،  کاهش سالانه ۲۸ میلیون متر مکعب را نشان می دهد. 

محمد مشــکین فام مدیرعامل یک شــرکت دولتی ایرانی امروز در 
مراســم  امضای قرارداد توســعه میدان گازی بلال بین دو شرکت 
داخلی با بیان  اینکه برنامه ای را برای چشــم انداز ۲۵ ســاله آینده 
تدوین کرده ایم،  گفت: بر اساس این برنامه تأمین مستمر ۷۵ درصد 
گاز مصرفی کشور  از میدان مشترک گازی پارس جنوبی را در دست 
اقدام داریم. البته  اکنون نیز ۷۵ درصد گاز مورد نیاز کشور را از پارس 

جنوبی تأمین  می کنیم. 
وی افزود: تا پایان ســال جاری ۵ سکوی پارس جنوبی را نصب می 
 کنیم. البته این ســکوها به جز فاز ۱۱ است که به جز این فاز سایر 

فازها  تکمیل خواهند شد. 
این مقام مســئول با تأکید بر اینکه تاکنون افت فشار محسوسی را 
در  پارس جنوبی نداشته ایم، اظهارداشت: پیش بینی می شود طی 
چهار تا  پنج سال آینده فشار میدان کاهش یابد به نحوی که سالانه 
۲۸ میلیون متر  مکعب کاهش تولید خواهیم داشــت که باید آن را 

جبران کنیم. 
مشــکین فام افــزود: در همین راســتا برنامه های کوتــاه مدت و 
بلندمدتی را  در نظــر داریم که از جمله برنامه های کوتاه مدت می 
توان به اسیدکاری   ۱۱ حلقه چاه در شش ماهه نخست امسال اشاره 

کرد که موجب کمک  کردن به جبران افت فشار مخزن شد.  

امضای قرارداد 440 میلیون دلاری توسعه میدان 
گازی بلال با یک  شرکت ایرانی  

قراردادتوســعه میدان گازی بلال با حضــور وزیر نفت و مدیرعامل 
 شــرکت ملی نفت ایران بین شــرکت نفت و گاز پارس و شــرکت 

 پتروپارس منعقد شد. 
قرارداد توســعه میدان گازی بلال با حضــور وزیر نفت و مدیرعامل 
 شرکت ملی نفت ایران و همچنین مدیران عامل شرکت پتروپارس و 
 شــرکت نفت و گاز پارس بین این دو شرکت منعقد شد. این میدان 
در 90  کیلومتری جنوب غربی جزیره لاوان و در بخش شرقی میدان 

مشترک  پارس جنوبی واقع شده است. 

این گزارش حاکی اســت، هدف از توســعه این میدان رســیدن به 
تولیــد  روزانه 500 میلیــون فوت مکعب گاز غنی طــی 34 ماه با 

سرمایه گذاری   440 میلیون دلاری است. 
بر اساس دستورالعمل صادر شده گاز تولیدی این میدان به پالایشگاه 

فاز   12 پارس جنوبی جهت فرآوری منتقل خواهد شد. 
این گزارش اضافه می کند، از بخش های مورد استفاده در توسعه این 
 میدان می توان به 8 حلقه چاه، احداث و نصب یک جکت سرچاهی و 
 ساخت و نصب یک عرشه با ظرفیت تولید 500 میلیون فوت مکعب 
 گاز غنی در روز اســت که برای انتقال این گاز نیازمند احداث یک 

 رشته خط لوله زیردریایی به طول تقریبی 20 کیلومتر است. 

بیژن زنگنه وزیــر نفت گفت: 
پرگس  انگلیسی  کنسرســیوم 
نیســت،  در حال حاضر  فعال 
برای حل مشــکل مالی خود، 
جلــو نیامده کــه آن را حل و 
فصــل  کنــد و از نظــر ما این 
قرارداد کنسل است البته فعلًا 

جایگزینی برای آن  نداریم. 
وزیر نفت در حاشــیه مراســم 
توسعه میدان  قرارداد  »امضای 
گازی بــلال بــا  دو شــرکت 
خبرنگاران  جمــع  در  ایرانی« 
در پاسخ به سؤال خبرنگار مهر 
 دربــاره آخرین وضعیت حضور 
پرگس  انگلیسی  کنسرســیوم 
اظهار داشــت:  پرگس در حال 
حاضر فعال نیســت. به عبارت 
دیگر، برای حل مشــکل مالی 
 خود، جلو نیامده که آن را حل 

و فصــل کنــد و از نظر ما این 
قرارداد کنسل  است البته فعلًا 
جایگزینی بــرای آن نداریم و 
باید دید شــرکت ملی مناطق 
 نفتکش جنوب، چه جایگزینی 
را بــرای آن در نظــر دارد اما 
به طور کلــی،  در نظر داریم تا 
ســرمایه مورد نیــاز طرح های 
خود را از طریق بازار  ســرمایه 

تأمین کنیم. 
وی دربــاره آخریــن وضعیت 
میدان گازی »فــرزاد  B « نیز 
توضیــح داد: قصــد  داریم که 
اکتشاف توصیفی در این میدان 
را آغاز کنیم. اگر هندی ها طی 
 فرصت چنــد ماهــه مایل به 
حضور بودنــد، حاضریم با آنها 
کار کنیــم؛ در غیر  این صورت 
خودمان به شکل مستقل ورود 

می کنیم. 
وزیر نفت با اشــاره به نشست 
»اوپک پلاس« در ابوظبی گفت: 
اگر  اعضای این نشســت قصد 
کاهش تولید دارند، انجام دهند 
چرا که خود آنها  بازار را خراب 
کرده و خودشان نیز باید آن را 
درســت کنند البته باید دید با 
 کاهش ۱.۸ میلیون بشــکه در 
روز، چه تأثیری در بازار شاهد 

هستیم. 
تکمیل فاز چهارم ستاره خلیج 

فارس بصورت مجازی
زنگنه با اشــاره بــه اینکه فاز 
میعانات  پالایشــگاه  چهــارم 
گازی ســتاره  خلیج فــارس به 
طــور مجازی در حــال اجرا و 
تکمیل اســت، اظهار داشــت: 
 مجازی بودن به این معناســت 

که در حال حاضــر با ظرفیت 
۴۲۰ هــزار  بشــکه در روز، در 
حال فعالیت است که این رقم 
تا پایان ســال جاری به   ۴۸۰ 
هزار بشــکه در روز می رسد. به 
با  توانســته ایم  ما  ترتیب،  این 
هزینه ای  کمتر از ۱۰۰ میلیون 
دلار، عملًا ظرفیت فاز ۴ را در 
سه فاز تقســیم کنیم  چرا که 
برای احداث یک فاز جدید، نَه 
امکان تأمین خوراک وجود دارد 
و  نَه واحــد یوتیلیتی؛ بنابراین 
علت اصرار برای اجرایی شدن 
فاز چهــارم که  هزینه ای حدود 
یــک میلیــارد دلار دربر دارد، 

مشخص نیست. 
وی بــا بیان اینکــه مجموعه 
پالایشگاه های سیراف با دستور 
مراحــل  رئیس جمهــوری  در 
آخــر هماهنگــی بــه منظور 
تأمین مالی اســت، افزود: قصد 
داریم  تا سرمایه مورد نیاز این 
طرح را از طریق بازار ســرمایه 
تأمیــن کنیم کــه  در همین 
راستا هماهنگی های لازم نیز با 
بورس، بانک مرکزی و صندوق 
 توســعه ملی انجام شده است 
و پیش بینی می شــود تا پایان 
هفته جاری، این  بررســی ها و 

جلسات نهایی شود. 

بنا بر اعلام وزارت نیرو، ســال گذشــته در چنین ایامی 
حدود ۸۰۰۰  مگاوات کمبود تولید برای تابســتان امسال 
پیش بینی شــده بود و بر اســاس  برنامه ریزی صورت 
گرفته مقرر شــده بود تا ۵۰۰۰ مــگاوات از این کمبود  با 
افزایش واحدهای تولیدی و به مدار آمدن نیروگاه های 
جدید و ۳۰۰۰  مگاوات باقی مانده نیز با اجرای ۱۱ برنامه 
مدیریت مصرف در سراسر  کشور عملیاتی گردد تا پیک 
تابســتان ۹۸ با خاموشی صفر به پایان برسد. نگاهی به 
برنامه های صنعت برق در طی یک سال اخیر برای عبور 
موفق  از پیک تابستان ۹۸ نشان می دهد که صنعت برق 
در ایــن مدت با  بهره بــرداری از ۱۵ نیروگاه جدید در ۱۲ 

اســتان کشور توانست به رکورد   ۳۲۵۰ مگاواتی افزایش 
تولید در طول یک سال دست پیدا کند که این اتفاق  در 
سالیان اخیر بی سابقه بوده است. همچنین در این مدت 
با رفــع موانع تولید و نوآوری  در سیســتم  نیروگاه های 
 موجود حدود ۵۷۰ مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور 
افزوده شده است.  بر این اساس، حدود ۳۸۰۰ مگاوات 
از هدف گذاری ۵۰۰۰ مگاواتــی  افزایش تولید پیک ۹۸ 
از این طریق محقق شــده است و مابقی کمبود در این 
 بخش توســط نیروگاه های برق آبی بــه ویژه واحدهای 

استان خوزستان جبران  شده است. 
  صرفه جویی ۳۸۷۴ مگاواتی مصرف برق در کشور

بر اســاس پیش بینی صورت گرفته مقرر شده بود تا با 
اعمــال ۱۱ برنامه  مدیریت مصرف حدود ســه مگاوات 
در مصرف برق صرفه جویی شــود؛  ولی همکاری بسیار 
مناســب تمامی مشترکان موجب شــد تا در تابستان 
 امســال به رکورد ســه هزار و ۸۷۴ مگاوات پیک سایی 

نیز دست پیدا کنیم. 

یک کارشناس اقتصادی گفت: لایحه تجارت با شکل و شمایل 
فعلی،  چشم انداز به شدت مبهمی پیش روی فعالان اقتصادی 
قرار می دهد و  بسیاری از سرمایه گذاران ترجیح می دهند داخل 

ایران نمانند. 
علی مروی با اشاره به حواشی ایجاد شده پیرامون نحوه بررسی 
و  تصویب مفاد لایحه تجارت در مجلس شورای اسلامی، گفت: 
از زمانی  که این لایحه در اواسط دهه ۸۰ یعنی حدود سال های 
۸۴ تا ۸۵ به  مجلس رفته، حدود ۱۴ سال زمان گذشته است و 
علاوه بر اینکه   مجلس های زیادی تغییر کرده و دولتها نیز عوض 
شــده اند؛ اما این لایحه  نیز نسبت به آنچه که دولت به مجلس 
فرستاده ۸۰ درصد تغییر کرده  است و از آنجا که در این مجلس 
نیز حجــم لایحه و تغییرات زیاد بــوده،  آن را منطبق بر اصل 
۸۵ کرده و اختیار خود برای قانونگذاری به  کمیســیون قضایی 

مجلس سپرده شده است. 
رئیس اندیشــکده مطالعات حاکمیت و سیاستگذاری افزود: در 
این میان،  کمیســیون قضایی مجلس نیز این لایحه را تصویب 
کرده و شورای  نگهبان نیز آن را مجدد برگردانده است که دلایل 
متعددی هم داشته و در  نامه شورای نگهبان نیز قید شده است؛ 
به نحوی که در آن نامه نیز گفته  شده که شورای نگهبان دو تا 
سه ملاحظه اصلی در مورد لایحه دارد؛  اولین ملاحظه این بوده 
که این حجم از مواد قانونی، نیاز به بررسی  کافی دارد و باید در 
صحن مورد بررســی قرار گیرد و نمایندگان  کمیسیون قضایی، 
در مورد آن نظر دهند. در واقع صحبت شورای  نگهبان این بوده 
که با توجه حجم بالای این تغییرات، باید مواد قانونی به  تدریج 

به شورای نگهبان ارجاع داده شود. 
وی تصریح کرد: نکته دومی که در نظرات شورای نگهبان مورد 
اشــاره  قرار گرفته است، این بود که ترجیح شورای نگهبان این 
بود که قانون  فعلی، مبنا قرار گیرد و سعی شود که جاهایی که 
نیاز به تغییرات دارد،  بر روی همان قانون قبلی، تغییرات اعمال 
شود و نظر موافقی مبنی بر  این نداشت که قانون موجود را کنار 
بگذاریم و قانون جدید، لایه ای در  مقابل قانون موجود باشــد؛ 

چراکه لایحه جدید، در پارادایمی متفاوت با  قانون قبلی است؛ 
ضمن اینکه بر مبنای قانونــی، لایحه تجارت در حوزه  اقتصاد، 
قانون مادر است و در حوزه پولی و بانکی و نیز قوانینی  همچون 
مالیات بر ارزش افزوه و مالیات های مستقیم نیز، وابستگی به  این 
قانون وجود دارد. از سوی دیگر، عرصه های اجتماعی و سیاسی 

 نیز، با این قانون تحت تاثیر قرار می گیرد. 
به گفته مروی، اینها دغدغه های شورای نگهبان است؛ ولی آنچه 
که از  مجلس بیرون آمده و با ســرعتی که تصویب شده، نشان 
می دهد که این  دغدغه ها لحاظ نشــده اســت؛ ضمن اینکه در 
قانــون موجود، نقاط قوت نیز  وجــود دارد؛ ضمن اینکه از توان 

کارشناسان، نخبگان و خبرگان  اقتصادی در تدوین متن لایحه 
جدید استفاده نشده است. 

وی خاطرنشان کرد: نکته بعدی که به لحاظ فرآیندی و شکلی 
قابل توجه  است، این است که در تهیه گزارش کمیسیون چه در 
بخش کارشناســی  که مرکز پژوهش های مجلس آن را متقبل 
شــده و چه در کمیسیون  قضایی مجلس، هیچ اقتصاددان قابل 
اتکایی حضور نداشته است؛ البته  حتی ما هنوز مطمئن نیستیم 
که اصولا اقتصاددانی در فرآیند تهیه لایحه  حضور داشته است؛ 
اما حداقل این اطمینان وجود دارد که از صاحب  نظران به لحاظ 
فردی و نهادی هیچ کس حضور نداشــته است و نتیجه  نیز این 

شده اســت که در متن لایحه مشاهده می کنیم که نه تنها از 
آخرین  یافته های دانش اقتصاد در تکمیل و به روز رســانی این 
لایحه و قانون  استفاده نشده، بلکه این قانون با برخی بحث های 
مبنایی و بدیهی اقتصاد  نیز در تضاد اســت؛ به نحوی که حتی 
یک ســری آموزه های غیرمبنایی و  اساسی علم اقتصاد نیز که 
همه مکاتب به آن اعمال نظر دارند، مورد  توجه واقع نشده است. 
وی اظهار داشت: نکته بعدی که خوب است به آن توجه شود این 
است  که تفاوت قانون تجارت با سایر قوانین اقتصادی این است 
که قانون  تجارت، زیرســاخت همه قوانین و تعاملات اقتصادی 
به شمار می رود و  اگر بخواهیم تغییراتی در آن بدهیم که فراتر 
از تغییر در ســاز و کارها  باشد، حتما ما را دچار مشکل خواهد 
کرد؛ ضمن اینکه یکسری  فرآیندهای سنتی برای اجرای قانون 
وجود دارد که حتی اگر آنها  سیســتمی و هوشمندانه طراحی 
شــوند، می توانند تغییر پارادایم صــورت  دهند؛ به این معنا که 
اگر تغییر پارادایم ها مفهومی باشد، یعنی از ابتدا  روی مفاهیم 
قراردادها که چه هســتند و تعاملات آنها در چه بستر حقوقی 

 انجام می گیرند، تمرکز شود، ممکن است تضادهایی رخ دهد. 
مروی گفت: به عبارت دیگر، اگر لایحه تجارت در یک پارادایم 
مبتنی  بر قانون خصوصی نوشــته شده باشــد و در عین حال 
بخواهیم در قوانینی  که بر اســاس قانون عمومی نوشــته شده 
اســت، تغییراتی را ایجاد کنیم،  آنگاه به شدت با مشکل مواجه 
خواهیم شــد؛ چراکه تا به حال کلا در ۸ تا   ۹ دهه ای که قانون 
فعلی حکمفرما بوده، تمام فرآیندها، رویه ها و ســاز  و کارها بر 
اساس این قانون عمومی شکل گرفته و این قانون با کلیت  نظام 
حقوقی قضایی کشور که مبتنی بر قانون خصوصی است، تضاد 
 دارد؛ پس حتی اگر بهترین قانون هم نوشته شود، آنگاه محتوا 
ممکن  است در تضادهایی با سایر بخش ها قرار گیرد که قانون 

خوب را هم  ناکارآمد می کند. 
وی اظهار داشــت: اگر قرار باشد نقش قاضی را افزایش دهیم، 
بایســتی  ابزارها و تضمین های لازم برای پاســخگویی قاضی 
را هــم فراهم کنیم؛  در حالیکه در قانــون عمومی، دادگاه ها به 
صورت مســتقیم پخش می شوند  و در مورد اکثر قریب به اتفاق 
دادگاهها متن حکم قاضی بــه علاوه  جزئیات مذاکرات صورت 
گرفته در تک تک مصادیق، به صورت  آنلاین منتشر می شود و 
در دسترس اســت؛ در حالیکه ما در کشور این  زیرساخت ها را 

نداشته و فرهنگ را هم نداریم.  

اقتصادی

صرفه جویی ۳۸۷۴ مگاواتی مصرف برق  

سهم توسعه و تحقیقات در کارخانه های 
تولید خودرو در ایران

حمید حاج اسماعیلی
نیم قرن صنعت خودروســازی در کشور ما با فرازو 

فرودهای بسیاری  همراه بوده است. 
با وجود عدم پیشــتازی این صنعت در کشــور ما؛ 
همچنان بــه یکی از  پرچالش ترین صنایع کشــور 
تبدیل شده اســت. اهمیت صنعت  خودروسازی به 
عنوان صنعت پیشــران در مجموعه صنایع دیگر و 
 اهمیت آن در عرصه تولید؛ ســبب ایجاد جایگاهی 
خاص برای خودرو  ســازی در  اقتصاد کشــورهای 
توســعه یافته و دارنده این دانش و  تکنولوژی شده 

است. 
برآوردهای آماری نشــان می دهد حدود ۲۰ هزار 
قطعه در خودرو  سازی مورد استفاده قرار می گیرد.  
همیــن موضوع ظرفیت و پتانســیل  این صنعت را 
مضاعــف و اهمیت آن را برای دولتمردان و مدیران 

 کشورها دو چندان کرده است. 
تاثیر مثبت صنعت خودرو سازی بر صنایع دیگر به 
عنوان صنعتی  پیشران و تولید ثروت و ارزآوری آن 
برای کشورهای تولیدکننده  اتومبیل؛ تنها بخشی از 

مزایای این صنعت پر سود و استراتژیک است. 
مزیت ثانوی تولید خودرو در هر کشــوری،  اشتغال 
پایــدار آن اســت،  اگرچه میــزان اشــتغال ایجاد 
شــده  خودروسازی در کشــور ما کمتر از ۴  درصد 
کل اشــتغال کشور را شــامل می شود، اما به دلیل 
پایداری اشــتغال   آن و حضور متخصصان و کاربرد 
دانش موثر این صنعت در توسعه  صنعتی  کشورها،  

توجه همه دنیا را  به خود مجذوب کرده است. 
آغاز صنعت خودروســازی در ایران به سال ۱۳۴۴ 
برمی گردد؛ زمانی  که تقریبا مقارن اســت باهمان 
ســال هایی کــه کره ای هــا خودروســازی را  در 

کشورشان آغاز کردند. 
امــروزه جایــگاه کره ای هــا به عنــوان پنجمین 
تولیدکننده خودرو در دنیا  تثبیت شــده است، ولی 
کشور ما هنوز در آغاز راه است. راز این تفاوت  چیزی 
جز توجه به امر تحقیقات و توسعه و باور به پژوهش 
نیســت؛ کره  ای ها برای  R&D  تقریبا ۴ درصد از 
فروش محصولات خود را هزینه  می کنند؛ در کشور 
ما سهم تحقیقات و توسعه در تولید ناخالص داخلی 
 کمتر از یک درصد اســت؛ البته همین مبلغ هم به 

درستی هزینه نمی  شود. 
خود خودروســازها در کشــور ما هنوز به مســئله 
 R&D  باور جدی ندارند.  بررســی ها نشان میدهد 
طی سال های گذشته صنایع خودروسازی کشور  در 
دو کارخانه بزرگ کمتر از ۶/۰ درصد از فروششــان 
را بــرای  تحقیقات و پژوهش اختصــاص داده اند، 
بنابراین نباید انتظار داشــت  خودروسازی ایران در 
جایگاهی فراتر از وضعیت فعلی قرار داشــته  باشد؛ 
بدون تحقیقات امکان کســب دانــش و تکنولوژی 
میسر نیست؛ بدون  تحقیقات امکان طراحی و رقابت 

میسر نیست. 
ایران با گذشــت بیش از ۵ دهه فعالیت در صنعت 
خودرو ســازی  هنوز  صاحب پلتفرم نیست؛ گرچه 
پیشــرفت های خوبی در ایران صــورت  گرفته ولی 
کافی و راهگشــا نبوده؛ هم ایران و هم کره جنوبی 
در ابتدای  کار همکاری را با شــرکت های امریکایی 
شروع کردند حتی خودرو  سازی ایران علاوه براین؛ 
تجربه همکاری بــا کارخانه بنز آلمان را در  کارنامه 

خود در سال های آغازین دارا است. 
هم ســایپا و هم ایران خــودرو محصولاتی را تولید 
کرده اند که حاصل  تحقیقات و توسعه بوده، اما این 
روند رو به پیشرفت و کمال نبود و  فرجامی بیش از 
وضعیت فعلی را به ارمغان نیاورده اســت. پیشرفت 
و  توســعه در خودرو ســازی زمانی محقق میشود 
که یک خودرو ســاز با  تحقیقــات،  خودش قادر به 
طراحی و تولید یک محصول شــود بدون  داشــتن 
برند و مالکیت آن امکان صادرات خودرو غیر ممکن 
است.   خودروســازی به معنی ساخت همه قطعات 
نیست بلکه داشتن دانش و  تکنولوژی آن وکنار هم 
قرار دادن قطعات اســت همکاری با صنایع  خودرو 

سازی دنیا بخشی از تحقیقات و توسعه است. 

لایحه تجارت سرمایه گذاران را فراری می دهد

حمید زادبوم سرپرســت سازمان توسعه تجارت 
معتقد اســت که چاره ای  جز توســعه صادرات 
غیرنفتــی نداریم. زادبوم اظهار کرد: امروز یکی از 
اصلی ترین دغدغه های ما بحث  توســعه صادرات 
غیرنفتی اســت زیرا اگر زمانی توســعه این نوع 
از  صادرات یک انتخاب بود، امروز و در شــرایط 
فعلی باید مسائل مربوط  به آن را پیگیری کنیم. به 
گفته وی، برای رسیدن به این منظور چند عامل 
کلیدی و مهم وجــود  دارد که در این بین ثبات 
اقتصادی در کشور بیشــترین اهمیت را خواهد 
 داشت. سرپرست سازمان توسعه تجارت با اشاره به 

وابستگی طولانی مدت  اقتصاد ایران به درآمدهای 
نفتی، تاکید کرد: امروز برای کاهش این  وابستگی 
و پایین آوردن میزان اثرگذاری تحریم ها چاره ای 
جز توســعه  بازار صادرات غیرنفتی کشور نداریم. 
ما در سازمان توســعه تجارت  تلاش می کنیم با 
ارائه  راهکارهای جدید و پیشــنهاد طرح هایی که 
می توانــد  در این زمان به ما کمک کند، راه هایی 
را به این سمت باز کنیم. زادبوم اضافه کرد: برای 
توســعه صادرات غیرنفتی جدای از  برنامه ریزی 
باید مشکلات زیرساختی موجود در این حوزه نیز 
حل  شود، زیرا نمی توان همه مشکلات اقتصادی 

کشــور را به تحریم نسبت  داد. سرپرست سازمان 
توسعه تجارت گفت: این موضوع به هیچ عنوان به 
 معنای فراموش کردن بازار دیگر کشورها نیست، 
اما با توجه به  ارزیابی هایی که داشتیم در شرایط 
فعلی به دســت آوردن بازار کشورهای  همسایه 
می تواند در کوتاه مدت برای ما مفید باشد و امکان 
آنکه  محصولات مان را در این بازارها عرضه کنیم، 

بیشتر است. 

سرپرستسازمانتوسعهتجارت:

چاره ای جز توسعه صادرات غیرنفتی نداریم

موضوع ترخیص برنج هــای وارداتی در گمرک مانده 
در حالی به چالش  جدید اقتصاد کشــور تبدیل شده 
که متولیان مربوطه در وزارت صمت  وکارگروه تنظیم 
بازار هنوز پاسخی برای تعیین تکلیف این محموله ها 

 نداده اند. 
بعــد از اینکه قانــون انتزاع یا تمرکــز وظایف بخش 
کشــاورزی لغو شد،  امســال برای اولین بار اعلام شد 
که در فصل برداشت برنج، امکان  واردات این محصول 
فراهم است اما با فشار جامعه کشاورزان و رسانه  ها این 

لغو ممنوعیت برداشــته شد و رییس سازمان برنامه و 
بودجه به  کشاورزان قول داد که این ممنوعیت شکسته 

نخواهد شد. 
ممنویت واردات برنج در فصل برداشــت سالها است 
که با نظر وزارت  جهاد کشــاورزی در فصل برداشــت 
برای حمایت از تولید کنندگان داخلی  اعمال می شود، 
ولی ســتاد تنظیم بازار امسال ظاهرا بدون نظر بخش 
 کشــاورزی این تصمیم را گرفت و در فصل برداشت 
اجازه واردات  برنج را صادر کرد و همین امر باعث شد 
که تجار و بازرگانان بــرای  واردات این محصول اقدام 
کنند و محصول خود را بــه گمرک بیاورند اما  امکان 
ترخیص آن را نداشته باشند و مشکلاتی نیز برای آنها 
نیز ایجاد  کرد و از سویی دیگر این موضوع محلی برای 
جدال بین گمرک ایران،  کارگروه تنظیم بازار، وزارت 
جهاد کشاورزی و وزارت صنعت، معدن  و تجارت شده 

است. 
در حال حاضر از سرنوشت برنج های وارداتی اطلاعی 
در دست  نیســت و از این رو گمرک ایران در مکاتبه 

ای با وزارت صنعت، معدن  و تجارت خواســتار تعیین 
تکلیف موجودی برنج در بنادر کشور شده  است. 

در بخشــی از نامه مهرداد جمال ارونقی معاون فنی و 
امور گمرکی  گمرک ایران به حســین مدرس خیابانی 
قائــم مقام وزیر صنعت در امور  بازرگانی که مربوط به 
تاریخ ۱۶ شهریور ماه می شود، آمده بود: نظر  بر اینکه 
تاکنون پاســخی در خصوص نامه های ارســالی این 
سازمان  واصل نشده که این امر نارضایتی صاحبان کالا 
و فعالان تجاری و  واردکنندگان برنج را در پی داشــته 
اســت و همانگونه که در نامه شــماره   ۷۷۴۹۸۵/۹۸ 
مورخ ۱۲/۶/۹۸ نیز به اســتحضار رسیده نظر بر اینکه 
 موضوع تعیین تکلیف موجودی برنج در بنادر کشور، از 
سوی معاون  محترم بازرگانی داخلی و کارگروه تنظیم 
بازار طی نامه شــماره   ۱۴۸۰۱۴/۶۰ مورخ ۲۷/۵/۹۸ 
از معاون محترم توســعه بازرگانی و  صنایع کشاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی استعلام و پاسخ لازم طی  نامه 
شــماره م/۱۴۳۴/۹۸ مورخ ۶/۶/۹۸ از ســوی مرجع 

مذکور ارائه  گردیده است. 

وزیرنفت:

فعالیت کنسرسیوم »پرگس« منتفی شد

سرنوشت برنج های دپو شده در ابهام
خبرکوتاه

یادداشت

روزنامه یادگار امروز

 منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com
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مومنــی- اصفهان-مریــم 
خبرنگاریادگارامروز  :  

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
گفت: وضع عوارض در زمینه صادرات 
سنگ آهن باید در همان زنجیره فولاد 
در صندوقــی تحت  عنــوان حمایت از 
فرآوری مــواد معدنی صــرف فراوری 
سنگ آهن شــود و میزان آن، آنچنان 
بالا برود که برای صادرکنندگان صرفه 

ای  وجود نداشته باشد . 
کرد:  اظهار  ســلطانی  خلیفه  رســول 
خودمان کمک کنیم که ارزش افزوده 
بالا بــرود و بدانیم که اگــر مواد اولیه 

صادر شود، سود از دست  می رود . 
او بایــد با تاکید بــر این که باید تلاش 
تعطیلی  به ســمت  کارخانجات  کنیم 
نرونــد، اظهار کرد:  باید ســنگ آهن 
پرعیاری ســازی شــود و به ســمت 
 تولید کنســانتره بــرود و در نهایت به 
محصول تبدیل شــود و کســب و کار 
ایجــاد کند. دولــت نیز بایــد کنترل 
کند بــه میزانی که ســنگ آهن، آب، 

 زیر ســاخت ، حمل و نقــل، گاز و ... 
داریــم مجوز طــرح فــولادی  بدهد.                                                                                                

      
رسول خلیفه سلطانی گفت: ذوب آهن 
اصفهــان و فولاد مبارکه بــرای تولید 
فولاد سرمایه گذاری کردند اما اکنون 
این دو فولادساز بزرگ  کشور با مشکل 
تامین مواد اولیه مواجه شــدند، ضمن 
اینکــه متاســفانه مجوزهایی نیز برای 

تولید فولاد در راه است که باید از آن ها 
 جلوگیری شود . 

تولید کننــدگان فولاد  انجمــن  دبیر 
تصریح کــرد: همانطور کــه باید مانع 
صادرات ســنگ آهن به عنــوان خام 
نباید جلوی  صادرات  فروشی شــویم، 
فولاد کــه ارزش افــزوده دارد، گرفته 
شود، هر بخشــنامه ای که در این باره 
صادر شــود، یک بخشنامه ضد اقتصاد 

ملی است . 
وی افزود: فولادی هــا و معدنی ها باید 
در یک فضای واقعی گفت وگو به نتایج 
و راه حل های منطقی و جامع برســند. 
این صنایع با هــم  افزایی و آینده گری 
می توانند نقش موثری در توسعه کشور 

و اقتصاد منهای نفت داشته باشند . 
رسول خلیفه سلطانی اظهار کرد: امسال 
احتمــالًا ۲۶ میلیون تــن تولید فولاد 
داریــم که ۱۳ میلیــون مصرف واقعی 
می شود و بقیه باید صادر  گردد. بر این 
اساس طی ماه های گذشته حدود ۷ تا 
۸ میلیون صادرات داشــتیم و این در 
حالی است که ۵ میلیون ظرفیت خالی 
صادرات  داریم یعنی اگر خام فروشــی 
نبود و تولید داشــتیم می توانستیم ۵ 
میلیــون تن بیش تر صــادر کنیم. اگر 
توان تولید داخل و مــواد اولیه پایدار 
 تامین شود، ظرفیت های معطل صنایع 
فولادی داخلی و همچنین ظرفیت های 

خالی صادراتی تکمیل می گردد . 

سرپرستمعاونتخدماتشهریشهرداریقزوین :  

مدیریت سیلاب های فصلی
 از اولویت های شهرداری قزوین است

قزوین-مریم نقدی-خبرنگاریادگارامروز  :  
وحید مقدم ســلیمی، سرپرســت معاونت خدمات شهری 
شهرداری قزوین گفت : مدیریت سیلاب های شهری یکی 
از مهمترین مباحث در  پروژه های شهری شهرداری قزوین 
است . مقدم ســلیمی گفت: ســیل یکی از بلایای طبیعی، 
پیچیده و مخرب است که هرســاله خسارات جانی و مالی 
در کشــور به همــراه دارد، لذا  ضروری اســت به کنترل و 
مهارت آن پرداخت . وی گفت : امروزه با توسعه شهرنشینی 
موضوع مدیریت سیلاب های شــهری پیش از پیش مورد 
توجه قرار گرفته و مدیریت بر ســیلاب  های شهری یکی از 
مهمترین مباحث در پروژه های مدیریت شهری است . مقدم 
ســلیمی  گفت: عملیات لایروبی و مرمت تمامی رودخانه 
ها اعم از زیــر گذرها، پل ها چاه ها ، انهار و .... در 15 روز 
آینده به  پایان رســیده و گزارش نهایی به معاونت خدمات 
شهری ارسال می شود . وی با تاکید بر بازدید از نقاط حادثه 
خیز شــهر برای پیشگیری ازســیلاب های شهری عنوان 
کرد: بازدید میدانی از رودخانه های ســطح  شــهر قزوین و 
نقاط حادثه خیز در دســتور کار سازمان مدیریت پسماند 
و سازمان باغســتان ها قرار گرفته تا تصمیمات لازم برای 
 آبگرفتگی در این مکان ها گرفته شود . مقدم سلیمی  ادامه 
داد : بازدید از نقاط بحرانی شــهر توسط سازمان مدیریت 
پسماند و آتش نشــانی انجام خواهد گرفت و تقسیم کار و 
 مسئولیت در خصوص امداد رسانی در مواقع بحرانی توسط 
این دو سازمان در کوتاهترین زمان ممکن صورت می گیرد . 
ایــن مقام مســئول تصریح کرد: لیســت تمامی تجهیزات 
سازمان های عضو کارگروه سیلاب شهرداری قزوین جهت 
استفاده درمواقع  بحرانی باید تا پایان شهریورماه اعلام شود 
تا در شرایط خاص در اختیار ستادقرارگیرد و مشکل کمبود 

تجهیزات و ماشین آلات با تامین  اعتبار لازم حل شود . 
مقدم ســلیمی در پایان گفت: شهرداری قزوین با حداکثر 
تــوان خود و بــا برنامه ریزی دقیــق و همدلی و همکاری 
تمامی ســازمان های ذیربط  ، خود را برای ارائه خدمات در 
این زمینه آماده کرده و تلاش می کند تا از بروز حوادث تا 

حد ممکن جلوگیری کند . 

اجرای بیش از 60 ویژه برنامه فرهنگی و مذهبی 
توسط شهرداری قزوین در ماه محرم   

قزوین-مریم نقدی-خبرنگاریادگارامروز  :  
بیــش از 60 ویژه برنامه فرهنگــی و مذهبی ماه محرم در 
سطح شــهر قزوین و نواحی منفصل شهری توسط سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و  ورزشــی شــهرداری قزوین در حال 
برگزاری اســت . فضا ســازی شــهری و آغاز به کار ســتاد 
تسهیلات محرم، از جمله اقداماتی است که از اول ماه محرم 
انجام شــده است . بر اســاس این گزارش؛ ستاد ساماندهی 
تســهیلات محرم از شــهریور ماه ســال جاری در سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شــهرداری  قزوین تشکیل و 
130 مجوز برای برپایی ایستگاه صلواتی در این ستاد صادر 

و اقلام فرهنگی در میان هیئت های مذهبی توزیع شد . 
در این گزارش آمده اســت؛ نخســتین ســوگواره نواهای 
عاشــورایی پرده عشاق در ماه محرم و صفر از جمله برنامه 
های شاخص  شــهرداری در ماه محرم می توان نام برد که 
اجرای موســیقی فیلم های مذهبی با گروه سازهای بادی، 
اجــرای آواهای قدیمی و اصیل با  گــروه و اجرای تکنوازی 
دستگاه توسط سازهای بادی محورهای این جشنواره است . 
براســاس این گزارش؛ نمایشگاه عکس شــهر در محرم به 
مناســبت ماه محرم و ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان 
اباعبدالله الحسین)ع(  در پیاده راه فرهنگی سبزه میدان دایر 
شد و  25 تابلو عکس در ابعاد مختلف با موضوع »نگاهی به 
وضعیت ظاهری شهر در عزاداری  ها« در معرض دید عموم 
قرار گرفت . طبق این گزارش؛ به مناســبت فرار رسیدن ایام 
شهادت سرور و سالار شهیدان اباعبدالله الحسین )ع(،خانه 
سرلشــگر شــهید بابایی و حمام  بلور از ابتــدای ماه محرم 
به مدت 10 شــب میزبان تعزیــه خوانان بود و همچنین با 
حمایت سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی  شهرداری به 
مدت 10 شــب مراســم تعزیه از ابتدای ماه محرم با هدف 
انتقال پیام عاشــورا و آگاهی بخشــی به نسل جوان برگزار 
شد . براساس این گزارش؛ 500 داوطلب مردمی تحت عنوان 
پیــام آوران پاکــی نیز به منظور فرهنگ ســازی در حوزه 
نظافت شهری، در  مســیرهای عزاداری شهر مستقر شدند 
که این برنامه با مشــارکت شهرداری قزوین و تشکل های 

مردمی در شب تاسوعا و عاشورا  حسینی انجام شد . 
طبــق این گزارش؛ برنامه هایی به مناســبت ماه محرم در 
مراکز آموزشــی و خانــه های فرهنگ ســازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشــی  شــهرداری در حال برگزاری است که 
می توان به برپایی 15 نمایشــگاه اینفوگرافی شهروندی با 
موضوع روایت محرم، برگزاری شب  شعر عاشورایی، اهدای 
کتاب با موضوعات دینی، مذهبی و شــهروندی در ســطح 
محلات قزوین، اجرای مســابقات نقاشــی ویژه کودکان و 
 قرائت زیارت عاشورا و عزاداری با حضور کودکان و نوجوانان 
اشــاره کرد . در این گزارش آمده است؛ برپایی فرهنگسرای 
عاشورا در پیاده راه فرهنگی سبزه میدان از دیگر برنامه های 
ماه محرم است، در این  فرهنگسرا خدمات فرهنگی در قالب 
غرفه های فرهنگی و مذهبی به شــهروندان ارائه می شود. 
غرفه »مشاوره مذهبی«، »قصه  گویی«، »نقاشی«، »واقعیت 
مجازی واقعه عاشورا«، »سلامت« و »نونوایان حسینی« از 

جمله غرفه های فرهنگسرای عاشورا می  باشند . 

 ۸۵    درصد مدارس استان سمنان 
به سامانه های گرمایشی استاندارد

 مجهز شدند   

مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس استان 
ســمنان بابیــان اینکه ۸۵ درصد مدارس اســتان به 
سامانه های گرمایشی اســتاندارد مجهز  شدند، گفت: 

جشن برچیدگی بخاری های نفتی برگزار می شود . 
   سعید هژبری با بیان اینکه ۸۵ درصد مدارس استان 
به ســامانه های اســتاندارد گرمایشــی مجهز شدند، 
ابراز داشــت: به زودی طی مراسمی  جشن برچیدگی 
بخاری های نفتــی برگزار خواهد شــد . هژبری ضمن 
بیان اینکه تلاش شــده تــا کلاس های درس مدارس 
از نظر ایمنی و استاندار در حد مطلوبی باشند، افزود: 
اما این به معنای  پایان کار نیســت زیرا ۸۹ مدرســه 
و ۴۲۲ کلاس درس استان ســمنان هنوز نیازمند به 
استانداردسازی ســامانه های گرمایشی است . مدیرکل 
نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان سمنان بابیان 
اینکه به منظور ایمنی بیشــتر دانش آموزان مدارس 
فرســوده تخریب  می شوند، ابراز داشــت: دو مدرسه 
خشتی دامغان و طرود شــاهرود که از نظر استاندارد 
فاقد ایمنی لازم بودند تخریب و در ازای آن ها  مدارس 
نو ســاخته می شــود . هژبری بابیان اینکه ۸۸ کلاس 
جدید امســال در ۱۴ مدرسه اســتان سمنان به بهره 
برداری می رسد، تصریح کرد: برای تجیهز این مدارس 
  ۶۰ میلیــارد ریال اعتبار نیاز اســت که با تخصیص و 

توزیع به موقع آن تجهیز می شوند

بوستان امداد و نجات در شیراز
 احداث می شود

معاون شهرســازی و معماری شهرداری شیراز گفت: 
طراحی بوستان امداد، نجات و اطفاء حریف در شهرک 
والفجر شــیراز به پایان  رسیده اســت . بهادری با بیان 
اینکه بوســتان امداد، نجات و اطفاء حریق در زمینی 
به مســاحت 17 هکتار احداث می شــود، گفت: این 
بوستان یکی از  بزرگترین مراکز آموزش امداد، نجات 
و اطفا حریق در جنوب کشــور خواهد بود . وی افزود: 
در طراحی بوستان امداد، نجات و اطفا حریق، ایستگاه 
آتش نشــانی مجازی ویژه کودکان و دانش آموزان در 
راستای انتقال  آموزش های شهری و شهروندی در نظر 
گرفته شده است که این قشر از جامعه با شالوده های 
اصلی حوادث آشــنا و از وظایف شهروندی  آگاه شوند  
 .معاون شهرسازی و معماری شهرداری شیراز با بیان 
اینکه آموزش شهروندان در خود امدادی و جلوگیری 
از حوادث بســیار تاثیرگذار  اســت، گفت: در راستای 
اگاهی و آموزش خانواده ها در خصوص نحوه مواجهه 
و مقابله با حــوادث، در این پروژه ســالن اجتماعات 
 آموزشــی ویژه خانــواده به مســاحت 800 مترمربع 
طراحی شده اســت .  بهادری از دیگر امکانات موجود 
در طراحی این مرکز آموزشی تخصصی را سالن آمفی 
تئأتــر تخصصی، خوابگاه مدیریتی و کارمندی،   5 باب 
کارگاه تخصصــی، کتابخانه و آزمایشــگاه، مجموعه 
رفاهی و ورزشــی شامل ســالن پذیرایی، کافی شاپ، 
نمازخانه، کارگاه کامپیوتر،  انبــار تجهیزات مدیریت 
بحران و... بیان کرد .  معاون شــهرداری شــیراز اضافه 
کــرد: از آنجا که طراحی این پروژه توســط نیروهای 
متخصص حوزه معاونت شهرســازی و معماری  انجام 
شــده هزینه قابل توجهی در این بخش صرفه جویی 
شده است. همچنین نگاه تخصصی به موضوع طراحی 
و معماری مراکز  آموزشی موجب تقویت، افزایش بهره 
وری و توان مهارتی و همچنین ارائه خدمات مطلوب 

به شهروندان خواهد شد .  

جداسازی انشعابات فضای سبز از شبکه 
شرب؛ شاندیز و طرقبه   

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز   :  
   مدیر امور آب و فاضلاب طرقبه شــاندیز اعلام کرد: 
100درصد انشــعابات فضای ســبز شهر شــاندیز و 
85درصد انشعابات شهر طرقبه از  شبکه آب شرب جدا 
شــد. علی اصغر پاکروان افزود: این اقدام با همکاری و 
درآمد شهرداری های طرقبه و شاندیز انجام شد. وی 
گفت:   6درصد پســاب فاضلاب شهرطرقبه در اختیار 
شهرداری قرار می گیرد و در شهر شاندیز هم بخشی 
از فضای سبز با پســاب مسکن مهر  آبیاری می شود. 
وی از نقش شــهرداری طرقبــه در اجرای پروژه های 
امــور طرقبه شــاندیز قدردانی کرد و اظهار داشــت: 
شهرداری این  دو شهر یا دوازدهم آبفای محسوب می 
شــوند. به گفته وی در حال حاضــر تمام پروژه های 
مربوط به این امور در شهرهای  طرقبه و  شاندیز فعال 
هســتند.   شــهردار طرقبه هم  گفت:با اجرای پروژه 
بازیابی پســاب فاضلاب شهرک فرهنگیان و آپارتمان 
های مســکن مهر و  تبدیل آن به آب کشاورزی حدود 
90 درصد آبیاری فضای ســبز این شــهر با آب غیر 
شرب انجام می شود. علیرضا خادم پیر اظهار  کرد:کار 
خوبی که برای بحث توســعه فضای ســبز و باغ های 
طرقبه انجام شده خرید کل آب چالیدره از مالکان آن 
است. وی خاطر نشان  کرد: این آب که هر متر مکعب 
آن  دو هزار تومان هزینه برای شهرداری در بردارد با 
قیمــت 400 تا 500 تومان به باغ های پایین دســت 

 تحویل می شود . 

اخبار استانها

معاون هماهنگی اموراقتصادی اســتانداری 
البرز گفت: واحدهایی که به آنها تسهیلات 
پرداخت شده جهت راستی آزمایی با هدف 
اعمال  تســهیلات بــرای ثبــات و افزایش 
اشــتغال و ارتقا تولید مــورد رصد قرار می 

گیرند . 
جهانگیر شــاهمرادی در ســی وهشتمین 
جلسه کار گروه تســهیل ورفع موانع تولید 
بیان کرد: با توجه به شــعار سال و فرمایش 
مقام معظم  رهبری حمایت از صنعت و تولید 
یکی از مهم ترین برنامه ها ی اســتان است 
که اســتاندار البرز به جد پیگیری آن است 
به همین منظور  عملکرد بانکها در خصوص 
قرار  بررســی  مــورد  تســهیلات  پرداخت 
خواهد گرفت.وی با اشــاره به روند پرداخت 
تسهیلات به بنگاه های  اقتصادی گفت: هیچ 
بانکی را الزام به پرداخت تسهیلات با زیر پا 
گذاشتن قوانین نکرده ایم اما بانکها موظف 
هســتند به هردلیلی که امــکان  پرداخت 
تسهیلات را ندارند از جمله پیگیری نکردن 
متقاضی بدهی بانکــی و ...نتیجه را به دبیر 
خانه اعلام نموده و پرونده را با مســتندات 
 عودت دهند.معاون هماهنگی اموراقتصادی 

اســتانداری البــرز تاکید کرد: تســهیلاتی 
پرداختی بایــد در راســتای فعالیت واحد 
تولیــدی و کمک  به حفظ اشــتغال ورونق 
تولید باشــد و بخش مهمی از تســهیلات 
که توســط کار گروه مصوب می شــود در 
حوزه ســرمایه درگردش اســت  درگذشته 
یک میلیارد ســرمایه در گردش با نرخ ارز 
3400تومانی رقم مناســبی محســوب می 

شــد اما امروز همان بنگاه شــاید نیاز به 3 
 میلیارد تومان ســرمایه درگردش داشــته 
باشــد تا بتواند وضع موجــود خود را حفظ 
کند.وی در ادامه اظهار داشــت: ضروریست 
کــه تمام توان  خود را برای حفظ اشــتغال 
بــکار بریم و بانکها در پرداخت تســهیلات 
مکلفنــد مطابق قوانین وضوابط عمل کنند.
شاهمرادی با اشــاره به  پرداخت تسهیلات 

روستایی افزود: در گذشته کمیته ای جهت 
نظارت بر تســهیلات وجود داشته که مقرر 
شــد مجدد احیا شــود و واحدهایی  که به 
آنها تســهیلات پرداخت شده جهت راستی 
آزمایی مورد رصد قرار می گیرند در همین 
راســتا توانســتیم رتبه پنجم را درخصوص 
 نظارت بر تســهیلات را بدست آوریم.وی با 
بیان اینکه تمام توان خود را برای تســریع 
در امور تولید بکار می بریم اظهار داشت: در 
استان  اگر صنایع با توجه به شرایط تحریمی 
با مشــکلی روبه رو نشده اند حاصل همدلی 
وهمراهی دســتگاهها اجرایی و بانکها است 
ودر برخی  موارد که مســئله ای وجود دارد 
در ابعاد کشــوری موضوع مطرح اســت که 

حل آن از توان استان خارج می باشد  . 
وی در بخــش دیگر بیان کرد: در جلســه 
امروز 9 پرونده در دســتور کار قرار گرفت 
که 6 پروند با مساعدت همراهی دستگاه ها 
نتایج  مساعدی دریافت کردند و 2 پرونده به 
کارگروه ملی ارجاع داده شــد ویک پرونده 
نیز با توجه به شرایط واقداماتی که با بانک 
ملی  صورت گرفته اســت به روزهای  آینده 

موکول شد . 

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز :  
با همکاری پایگاه بســیج برخی از معاونین و 
مدیران شــرکت آب و فاضلاب در قالب میز 
خدمت پاسخگویی چگونگی ارائه خدمات به 

 مردم در مسجد مصلی بودند   
معــاون خدمات مشــترکین و امــور درآمد  
شــرکت آب و فاضلاب در پاســخ به شبکه 
فرســوده موجــب هدر رفت آب می شــود 
گفت:در حال  حاضر شــرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان کمترین میزان هدر رفت آب 
در کشــور دارد این در حالیست که در سال 
86 میزان هدر  رفت آب در اصفهان بیش از 
30 درصد بوده در حالیکه این رقم هم اکنون 
به 16 درصد رسیده است . رضا رضایی ادامه 
داد: با اصلاح شــبکه های فرسوده که همه 
ســاله در دستور کار شرکت قرار دارد میزان 
پرت آب در اصفهان به  حداقل رسیده است 
همچنین اصلاح شــبکه فرســوده فاضلاب 
اصفهان در راســتای خدمات رســانی بهتر 
بــه مردم در حال اجراســت . وی به ارائه 23 
خدمت غیرحضوری شــرکت آب وفاضلاب 
اســتان اصفهان اشــاره کرد و عنوان نمود: 
شرکت آب وفاضلاب استان  اصفهان از طریق 
ســامانه 1522 بیــش از 23 خدمــت را به 
صورت غیر حضوری به مردم در اقصی نقاط 
اســتان ارائه می دهد که این  امر در راستای 
خدمات بهتر در کوهتــاه ترین زمان ممکن 
اجرایی شده است . معاون خدمات مشترکین 
و اموردرآمد شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
اصفهان با بیان اینکه هزینه تمام شــده هر 

متر مکعب آب هزار تومــان  برآورد گردیده 
است خاطرنشان ســاخت: قیمت تمام شده 
هر متر مکعب آب هزار تومان برآورد شده در 
حالیکه حدود 486 تومان بابت  هر مترمکعب 
آب از مشــترکین دریافت می شود بنابراین 
در مصرف آب نهایت دقت را به خرج دهند . 

رضایی با تاکید بر رعایت الگوی مصرف آب 
تصریح کرد:اگر یک خانواده 4 نفری مطابق 
با الگو آب مصرف کنند آب بهای آنها حدود 
  12 هزار تومان می شــود در غیر این صورت 
آب بها پلکانی محاســبه می گردد و هر چه 
قدر مصرف آب بیشــتر از الگو باشــد روش 

 محاسبه به صورت تصاعدی انجام میشود   
در ادامه مدیرآبرسانی شرکت آب وفاضلاب 
اســتان اصفهان گفت: یکی از اولویت های 
شــرکت آبفا اســتان اصفهان توزیع عادلانه 
آب  است براین اســاس با نصب فشار شکن 
در برخی از نقاط شــهر درصدد آن هستیم 
تا آب با فشار یکســان میان مردم در سطح 
شهر توزیع  شود . رحیمی مدیر آبفا منطقه 2 
اصفهان پیرامون  اقدامات  انجام شــده  در 
راســتای رفع بوی بد منهول های  فاضلاب  
اعلام کرد: شــرکت آبفا  منطقــه 2 اصفهان 
همه ســاله به منظور رفع بــوی بد منهول 
های فاضــلاب و مبارزه با حشــرات موذی 
،شستشــوی شبکه فاضلاب را در  دستور کار 
قرار می دهد . وی افزود: در سال جاری حدود 
80 درصد شبکه فاضلاب در منطقه 2 مورد 
شستشــو قرار گرفته و 20 درصد باقی مانده 

به قوت در  حال اجراست

مشهد- مرضیه یاری-خبرنگار یادگار 
امــروز   :   مدیر امور آبفار ســبزوار از 
برخورداری 93 درصدی روســتاییان 
این شهرستان از آب شرب سالم خبر 
داد و گفــت: در حال  حاضر 12  پروژه 
نیمه تمام در دســت اجراست که با 
بهره برداری از آنها 12 روستای سبزوار 
از آب شرب بهداشتی و پایدار بهره مند 
شده و مجموع  روستاهای برخوردار به 
131 روستا می رســد.، عباس واهبی 
گفت: این 12 پــروژه که اجرای آنها 
از سال گذشــته آغاز شده، شامل دو 
 پروژه ملی به نام آریان و همایی و 10 
پروژه استانی از محل اعتبارات تملک و 
دارایی است.واهبی بیان کرد: فاز 6 این 
طرح با 13  میلیارد و 130 میلیون ریال 
اعتبار شــامل آبرسانی به دو روستای 
شهر سوخته و چاه ســوخته با 473 
نفر جمعیت است که اکنون 95  درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته و در دهه فجر 
امســال افتتاح می شود.وی، فاز 7 این 
طرح را شامل پنج روستای بلوچخانه، 
برگو، گزک،  گرمک و خوشــمردان با 
847 نفر جمعیت عنوان کرد و گفت: 
بــرای اجرای این بخــش از طرح که 
اکنون 25 درصد پیشــرفت فیزیکی 
 دارد، تاکنــون 4 میلیارد ریال هزینه 

شــده و تکمیل آن تا دهه فجر سال 
آینده بــه 25 میلیارد ریال اعتبار نیاز 
دارد.مدیر امور آب و فاضلاب  روستایی 
سبزوار ادامه داد: فاز 8 ظفر نیز شامل 
روستای هلاک آباد با 97 نفر جمعیت 
و هزینه 7 میلیــارد ریالی اکنون 70 
درصد  پیشرفت فیزیکی داشته و برای 
اتمام آن تا دهه فجر سال 98 به حدود 
9 میلیارد ریال اعتبار نیاز است . عباس 
واهبــی اجرای پــروژه آبرســانی به 
روســتای 718 نفری گاچ و بسک با 
65 درصد پیشرفت فیزیکی، تعویض 
شبکه آبرسانی روســتای   356 نفری 
دارین با 80 درصد پیشرفت فیزیکی 
و روســتای 551 نفری خیرآباد با 60 
درصد پیشــرفت فیزیکی را از دیگر 
پروژه های در  حال انجام عنوان کرد و 
افزود: این پروژه های آبرسانی روستایی 
به زودی وارد مدار بهره برداری خواهند 
شد.شهرســتان ســبزوار دارای   158 
روستا با بیش از 55 هزار نفر جمعیت 
اســت که از این تعداد 119 روستا با 
بیــش از 51 هزار نفر تحت پوشــش 
امور آب و  فاضلاب روســتایی سبزوار 
قرار دارد. سطح برخورداری روستاهای 
این شهرســتان از آب شــرب سالم و 

بهداشتی 93 درصد است . 

اخبارگزارش باپرداخت9فقرهتسهیلاتدرسال98؛

استان البرز پیشتاز ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور است

دبیرانجمنتولیدکنندگانفولادایران : 

خام فروشی سنگ آهن ۵ میلیون تن از صادرات فولاد کشور کم کرد

برگزاری میز خدمت شرکت آبفا
مدیرامورآبفارسبزوارخبرداد؛ در  مسجد مصلی اصفهان

تامین پایدار آب روستاهای سبزوار 
با تکمیل 12 طرح آبرسانی   
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علی اصلانی عضو کانون عالی شوراهای اسلامی 
کار پیگیــری آیین نامــه  تبصره یــک ماده ۷ 
قانون کار که به موضوع ســقف قراردادهای کار 

 می پردازد را از وزیر کار خواستار شد. 
اصلانی با انتقــاد از بلاتکلیفی آیین نامه تبصره 
یک مــاده ۷ قانــون کار،  اظهار کــرد: یکی از 
دغدغه هــای اصلی کارگــران بعــد از موضوع 
معیشــت،  بحث قراردادهای کار است که آینده 
و امنیت شــغلی آنها را تضمیــن می کند  ولی 
متاســفانه درصد بالایی قراردادهای کارگران در 
خصوص کارهایی  موقتی اســت که ماهیت دائم 

و مستمر دارند. 
وی با بیــان اینکه آیین نامه اجرایی تبصره یک 
ماده ۷ قانون کار، نوع و  سقف قراردادهای موقت 
را مشــخص می کند، افزود: بــرای تصویب این 
آیین  نامه چندین جلســه در شورای عالی کار 
برگزار شــد و پس از آن بــه هیات  دولت رفت. 
قرار بود آیین نامه به هیات وزیران ارســال و از 
آنجا برای  تبدیل شــدن به قانون راهی مجلس 
شود. پیشــنهاد این بود که پس از  چکش کاری 
در هیات وزیران به عنوان یک لایحه به مجلس 
ارسال و  تصویب شود و بعد از آن که قانون مورد 
اصــلاح قرار گرفت، تدویــن  آیین نامه از طریق 
وزیر کار صورت گرفته و مجدد به دولت برگردد 

تــا بعد  از طی مراحل نهایی برای اجرا به وزارت 
کار ابلاغ شود. 

عضــو کانــون عالی شــوراهای اســلامی کار 
خاطرنشــان کرد: از زمانی که  مصوبه به هیات 
دولــت رفته در کمیســیون اقتصــادی مانده و 
نمی دانیم آیا به  مجلس رفته است یا نه؟ انتظار 
جامعه کارگری این اســت که هر چه  ســریع تر 

تکلیف این آیین نامه مشخص شود. 
اصلانــی افــزود: این آیین نامه به شــکل ســه 
جانبه در شــورای عالی کار  بررســی و تدوین 
شــد و از طریق وزیر کار بــه هیات دولت رفت 
ولی  متاســفانه در میانه راه مانده و از وزیر کار 

می خواهیم کــه پیگیری مصوبه  را در دســتور 
کار قرار دهد. این مقام مســئول کارگری با بیان 
اینکه قراردادهای یک ماهــه و دو ماهه  امنیت 
شــغلی کارگران را زیر سوال برده است، درباره 
ســامانه جامع  روابط کار گفــت: راه اندازی این 
سامانه تا حد زیادی از انعقاد قراردادهای  سفید 
و کوتاه مدت جلوگیری و کارفرمایان متخلف را 
شناسایی می کند.  امیدواریم از طریق این سامانه 
و ثبت یک نسخه از قراردادهای کارگران  بتوانیم 
معضل قراردادهای موقت را که ســالها است به 
دغدغه بزرگی برای  جامعه کارگری تبدیل شده 

برطرف کنیم. 
ســامانه جامع روابط کار از چنــد زیرمجموعه 
شــامل ثبت دادخواســت ها،    بررســی مشاغل 
سخت و زیان آور، حفاظت فنی و ایمنی، آموزش 
ایمنی  نیروهــای کار، بیمه بیکاری،  بازرســی 
کار، ثبــت و تایید و پیگیــری  قراردادهای کار، 
بیمه کارگران ســاختمانی و طبقه بندی مشاغل 
تشکیل شده  است. با رونمایی از سامانه،  امکان 
ثبت هرگونه شکایت و طرح  دادخواست توسط 
کارگران بــدون مراجعه حضوری به مراجع حل 
اختلاف  امکان پذیر و تمام کارفرمایان موظف به 
ثبت قراردادهــای کار با کارگران  خود از طریق 

این سامانه خواهند بود. 

هشدار؛ اعتیاد بدون مواد مخدر
 در دنیای مدرن کودکان

یک متخصص روانشناس کودک و نوجوان ضمن بیان اینکه اعتیاد به  تلفن های همراه 
شــایع ترین اعتیاد بدون مواد مخدر در دنیای مدرن  محســوب می شود که فعال ترین 
گروه در این زمینه را نســل نوجوان و  جوان جامعه تشکیل می دهند، به تشریح علت 

تمایل نوجوانان به اینترنت  و تاثیرات آن بر رفتار آنها پرداخت. 
گوهریســنا انزانی  متخصص روانشناس کودک و نوجوان در گفت وگو با  ایسنا، با بیان 
اینکه وابســتگی به تکنولوژی در قالب اعتیاد مدرن بین  جوانان و نوجوانان پدید آمده 
و تبدیل به کالای فرهنگی و اجتماعی شــده  است، افزود: به نظر می رسد استفاده از 
اینترنت به طوری که موجب  بروز مشــکلات روان شناختی، اجتماعی، درسی، شغلی 
و... شود در  جامعه ما فراگیر بوده و می تواند صدمات جدی جسمانی، مالی،  اجتماعی، 

روانی و خانوادگی زیادی را ایجاد کند. 
ë   شایع ترین اعتیاد بدون مواد مخدر؛ اعتیاد به تلفن های همراه

وی بــا بیان اینکه بر اســاس تحقیقات در حــال حاضر اعتیاد بــه تلفن های  همراه 
شــایع ترین اعتیاد بدون مواد مخدر در دنیای مدرن محسوب  می شود، اظهار کرد: در 
ایران روند روزافزون استفاده از موبایل در  شهرهای بزرگ واقعیت انکار ناپذیری است، 
این درحالیســت که طبق  تحقیقات، فعال ترین گروه در این زمینه را نســل نوجوان و 
جوان جوامع  تشــکیل می دهند، چراکه نوجوانان در راستای فضای گسترده موبایل و 
 شبکه های اینترنتی سحر و جادو می شوند در نتیجه به استفاده افراطی از  تلفن همراه 

و شبکه های اجتماعی روی می آورند. 
این متخصص روانشــناس کودک و نوجوان با اشــاره به اینکه نوجوانان  از طریق زنگ 
موبایل و تصاویری که در فضای مجازی منتشــر می کننــد  می توانند هویت جدید و 
پنهانی برای خود بســازند، ادامه داد: دوران ۱۲  تا ۱۸ ســالگی هر فرد از دشوارترین، 
پرتنش ترین و هیجان انگیزترین  دوره های زندگی هر فرد به شــمار می رود، به همین 
دلیل والدین باید در  زمینه استفاده از گوشی های همراه و شبکه های اینترنتی توسط 
 فرزندانشــان آگاهانه برخورد کنند. در حال حاضر رشد چشمگیر استفاده  از فضاهای 
مجازی و تلفن های همراه توســط نوجوانان، نگرانی  زیــادی  برای والدین ایجاد کرده 
است، این در حالیســت که نه تنها در ایران  پژوهش های اندکی در زمینه انجام شده 
بلکه حتی کار فرهنگی، آموزشــی  و برنامه ریزی مناسبی نیز صورت نگرفته است، این 
امر باعث شــده  نوجوانان ما در ســیکل معیوب چرخش کنند و توان حذف رفتارهای 

 اعتیادی خود را نداشته باشند. 
ë   چرا برخی نوجوانان معتاد به اینترنت می شوند؟

وی بیــان کرد: طبــق پژوهش های انجام شــده، اعتیاد به اینترنــت اغلب  مربوط به 
شــوک های روحی و کمبودهای عاطفی دوران کودکی،  ویژگی های شخصیتی، تعهد 
کم به خانواده، شرطی شدن، دریافت پاداش  از شبکه های اجتماعی، درگیری با طلاق 
عاطفی والدین یا طلاق رســمی  و اعتیاد بروز می یابد. برخی از پژوهشگران نیز اعتیاد 
به اینترنت را با  کیفیت خواب بررسی کرده اند که بر اساس آن افرادی که از تلفن های 
 همراه به طور افراطی اســتفاده می کنند، خواب های تکه تکه دارند و این  روند موجب 

آسیب در ظرفیت یادگیری و عملکرد تحصیلی آنها  می شود. 
وی با تاکید بر اینکه والدینی که در زمینه مدیریت اســتفاده از تلفن  همراه  توســط 
فرزندانشــان ناتوان انــد، تلفن های همراه به مکان ملاقات خصوصی  نامناســبی برای 
فرزندانشــان تبدیل می شــود، گفت: تلفن های همراه دارای  برخــی از اثرات مطلوب 
کارکردی هســتند، اما ایجاد حس بی پروایی  جنســی، افزایش مصرف نمایشی، ایجاد 
فضای امن برای افراد کج رو،  ایجاد شــبکه های ارتباطی پنهان، وابســتگی و اعتیاد از 

کارکردهای  نامطلوب این ابزار به شمار می رود. 

توضیحات وزیر علوم درباره رانت 
پژوهشی در دانشگاه ها

منصور غلامی وزیر علوم درباره وجود رانت پژوهشــی 
در دانشگاه  های بزرگ توضیحاتی را ارائه کرد و گفت: 
سازمان و نهادها همیشه  به دانشگاههای بزرگ بیشتر 

توجه می کردند. 
غلامی درباره وجود رانت پژوهشــی در دانشگاه های 
بزرگ گفت:  دانشگاه های بزرگ شناخته شده تر بوده 
و در تهران در دسترس  سازمان ها و نهادها قرار دارند 
و  ســازمان و نهادها از گذشــته نیز به  طور معمول 

عادت داشتند که به این دانشگاه ها مراجعه کنند. 
وی ادامــه داد: برخــی از اعضای هیئــت علمی این 
دانشگاه های بزرگ  در دســتگاه های اجرایی حضور 
دارنــد و پروژه ها اول به آن ها عرضه  می شــود و لذا 

نمی شود گفت که حتما جریان رانتی باشد. 
وزیر علوم تحقیقات و فناوری افزود: در حال حاضر در 
دانشگاه های  شهرستانی نیز پروژه های بسیار خوبی 
در حال انجام اســت و ما تلاش  می کنیم توانمندی 
دانشــگاه های شهرستان را به دســتگاه های اجرایی 
 معرفــی کنیم تا این شــائبه پیش نیایــد که جریان 

خاصی وجود دارد. 
غلامــی تاکید کرد: به نظر مــن جریان خاصی تحت 

عنوان رانت  پژوهشی وجود ندارد. 
ســهیلا صادقی، عضو هیات علمی دانشگاه تهران در 
دیدار دانشــگاهیان  با مقام معظم رهبری اظهاراتی را 

در خصوص رانت پژوهشی مطرح  کرد. 
وی گفت: »هیچ نظارت حرفه ای و اصولی بر طرح های 
پژوهشــی  اعمال نمی شــود و بودجه های پژوهشی 
کلان در اختیــار افرادی قرار  می گیرد که در بیرون از 

دانشگاه دارای اتصالات خاصی هستند«. 
این استاد دانشگاه در بخش دیگری از سخنانش حوزه 
پژوهش در  دانشــگاه را از رانت بازی  مصون ندانست 
و افزود: »پژوهش بعضاً نه  بر اســاس نیازهای واقعی 
کشور و نه به دست متخصصان و صاحب  نظران که به 
دست عده ای صاحب منصب نوپا و نوظهور می چرخد 
که  تنها قابلیت آنها جذب رانت های پژوهشی است«. 

پس از آن گزارشــی با عنوان پروژه های مشــکوک 
پژوهشــی؛ مربوط به  اعضای هیات علمی دانشــکده 
علوم اجتماعی دانشــگاه تهران، منتشر و  در آن اشاره 
شد که یک پژوهشگاه، پروژه های متعددی را با فاصله 
 زمانــی کوتاه و یــا ۲ پروژه را با موضوعی مشــابه به 
افرادی که بعضا  صاحب منصب و مســئول هســتند، 

واگذار کرده است. 

قاضیزادههاشمی:
وزارت ارشاد باسهمیه بندی کاغذ رانت 

ایجاد می کند
سید احســان قاضی زاده هاشمی عضو ناظر مجلس 
در کارگروه کاغذ  گفت: وزارت ارشاد اصرار به سهمیه 
بندی کاغــذ دارد و در واقع توزیع  رانت را ســهمیه 

بندی می کند. 
قاضی زاده هاشــمی با اشــاره به گرانی کاغذ و  نبود 
دفتر مشق دولتی در  بازار، گفت: مشکل اصلی در این 
زمینــه مداخله بیش از حد وزارت  فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی در بازار کاغذ اســت. اگر نرخ ارز،  آزاد شود 

 بازار آرامش بیشتری پیدا می کند. 
وی افــزود: چنــدی پیش وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت کارگروه کاغذ  را به وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی واگذار کرد و از زمانی که  وزارت ارشــاد در 
این موضوع دخالت کرد، بــه جای آنکه اوضاع کاغذ 

 بهتر شود، بدتر شد. 
عضو ناظر مجلس در کارگــروه کاغذ تاکید کرد: در 
واقــع انتقال  کارگروه کاغذ از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به وزارت فرهنگ و  ارشاد اسلامی اشتباه بود 
و اگر این کارگروه ذیــل وزارت صمت باقی  می ماند، 

قطعا چنین مشکلاتی پیش نمی آمد. 
قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه کمیسیون فرهنگی 
به موضوع  مشــکلات در بازار کاغذ ورود کرده است، 
خاطرنشــان کرد: تنظیم بازار  کاغــذ در دوره آقای 
شــریعتمداری در وزارت صنعت معــدن تجارت به 
 وزارت ارشــاد واگذار شــد و وزارت ارشــاد نیز فقط 
به حــوزه ســهمیه بندی  کاغذ ورود کرده اســت و 
سیاست گذاری در حوزه بازار کاغذ را رها  کرده است. 
وی با بیان اینکه در سال تحصیلی جاری برای تأمین 
دفتر مشــق برای  دانش آموزان  با مشکلاتی مواجه 
هستیم، گفت: وزارت ارشاد فقط  تلاش داشت مشکل 
کاغــذ در مطبوعات و کتــاب را مدیریت کند اما به 
 صورتی مداخله کرد که نه تنها مشــکلات این حوزه 
را حل نکرد بلکه  سایر حوزه ها را نیز تحت تاثیر قرار 

داد. 
عضو ناظر مجلــس در کارگروه کاغــذ تصریح کرد: 
آقایان در وزارت  ارشــاد اصرار به سهمیه بندی کاغذ 
دارند و در واقع توزیع رانت را  سهمیه بندی می کنند 

و کار و اقداماتشان تاثیری در تنظیم بازار ندارد. 
قاضی زاده هاشمی یادآورشد: هفته گذشته در جلسه 
کمیســیون فرهنگی  بنده تذکر جدی به وزیر ارشاد 

دادم اما او پاسخ قانع کننده ای نداد. 
وی با بیان اینکه بــا وزیر صنعت، معدن، تجارت نیز 
مفصــل در ایــن  موضوع صحبت کردم و مقرر شــد 
رئیس کمیسیون فرهنگی وی را به  جلسه کمیسیون 
دعــوت کند، گفت: آقایان در دســتگاه اجرای اصولًا 
 نظرات ناظران مجلس را مورد توجه قرار نمی دهند. 

توســعه  معــاون  رضــازاده  مجیــد 
بهزیستی  و درمان سازمان  پیشگیری 
کشــور  از آغاز برنامه فراگیر بررســی 
وضعیت ژنتیک همه معلولان کشــور 
تــا  ســال ۱۴۰۰ خبــر داد و گفت: 
امیــدوارم با تامین بودجــه مورد نیاز 
طی سه  ســال آتی طرح مذکور را به 
پایان برســانیم. رضازاده با بیان اینکه 
این برنامه در خصوص همه معلولانی 
که در  بهزیســتی پرونده دارند و همه 
معلولانی که از این به بعد می خواهند 
پرونده  تشــکیل بدهند، اجرا می شود، 
افزود: طبــق این طرح، برای همه این 
افراد  مشاوره ژنتیک انجام می شود. در 
مرحلــه اول این طرح غربالگری انجام 
 می شود و به این ترتیب معلولیت هایی 
که ژنتیکی نیســتند جدا می شــوند. 
بــه  این ترتیــب افرادی کــه احتمال 
معلولیت ژنتیکی دارند برای مشــاوره 
ارجاع  داده شــده و پزشک مربوطه به 
بررسی شــجره نامه آنها، آزمایش های 
لازم  را تجویــز می کنــد. تمام مراحل 
مربوطه از فرایند مشاوره تا غربالگری و 
 آزمایش های ژنتیک برای معلولان نیز 
رایگان است.  معاون توسعه پیشگیری 
و درمان ســازمان بهزیستی کشور با 
اشــاره به  اینکه افراد مشــمول طرح 

از طریق مددکاران بهزیســتی  برای 
انجــام  آزمایش هــا و اقدامات معرفی 
می شوند، تصریح کرد: مددکار موظف 
اســت  وضعیت این  افــراد را پیگیری 
کنــد تا این کار بــرای معلولان انجام 
شود. با  این طرح بودجه پیشگیری از 
هزینه  هدفمند  ژنتیکی  معلولیت های 
می شود  به طوریکه در جایی که منبع 
ژن های معیوب وجود دارد را بررسی 
می  کنیم. در صــورت نیاز از خانواده، 
خواهر و برادر فرد معلول هم آزمایش 
 گرفتــه می شــود. در نهایــت ذخیره 
ژنتیکی آن خانواده مشخص شده و به 
آنها  برای فرزندآوری، فرزندآورری های 
بعــدی، ازدواج و ... توصیه هایــی می 

 شود. 
با  تا  رضــازاده ادامــه داد: امیدواریم 
فرزندآوری  این مداخلات دیگر شاهد 
 معلولان نباشــیم این درحالیست که 
الان معلولانی وجــود دارند که تا پنج 
 فرزنــد معلــول دارند که این نشــان 
می دهد باید یکســری مداخلات انجام 

می شد  که انجام نشده است. 
وی با بیــان اینکه در کنــار این کار، 
بانک ذخیره ژنتیکــی معلولیت ها در 
 کشور نیز به دست خواهد آمد، توضیح 
داد: این اطلاعات یک بانک  ارزشــمند 

اســت. در ســال های قبل کشورهای 
پیشرفته بســیاری قصد داشتند تا  با 
انجام آزمایش های رایگان برای ما این 
بانک را تولید کنند، امــا از  آنجاییکه  
خارجی  کشــورهای  نمی خواســتیم 
این کار را بکنند که ســپس  اطلاعات 
را برای خودشان اســتفاده کنند، این 
طــرح را اکنون در داخل  کشــور آغاز 
امروز در کشور  کردیم. خوشــبختانه 

بــه دســت  متخصصان  خودمــان و 
داخلی این اقــدام را انجام می دهیم و 
آزمایش ها هم بــا دانش  بومی خواهد 
بود. معاون توســعه پیشگیری و درمان 
سازمان بهزیستی کشور افزود: ذخیره 
 ژنتیــک در مطالعــات و پژوهش های 
مختلــف، ژن درمانــی، جابجایی ژن 
 های معیــوب با ژن های ســالم و ... 
به ما کمک می کنــد و این اقدامات با 

 کمک دانشــگاه ها و متخصصان انجام 
خواهد شد. فکر می کنم سه سال بعد 
 از اجرای این طرح ما یک بانک جامع 
از کل معلولیت ها داشــته باشــیم. در 
 کنار ایــن برنامه نیز برنامه رصد  علل 
معلولیت ها را در کشور انجام  می دهیم. 
این طرح ســال گذشته در سه استان 
انجام شــد و امسال هفت استان  دیگر 

به طرح اضافه خواهد شد. 

رضــازاده با بیان اینکه به این شــکل 
شیوع شناســی و علل معلولیت ها در 
 کشــور اجرا می شود، اظهار کرد: برای 
مثال ما روســتایی در کشور داریم  که 
نابینایی در آن زیاد اســت و میانگین 
آن چند صد برابــر میانگین جهانی و 
 کشــوری اســت. در برنامه رصد علت 
این موارد را پیدا می کنیم و اگر  علت 
ژنتیکی داشــته باشند، مداخلات لازم 
انجام می شــود تا دیگر شــاهد چنین 

 معلولیت هایی نباشیم. 
به گفته وی، طرح پایش همه معلولان 
در حــال حاضر در مرحلــه مقدماتی 
کمیســیون های  پزشــکان  و   اســت 
در  معلولیــت  تشــخیص  پزشــکی 
حــال آموزش  هســتند. از آنجایی که 
به معاونت  حوزه معلولیت ها مربــوط 
توانبخشی است و  برنامه ژنتیک نیز به 
معاونت پیشــگیری سازمان بهزیستی 
مربوط است،  همکاری درون سازمانی 

خوبی صورت گرفته است. 
معاون توســعه پیشــگیری و درمان 
ســازمان بهزیستی کشــور ادامه داد: 
 آمــوزش غربالگران و مــددکاران نیز 
آغاز شــده و نرم افزاری که اطلاعات 
 باید آنلاین روی آن ثبت شــود نیز در 
حال تهیه اســت و از مهرمــاه برنامه 
آن  اجرایی خواهد شــد. در این طرح 
یک میلیون و ۴۵۰ هزار معلول تحت 
ژنتیکی  بررســی  بهزیستی   پوشــش 
می شــوند و هرجــا لازم باشــد حتی 
خانواده  این افراد نیز بررســی خواهند 

شد. 

بررسی رایگان وضعیت ژنتیکی معلولان کشور
یادداشت:

تعیین سقف قراردادهای کارگران، شاید وقتی دیگر! 
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افقي :

  1 - غنا - امتداد یافته، كشیده شده - عمارت، 
سازنده ساختمان

 2 - فــراوان - رنج و عذاب، اذیت، شــكنجه - 
خــواب، نام مرغــی، نیاز و حاجــت 3 - محلی كه 
پشــت به آفتاب باشــد ویا آفتاب به آن نرسد 
- پیشــرو گله - بنده كوچــک خدا 4 - طمعكار، 

حریص - نخی برای یاد آوری به انگشت
 5 - بانــگ نزدیــک، بانگ چوپــان، ضمیر عربی 
- جــوان . دلیــر - پاداش و اجر 6 - همیشــه، 

تازمانی كه - ســوار - حــس وارونه 7 - درخت 
بادام كوهی، دشتی در فارس - خویشاوندی - 

تواضع 
8 - پــول ژاپن، پول آســیایی، پــول قدرتمند 
آسیا - پســوند تفضیلی - شایسته، سزاوار 9 
- آفتاب پرســت - ابریشم - راه میانبر، طریق 
كوتاه 10 - ازدواج كننده، جفت شــده، دوتایی  

- نان پاره گدایی 
11 - زاج سیاه - اگر به زار اضافه شود مكانی 
را گویند كه در آن برنج می كارند، خوشــه برنج 

- سیخ نانوایی، بالشتک نانپزی
 12 - در شــلوار هم هســت، شكاف سر قلم - 
نامی پسرانه، سردار ایرانی، جد مادری اردشیر 
ساســانی - نوعی قایق كوچک 13 - رها و آزاد 

- صنم ها - قد و قامت، مقابل ندادن

عمودي :
 

1 - قوم آتیلا - پرنده خوشــبختی - قافیه دار 
2 - حشــره خونخوار - پایتخــت نائورو - صاف 

3 - بیزاری جستن - قلعه - باغ
 4 - پهلوان - اثر » ژان پل سارتر « 5 - سخن 

چینی - جبر وارونه - تكرار حرف دوم
 6 - ماه شــب اول - پدر بزرگ، جد - گوسفند 
7 - افزودن قیمت چیزی، افزودن - ریســمان 

- فریب
 8 - امــر از تازیدن - جــوان، برنا - پا افزار 9 
- محل ورود، مروارید درشــت، درون صدف - 
نامی پسرانه در خارج - نقاش اسپانیایي، نقاش 

اسپانیایی سبک سورئالیسم
 10 - پرخــاش كردن - رمزینه، پیش شــماره 

مخابراتی
 11 - قرقره - صورت، مهره شــطرنج - جذاب، 

جالب و جذاب، جالب
  12 - باد ملایم - دشــمن اصلــی موش، گربه 

- شگفتی
 13 - مخفــف اندوه - هریک از جانوران بند پا 

مانند پشه - عداوت
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سم پاشي منهول هاي فاضلاب 
در شهر اراك

مدیرامــورآب وفاضــلاب شهرســتان اراك گفــت: بــه 
منظورجلوگیري ازتكثیرحشرات موذي و مزاحم درشبكه 
جمع آوري فاضــلاب ، اداره  بهره برداري فاضلاب مناطق 
یــك و دو امور آب و فاضــلاب اراك طي برنامه اي مدون  
اقدام به  سم پاشي منهولهاي فاضلاب در این  شهر نمود . 

سعید سرآباداني افزود :ســم پاشي  منهول هاي فاضلاب 
شــهر اراك از ابتداي تیرماه ســالجاري در بازه زماني 45 
روزه برنامه ریزي شــد  و توســط 4 اكیپ ، به وســیله 4 
خــودرو مجزا وتجهیــزات كامل ،تعــداد 18400 منهول 
فاضــلاب واقع در29زون در شــهر اراك در كمتر از  زمان 

تعیین شده سم پاشي گردید . 
وي در ادامــه تصریح كرد:  پس ازاتمــام عملیات ، انجام 
كار توسط كارشناس مركزبهداشت موردبازدید قرار گرفت 

وكیفیت انجام كار  تایید شد . 
گفتني اســت در راستاي افزایش ضریب بهداشت جامعه ، 
رفاه حال شهروندان و جلوگیري ازتكثیرحشرات موذي و 
مزاحم درشبكه جمع  آوري فاضلاب  ، امور آب و فاضلاب 
شــهرهاي داراي تاسیسات فاضلاب همه ســاله با شروع 
فصل گرما اقدام به ســم پاشــي منهول هــاي  فاضلاب و 

سپس شستشوي شبكه هاي فاضلاب مي نمایند . 

مراسم سوگواری دهه اول ماه محرم در آبفار 
خراسان رضوي برگزار شد

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز
همزمان با ایام شــهادت سید و سالار شهیدان؛ حضرت 
اباعبدا.. الحسین )ع( و یاران باوفای آن حضرت، مراسم 
عزاداری و سوگواری  در شــركت آبفار خراسان رضوی 
برگزار شد.در این ایام فضای این شرکت در عزای سرور 
شــهیدان و اصحاب بزرگوارشان ســیاه پوش  گردید و 
در این مراســم كه هر روز صبح در نمازخانه ساختمان 
مرکزی شــركت برگزار می شــد سرپرســت شرکت، 
معاونین، مدیران و  كاركنان آبفار استان حضور داشتند.
قرائت زیارت عاشــورا و ســخنرانی در خصوص تبیین 
حادثــه كربلا و امر به معروف و نهــی از منکر  از جمله 
برنامه های این مراسم بود.گفتنی است به مناسبت ایام 
دهه اول ماه محرم، مراسمات مشابهی نیز در امور آبفار 
ســایر شهرستان  های اســتان از جمله قوچان، کلات، 

درگز، فیروزه، سبزوار، جغتای و خلیل آباد برگزار شد . 

برپایی نمایشگاه هفته دفاع مقدس 
در اداره کل امور مالیاتی سمنان

مراســم پرفیض زیارت عاشــورا و سوگواری ســید و سالار 
شــهیدان در ادارات امور مالیاتی شهرستان و سمنان در ایام 
دهه محرم  باحضورکارکنان محترم وروســای ادارات برگزار 

گردید .  
بــه گزارش روابط عمومی اداره کل ، عباس بی نیاز بیان کرد 
: قیام امام حســین ) ع( یادآور ایستادگی در برابر ظلم ونبرد 
جبهه حق علیه  باطل اســت وتنها آرمــان و هدف والا برای 
انسان این درجه از ایثار وخود گذشتگی را به ارمغان خواهد 

آورد .  
وی در ادامه خاطر نشان کرد : به فرموده حضرت امام خمینی 
)ره ( محرم وصفر است که اسلام را زنده نگه داشته و بی شک 
قیام  عاشورا وپیام آوران آن درتمام اعصار ودوره های تاریخی 

سرمشق مسلمانان خواهد بود .  
وی با اشاره به همزمانی ایام محرم با هفته دفاع مقدس اذعان 
داشــت : کمترین دستاورد قیام عاشورا حق طلبی ورشادتها 
ومجاهدتهای  جوانان ما در طول سالهای جنگ تحمیلی است 

که از مرزهاوقلمرو انسانی و ارزشها دفاع نمودند .  
بی نیاز در ادامه یادآور شــد : فرهنگسازی وبرپایی نمایشگاه 
دفــاع مقدس از جملــه برنامه هــای اداره کل امور مالیاتی 
استان سمنان در  پایان شهریورماه خواهد بود تا بدین ترتیب 
یادوخاطره تــلاش همکاران در ســالهای جنگ تحمیلی و 
اهداف والای نظام مقدس جمهوری  اســلامی گرامی داشته 
شود .  وی در ادامه خاطر نشان کرد : همکاران محترم ادارات 
امور مالیاتی سراســر استان می توانند تا پایان شهریور ماه با 
ارسال عکســهای  خود جهت حضور در نمایشگاه هفته دفاع 
مقدس مشــارکت نموده ودر این راســتا جهت فرهنگسازی 

اقدام نمایند . 

    کسب رتبه ۲ رقمی کنکور
 توسط دانش آموز نابینا

یک دانش آموز نابینای مطلق شهرســتان سمنان، موفق به 
کسب رتبه ۲ رقمی در کنکور سراسری دانشگاه ها شد

بــه گزارش اداره اطلاع رســانی و روابــط عمومی آموزش و 
پرورش اســتان سمنان، مدیر کل آموزش و پرورش به دیدار 
دانش آموز  معلولی رفت که توانســته بود با غلبه بر معلولیت 
و محدودیت خود، رتبه ۵۹ کنکور سراســری در رشته علوم 

انسانی را به دست آورد . 
محمد دســتورانی ضمن ابراز خرســندی از موفقیت دانش 
آموز، گفت: هدف ما از این دیدار و تقدیر این اســت تا برای 
ســایر دانش آموزان  ایجاد انگیزه شــود که بــا الگوگیری از 
یک دانش آموز روشــندل که با پشــت سرگذاشتن و نادیده 
گرفتن محدودیت ها کسب توفیق نموده، آنها  نیز برای کسب 
موفقیت و رســیدن به هدف های خود با برنامه و پشــتکار 
تلاش کنند . دستورانی که توسط مشاور اجرایی خود و رئیس 
اداره آموزش و پرورش اســتثنایی اســتان و برخی همکاران 
همراهی می شد،  افزود:  آنچه که ما به عنوان مجریان آموزش 
و پرورش در استان باید انجام دهیم این است که این موفقیت 

ها را حفظ و در تداوم آن نهایت تلاش  خود را انجام دهیم . 
گفتنی اســت دانش آموزِ روشندل ســید نیما طباطبایی از 
شهرســتان ســمنان که نابینای مطلق می باشد در کنکور 
سراســری امســال در منطقه ۲  موفق به کسب رتبه ۵۹ در 

رشته علوم انسانی شده است . 

چهارگوشه ایران

رئیــس اداره نظارت بر بهداشــت 
عمومــی و مواد غذایــی اداره کل 
گفت:  مرکزی  اســتان  دامپزشکی 
اجــرای طــرح ارتقــای کیفیــت 
بهداشتی  گوشت مرغ در این استان 

هدفگذاری شد . 
دکتر سیروس ســلمان نژاد افزود: 
بهداشــتی  کیفیت  ارتقــای  طرح 
گوشــت مرغ یک طرح ملی است 
و در راســتای صیانــت از حقــوق 
 شهروندی و بهبود کیفی، بهداشتی 
   A+وB    ،  Aگوشــت به گروه های

 درجه بندی می شوند . 
وی بــه اهــداف این طرح اشــاره 
کرد و ادامــه داد: اجرای ســامانه 
های بهداشــتی مورد نیاز سازمان 
دامپزشــکی در کشــتارگاه هــای 

 ( اندرونه  اتوماتیــک  طیور،  تخلیه 
ریه، ته روده، چینه دان، مقعد، نای 
و مری (، حذف تدریجی چیلرهای 
آبی )نصب لاشه شور و اتاق سرد(، 
 تجهیز کشتارگاه های صنعتی طیور 
موجود به خط ۲ و سایر تجهیزات 
مــورد نیاز بــه صورت تشــویقی 
تدریجی، رعایت و کنترل سن،  وزن 
و سایز مرغ کشتاری بر اساس رتبه 
بندی کشــتارگاه ها، خود کنترلی 
تولیدکنندگان  پذیری  مسئولیت  و 
و رتبه بندی کشــتارگاه و  محصول 
از جملــه نیازهای اجرای این طرح 

است . 
رئیــس اداره نظارت بر بهداشــت 
اداره  غذایــی  مــواد  و  عمومــی 
مرکزی  اســتان  دامپزشــکی  کل 

انجماد ســازی  کرد:  خاطرنشــان 
مرغ هــا تنها در  کشــتارگاه های 
دارای رتبــه  A  و +A  ، جلوگیــری 
از خــروج مــرغ دارای رتبه  B  به 
خــارج از اســتان، قطعــه بندی و 
بسته بندی محصول  مرغداری های 
رتبه  A  و  +A  و ذخیره سازی مرغ 
منجمد )تنظیم بازار( از محصولات 
کشــتارگاه هــای دارای رتبه  A  و  
  + Aاز جمله  برنامه های تشــویقی 
ســازمان دامپزشکی کشــور برای 

اجرای این طرح است . 
دکتر سلمان نژاد افزود: افزایش عمر 
ماندگاری گوشت مرغ بعد از راستی 
آزمایی و اعتبار سنجی در کشتارگاه 
ها طیور، تامین  تسهیلات لازم برای 
بازســازی و نوسازی ســاختمان و 

تجهیزات کشــتارگاه هــا، فرهنگ 
و  ترویجی  اقدامات  انجام  ســازی، 
توســط  جهاد کشاورزی،  آموزشی 
اطلاع رسانی عمومی و ایجاد رقابت 
تولیدکنندگان  بین  در  بهداشــتی 
از دیگــر برنامه ها برای اجرای این 
اداره  طرح در استان  اســت . رئیس 
نظارت بر بهداشــت عمومی و مواد 
استان  دامپزشکی  اداره کل  غذایی 
مرکزی گفت: مرغ های رتبه بندی 
شده در این طرح  از مهرماه امسال 
در میادین و مراکز عمده مصرف به 
صورت اجباری و از ابتدای دی ماه 
در مراکز عرضه و خرده فروشی به 

 صورت تشویقی عرضه می شود . 

مدیــرکل آموزش و پرورش اســتان 
اعضای شــورای  مرکــزی در نشســت 
آموزش و پرورش که با حضور اســتاندار 
مرکزی برگزار شــد  گفت: هدف از انجام 
پروژه مهر ارتقای ســطح کیفی مدیریت 

آموزشگاهی است . 
شــهریار فولادوند با اشــاره بــه اهداف 
اجرای پروژه مهر افــزود: هدف از انجام 
پروژه مهر ارتقای ســطح کیفی مدیریت 
آموزشــگاهی اســت  که برای این مورد 
آزمون اینترنتی برگزار کرده و بعد از آن 
انتخاب  مدیران  مصاحبــه ای  انجام  طی 
و  مدرسه محوری  می شــدند، همچنین 
از دیگر اهداف این   توسعه مشــارکت ها 

پروژه است . 
وی در این شورا با اشاره به شروع مدارس 
اظهار داشــت: همه فرمانــداران باید به 
آموزش و پرورش کمک کرده تا مدارس 
با آمادگی  صد درصد مهرماه را شــروع 

کنند . 
مدیرکل آموزش و پرورش استان مرکزی 
در ادامه در خصوص وضعیت هنرســتان 
دادآفریــن کــه بعنوان دســتور کار این 
شورا مطرح شــده  بود، اظهار داشت: در 

بحث رفع مشکل دانش آموزان هنرستان 
دادآفرین شــهر اراک، بــا تمهیداتی که 
اندیشــیده می شــود این فضا برای سال 
 تحصیلی آینــده به صورت موقت به یکی 
از فضاهایی که مربوط به دستگاه دیگری 

اســت منتقل شــود و پس از این که 
فضای آن مقاوم ســازی  شد به همان فضا 

بازگردند . 
وی تصریح کرد: این هنرســتان بیش از 
400 هنرجو دارد که به همین سبب باید 

اقدامات مناسب برای آن لحاظ شود . 
فولادوند افزود: طرحــی مدنظر آموزش 
و پرورش اســت کــه در آن مکانی برای 
آموزش تربیت بدنی بــه دانش آموزان در 
نظر گرفته شود  که سواد حرکت و الفبای 

ورزش را در آن بیاموزند . 
مدیــرکل آمــوزش و پــرورش اســتان 
مرکزی بیان کرد: ایــن فضا می تواند در 
هزینه  کمترین  با  می تواند  180مترمربع 
بیشــتربن بازده را داشته  باشد همچنین 
دانش آمــوزان بعــد از آن می توانند در 
هوای آلوده، بارانی و یا سرد باز به ورزش 

و آموختن آن بپردازند . 

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگارامروز
رئیس اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران با 
انتقاد از تصویب شــتابزده لایحــه تجارت در مجلس عنوان 
کرد: قانــون تجارت  به عنوان یک قانون مــادر بر مبادلات 
تجاری کشــور حاکم است و بسیاری از بنیان های اقتصادی 
نیز بدان متکی هســتند اما نمایندگان  مجلس، ۱۰۹ ماده از 
لایحه مذکور را در ظرف تنها دو ســاعت بررسی و تصویب 
می کننــد. این روند و تبعات آتی آن، جای نگرانی و  ســوال 
دارد.»غلامحســین شــافعی« که در هشتمین جلسه هیات 
نمایندگان اتاق مشهد ســخن می گفت، به قدمت 80ساله 
قانون پیشین این حوزه  اشاره و عنوان کرد: ما در اتاق ایران 
مراتــب نگرانی خود را در این خصوص اعلام کرده ایم. برای 
تصویب چنین قانون مهمــی باید  نظرات بخش خصوصی و 
نخبگان اقتصادی اخذ می شــد اما نشد. اینکه نمایندگان در 
بازه کوتاه باقیمانده تا پایان مجلس دهم ، اقدام به  تصویب 

شــتابزده قانون مهم تجــارت کردند، دغدغه هــا و ابهامات 
زیادی را ایجاد می کند. درخواســت ما تجدیدنظر جدی در 

این رویه  غیرمعمول است . 
ë  بخش کشاورزی در ایران، از نبود یک استراتژی

بلندمدت رنج می برد
رئیس اتاق ایران در بخش دیگــری از اظهارات خود گفت: 
»کشاورزی« به عنوان موتور محرک اقتصاد کشور، از فقدان 
یک  اســتراتژی بلندمدت رنج می برد. در واقع کلیت اقتصاد 
ایران اســت که به نوعی بی برنامه گی دچار بوده و به همان 
نســبت نیز رویه های  غیرقابل پیش بینی به سایر شئون آن 

تسری یافته است . 
وی بــا ابراز نگرانی نســبت به چشــم اندازهای پیش رو در 
بخش هــای مختلف اقتصادی کشــور، عنوان کرد: ضعف در 
استراتژی ها و  برنامه ریزی های بلندمدت باعث شده تا فعالان 
اقتصادی هر شب که ســر بر بالین می گذارند، نگران باشند 
که فردا چه شــرایط جدیدی  انتظار آن ها را می کشــد و از 

این منظر، تمامی بخش ها به نوعی ســرگردانی دچار شــده 
اند.وی بار دیگر به چالش بی برنامه گی در عرصه  کشــاورزی 
اشــاره و عنوان کرد: قاطبه آنچه که دولت در این حوزه به 
عنوان رویکرد بلندمدت بیــان می کند، با عمل فاصله دارد. 
 برنامه هــای بلندمدت دولت در حوزه اصلاح الگوی کشــت 
مشخص نیســت و اگرچه حرف هایی زده شده اما در عمل 
چیز دیگری مشــاهده  می شود. این موضوع در بحث آبیاری 
نوین نیز مصــداق پیدا می کند. البته پدیده خرده مالکی در 
کشاورزی ایران نیز باعث شده تا بسیاری  از طرح های خوب 
دولت، ناکارآمد باشند.شــافعی تاکید کرد: قدمت کشاورزی 
در ایــران، آن را با پاره ای از فرهنگ مــا در پیوند قرار داده 
 است و وابســتگی و علقه جامعه به این بخش باعث شده تا 
هرگونه تغییر و تحــول در آن، جامعه را نیز به موازات خود 
تحت تاثیر قرار  دهد.او نقبی به شــرایط بحران آبی در خطه 
خراســان رضوی زد و متذکر شد: هشــدارها جدی هستند 

و نمی تــوان آن ها را نادیده گرفت.  همین هشــدارها به 
ما یادآوری می کنند که بایــد در برنامه ریزی هایمان برای 
بخش کشاورزی این اســتان، بازنگری هایی داشته باشیم و 
پیش  از آنکه دیر شود، چاره ای بیاندیشیم و با اصلاح الگوی 
کشت و حرکت به سمت توسعه کشت گلخانه ای، کشاورزی 

استان را محفوظ  بداریم . 
رئیس اتاق مشــهد در ادامه از ایجاد اولین مدرسه کسب و 
کار در خراسان رضوی و یک مرکز نوآوری به همت پارلمان 
بخش  خصوصی، خبر داد و افزود: برای این منظور با معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری و شــماری از مقام های 
مســئول در ســازمان  فنی و حرفه ای جلساتی داشته ایم و 
مقرر اســت که این ارتباطات به صورت مســتمر تداوم پیدا 
کنــد تا بتوانیم بنیان ایــن مراکز را با اســتفاده  از بهترین 

ظرفیت های ممکن بنا بگذاریم . 
وی ادامه داد: معتقدیم که جوانان ایرانی دارای ظرفیت های 
ارزشمندی هستند اما رشــد و تعالی آن ها منوط به محیط 
آموزشی شــان می باشــد.  بپذیریم که سیســتم آموزشــی 
کشــورمان با نقایص متعددی روبه روســت کــه ضعف در 
مهارت پروری یکی از آن هاســت و همین مسئله انگیزه  ای 
شــد تا اندیشه ایجاد مدرسه کســب و کار از سوی پارلمان 

بخش خصوصی مطرح و پیگیری شود . 

مدیرکلآموزشوپرورشاستانمرکزی : 

هدف از انجام پروژه مهر
 ارتقای سطح کیفی مدیریت آموزشگاهی است

طرح بهبود کیفیت بهداشتی گوشت مرغ در استان مرکزی کلید خورد

رئیساتاقبازرگانی،صنایع،معادنوکشاورزیایرانانتقادکرد؛

بخش خصوصی نگران تبعات تصویب 2ساعته قانون تجارت است   
وجود ۱۷ هکتار گلخانه در شاهرود   

خبرخبر

آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد رهنی ( 
آگهی مزایده اموال غیر منقول

آقایان ذبیح اله حســینی فرزند اسماعیل به شماره شناســنامه 269  صادره از خرم آباد و محمدرضا حسینی فرزند اسماعیل به شماره  شناسنامه 244 
صادره از ویســیان و خانم پریســا فخری نژاد فرزند  امیر به شماره شناسنامه 29932 صادره از تهران به موجب  پرونده اجرائی کلاسه های 9600330 و 
9600331 در خصوص  یک واحد تجاری طبقه همکف تحت پلاک شماره 2 فرعی از   2072 اصلی مفروز و مجزا شده از1 فرعی از اصلی مذکور  قطعه 2 
تفکیکی واقع در بخش 1 حوزه ثبت ملک خرم آباد به  مساحت 103/12 متر مربع به مالکیت ذبیح اله حسینی فرزند  اسماعیل شماره شناسنامه 269  
دارای شماره ملی   4072583650 بعنوان مالک شش دانگ اعیان موضوع سند  مالکیت اصلی بشماره چاپی 272295 در صفحه 309 دفتر  املاک جلد 
268 ذیل شماره 22738 ثبت گردیده است واقع در  خرم آباد میدان اسد آبادی و محدود است به شمالا اول بطول 7/65  متر دیواریست بدیوارعمارت 
از پلاک 2072 اصلی دوم که  شرقیست بطول 0/94 متر سوم بطول 3/65 متر کلا دیواریست  بدیوار دکان پلاک مرقوم شرقا اول بطول 7/30 متر در و 
 دیواریست به  کوچه 5 متری دوم که جنوبیست بطول 4/70 متر  در و دیواریست به راه پله مشاعی سوم بطول 2/15 متر  دیواریست به راه پله مشاعی 
مزبور جنوبا بطول 6/30 دیواریســت  بدیوارعمارت از پلاک 2072 اصلی غربا بطول 10/42 متر  دیواریســت بدیوارعمارت و گاراژ از پلاک مرقوم کف با 
سقف  طبقه زیر زمین پلاک 1 فرعی از باقیمانده 2072 اصلی و سقف  با کف آپارتمان واقع در طبقه اول پلاک 3 فرعی از 2072 اصلی  مشترک است . 
طبق اسناد رهنی شماره 57138 و 57139 مورخ   1393/11/30تنظیمی دفتر خانه اسناد رسمی شماره 1 خرم آباد  بنفع بانک انصار شعبه سرپرستی 
خرم آباد به مبلغ   2/620/000/000 ریال قرار گرفته و طبق نظر کارشناس رسمی  به مبلغ سیزده میلیارد و یکصد و نود و شش میلیون و دویست و  چهل 
هزار ریال ارزیابی شــده و پلاک فوق دارای 103/12  مترمربع اعیانی در طبقه  اول با قدمت حدوداً 20 ســال  و با نمای  سنگ چینی و دارای انشعابات 
آب و برق که برابر گزارش مامور  اجرا در تصرف مالک می باشد ،پلاک فوق از ساعت 9 الی 12   روز دوشنبه مورخ 1398/7/22 در اداره  اجرای اسناد 
رسمی  خرم آباد واقع در خرم آباد 60متری مدیریت بلوار شهید فرشاد  شفیع پور خیابان 12متری شهید چمران خیابان شهید جهان آرا از  طریق مزایده 
به فروش می رســد . مزایده از مبلغ  فوق شــروع و  به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته می شود .لازم به ذکر  است پرداخت بدهی های مربوط به 
آب ،برق،گاز اعم از حق  انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده  دارای آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری  و 
 غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده  باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد  ،وجوه پرداختی بابت 
هزینه های فوق از محل مازاد به برنده  مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول می  گردد . ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی 
گردد ،مزایده روز  اداری بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر برگزار  خواهد شد .ضمناً برابر اعلام بانک بستانکار ملک مذکور فاقد  بیمه می باشد . 

ثبت اسناد خرم آباد  

آگهی موضوع ماده3قانون و ماده۱3آیین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی

  برابــر رای شــماره 139860325002000560 متقاضــی 
آقای اردشیر شهبازی فرزند محمدحسین بشماره شناسنامه 
  17405 صادره از کوهدشت در ششدانگ یک باب مرغداری 
گوشتی به مســاحت 8000 مترمربع پلاک 87 فرعی از 53 
 اصلی واقع در بخش هفت خرم آباد شهرســتان کوهدشت به 
آدرس کوهدشت روستای تنگ قلعه خریداری از مالک  رسمی 
آقای اردشیر شهبازی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵روز آگهی  می شــود در 
صورتی که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ  انتشار اولین آگهی 
بــه مدت دوماه اعتــراض خود را به این اداره تســلیم و پس 
از اخذ رســید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ  تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایــی تقدیم نمایند بدیهی 
اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم  وصول  اعتراض 

طبق مقرارت سند مالکیت صادر خواهد شد 
  م الف:154 

تاریخ انتشار نوبت اول :9 /98/6 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/6/24 

حیدر امرایی
رییس ثبت اسناد و املاک کوهدشت

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم فریبا گریده به وکالت خانم آرزو محمودزاده علی آبادی با ارائه تقاضانامه و استشهادیه محلی مصدق و اعلام اینکه 
سند مالکیت تک برگ مقدار دودانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین قطعه 8 تفکیکی دارای پلاک 5117 فرعی 
از 2360 اصلی مفروز و مجزی شده از 703 فرعی واقع در شهر مهاباد بخش 15 مهاباد به شماره چاپی 181247 ج 
91 ذیل ثبت 50285 صفحه 137 دفتر جلد 344 به نام خانم آرزو محمودزاده علی آبادی صادر و تسلیم گردیده، در 
اثر سهل انگاری مفقود شده و درخواست صدور المثنای آن را نموده، لذا در اجرای تبصره یک ماده 120 آئین نامه قانون 
ثبت، مراتب یک نوبت آگهی می شود تا هر کس مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد خود باشد ظرف مدت 
ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض خود را به اداره ثبت مهاباد تسلیم نموده و رسید دریافت نماید. بدیهی است که 
پس از انقضای مهلت قانونی و عدم وصول اعتراض، یا در صورت اعتراض، اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشده 

باشد. اداره ثبت صدور المثنی سند مالکیت را برابر مقررات صادر خواهد نمود.
تاریخ انتشار: روز یکشنبه مورخ 98/06/24

صدیق رنجبر - رئیس اداره اسناد و املاک شهرستان مهاباد

شرکت تعاونی مصرف کارکنان شبکه بهداشت و درمان شاهین دژ به شماره ثبت 
89 و شناسه ملی 10980000789 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 
شهرستان  روستائی  تعاون  اداره   12/3/98-948 شماره  نامه  1397/09/12و 
شاهین دژ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1 - آقای ایوب قنبری کهل کد ملی : ) 
2938901925 ( به سمت رئیس هیئت مدیره - آقای محمدامین صوفی منبر 
کد ملی : ) 2938421257 ( به سمت نایب رئیس هیئت مدیره - آقای صدر 
آقایی کد ملی : ) 2938902778 ( به سمت منشی هیئت مدیره انتخاب شدند. 
2- آقای صدر آقایی کد ملی : ) 2938902778 ( به سمت مدیرعامل برای مدت 
3 سال انتخاب شدند. 3- کلیه قراردادها و اسناد تعهد آور از قبیل چک، سفته و 
برات و اوراق بهادار پس از تصویب هیأت مدیره، با امضای مدیرعامل و آقای ایوب 
قنبری کهل )سمت رییس هیات مدیره( و آقای محمد امین صوفی منبر)سمت 
نایب رییس هیات مدیره( و مهر شرکت معتبر خواهد بود واوراق عادی با امضاء 

آقای صدر آقایی )مدیرعامل( و مهر شرکت معتبر خواهد بود . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی مرجع ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری شاهین دژ )597027(

آگهی تغییرات
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»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

دانستنی

  بهترین راه برای جلوگیری از ســکته مغزی، 
بهبود رژیم غذایی است. 

به گزارش بهداشت نیوز سکته مغزی سالیانه 
جــان حدود ۵ میلیون نفر  در سراســر جهان 
را می گیــرد و بــه ویژه برای زنان میانســال 
یک تهدید به  ســرعت پیشــرونده است. اما 
اگر می خواهید ازبروز ســکته مغزی در خود 
 و کسانی که دوســت دارید جلوگیری کنید، 

خواندن این مطلب به شما  کمک می کند. 
تغییرات اساســی در شــیوه زندگی می تواند 
تأثیر زیــادی در کاهش خطر  ســکته مغزی 
داشته باشــد. در حقیقت، بر طبق تحقیقات، 
ســکته مغزی با  تغییر عوامل مربوط به سبک 
زندگی از جملــه بهبود رژیــم غذایی، ترک 
 سیگار و انجام ورزش منظم تا ۸۰ درصد قابل 
پیشــگیری است. به گفته  پزشــکان، بهترین 
راه بــرای جلوگیری از ابتلا به ســکته مغزی، 
خوردن  یک غذای کامل و رژیم غذایی گیاهی 
با محوریت ســبزیجات، عــدس،  لوبیا، غلات 
کامل، میوه و آجیل اســت. اما علاوه بر رژیم 
غذائی گیاهی،  افراد باید دارای منبع مطمئنی 
از ویتامیــن  B ۱۲ را هم در برنامه غذائی  خود 

بگنجانند. 
چرا رژیم هــای غذایی مبتنی بــر گیاه خطر 

سکته مغزی را کاهش  می دهند؟
یکــی از دلایــل محافظت رژیم هــای غذایی 
گیاهی در برابر ســکته مغزی بــه  دلیل فیبر 
موجود در آنهاست. مطالعات نشان می دهد به 
ازای هر هفت  گرم فیبر که در روز می خورید، 
تقریباً ۷ درصد خطر ابتلا به ســکته  مغزی را 
کاهش می دهید. همچنین غذا های گیاهی پر 
از آنتی اکســیدان  هستند. مواد غذایی حاوی 

آنتی اکســیدان به کاهش التهاب و جلوگیری 
از  ایجاد پلاک در شــریان ها کمک می کند و 
همچنین باعث بهبود جریان  خون می شــود. 
به طور متوســط، غذا های گیاهی نســبت به 
غذا های حیوانی   ۶۴ برابر بیشتر آنتی اکسیدان 

دارند. 
آجیل:در یک مطالعه، مشخص شد که اضافه 
کردن هر ۲۸ گرم آجیل در روز  خطر ســکته 

مغزی را به نصف کاهش می دهد. 
ســبزی ها:طبق مطالعات انجام شــده توسط 
محققان دانشــگاه هــاروارد، معلوم شــد که 
 ســبزیجات قویترین عامل محافظت در برابر 
بیماری هــای مزمــن، از جملــه  کاهش ۲۰ 
درصدی برای سکته های مغزی )و بیماری های 

قلبی( هستند. 
شــکلات:طبق مطالعات افرادی که شــکلات 
می خورنــد، احتمــال ابتلا به ســکته  مغزی 
کمتــری دارند. اما شــکر و لبنیاتــی که در 
انواع شــکلات وجود دارد  با پیامد های مثبت 
سلامتی همراه نیستند، بنابراین شکلات تیره 

با  محتوای کاکائوی بالا بهترین انتخاب است. 
به  میوه های خانواده مرکبات:مصرف مرکبات 

دلیل وجود فلاونوئید ها خطر ســکته مغزی را 
کاهش  می دهد. طبــق مطالعه ای بر روی ۷۰ 
هزار زن که در مجله استروک به  چاپ رسیده 
اســت، زنانی که در طی یک دوره ۱۴ ســاله 
بیشــتر از  مرکبات مصرف کرده اند نسبت به 
زنانی که کمترین مصرف را  داشتند، ۱۹ درصد 

کمتر خطر سکته مغزی را داشتند. 
غلات کامل: مشــخص شده است که خوردن 
غلات کامل با کاهش خطر سکته مغزی  همراه 
اســت. پزشکان خوردن حداقل روزانه ۳ وعده 
غلات کامل را  برای پیشگیری از سکته مغزی 

توصیه می کنند. 
سیر:سیر یک انتخاب عالی برای کاهش خطر 
ســکته مغزی است. یک  مطالعه انسانی نشان 
داد که مصرف منظم سیر منجر به کاهش ۵۰ 

 درصدی میزان سکته مغزی شده است. 
گوجه فرنگی:مقادیر زیاد لیکوپن که در گوجه 
فرنگی یافت می شود، با کاهش قابل  توجهی از 

خطر سکته مغزی در افراد مرتبط است. 
قهوه و چای سبز:طبق مطالعه دانشمندان در 
یک تحقیق، کســانی که روزانه ۲ تا ۳ فنجان 
 چای سبز نوشــیدند، ۱۴ درصد خطر سکته 

مغزی را کاهش داده بودند. 
غذا های سرشــار از پتاســیم:خوردن غذا های 
غنی از پتاسیم، خطر سکته مغزی را به میزان 
قابل  توجهی کم می کند. پتاســیم در میوه و 

سبزیجات و حبوباتی مانند لوبیا  فراوان است. 
غذا های سرشار از منیزیم: براساس مطالعات، 
مصــرف منیزیم بالاتر با کاهش خطر ســکته 
مغزی  همراه اســت. لوبیا، سبزیجات برگ دار 
و غلات سبوس دار همه دارای  منیزیم هستند. 

یــک متخصــص ارتوپد گفت: ســاییدگی 
می تواند به هر مفصلی آســیب  برساند، اما 
معمولا بیشــتر مفاصل دســت، زانو، ران و 

ستون فقرات را  درگیر می کند. 
محمود بیگی متخصص ارتوپد درباره صدمه 
دیدن غضروف ها اظهار  کرد: این نوع بیماری 
در تمام سنین اتفاق می افتد، غضروف های 
 محافظت کننده استخوان ها با گذشت زمان 
ساییده خواهند شــد و از بین  می روند، این 
عارضه در آقایــان و خانم ها اتفاق می افتد، 
اما در خانم ها  به دلیــل فعالیت های روزانه 

متفاوت بیشتر ظاهر می شود. 
وی در ادامه گفت: این نوع بیماری می تواند 
به هر مفصلی آســیب  برســاند. اما بیشتر 
مفاصل دست ها، زانوها، مفصل ران و ستون 

فقرات  را درگیر می کند. 
متخصص ارتوپد افزود:معمولا علائم آرتریت 
برگشــت ناپذیر اســت، اما  می تــوان آن را 
کنترل کرد تا شدت نگیرد. با فعالیت بدنی 
مناسب و  کنترل کردن وزن می توان در روند 
بیماری دخالت کرد و موجب کاهش  شدت 

علائم شد. 
وی درباره علل  ساییدگی مفاصل بیان کرد: 
علل اصلی بیماری سن  است، اما گاهی افراد 
در ســنین پایین هم به آن مبتلا می شوند. 
البته یکــی  دیگر از عواملی تاثیرگذار ارث و 

ژنتیک  بوده و  ممکن است در اثر  عفونت یا 
ضربه و چاقی آرتروز اتفاق بیفتد. 

متخصص ارتوپد بیان کــرد: زانو دارای دو 
حلقــه از غضروف بوده که به  نام منیســک 
شــناخته شده است. مینیســک ها به شما 
کمک می کنند تا  وزنتان به طور مساوی در 
ســطح مفصل زانو تقسیم شوند. وجود این 
کمترساییدگی  می شــود  باعث   غضروف ها 

اتفاق بیفتد. 
وی درباره علائم شــایع ساییدگی مفاصل 
بیان کرد: شــایع ترین دردهای  مفصلی به 
تدریج شــروع و در طول زمان شــدت آن 
بیشتر می شــود و  تغییرات آب و هوایی به 
خصوص ســرما و رطوبت ممکن است درد 
را  افزایش دهد، محدودیت حرکت، خشکی 
و کاهش انعطاف پذیری مفاصل  در ابتدای 
روز بیشــتر است و بتدریج در طول روز کم 
خواهد شــد،  البته  این خشــکی زودتر در 
روماتیسم مفصلی دیده خواهد شد و زمان 

خوب  شدن آن بسیار کم است. 
وی ادامــه داد: گاهی حتی تورم و التهاب و 
تغییر شــکل در مفاصل ایجاد  خواهد شد و 
صدا دادن یا ساییدگی هم از نشانه های آن 
است. گاهی هم  هیچ علائم و نشانه ای وجود 

نخواهد داشت. 
ارتوپد درباره درمان ســاییدگی  متخصص 
مفاصــل گفت: اگــر بیماری  بســیار حاد 
باشــد حتما به جراحــی و تعویض مفاصل 
می انجامدریال فرد  مبتلا باید فورا به پزشک 
مربوطــه مراجعه کند تا درمان آغاز شــود 
و  تنهــا راهکار قطعی موجــود برای توقف 
تخریب غضروف مفصلی و  ترمیم آن، کاهش 
وزن و ممانعت از فعالیت های آسیب رسان 
به مفصل  بوده و هدف اصلی درمان، کاهش 

درد، التهاب و بهبود عملکرد مفصل  است. 

دردی جدی که با درد معده اشتباه گرفته می شود

هم اکنون بیماری های قلبــی و عروقی حدود ۴۶ درصد 
از مرگ و  میرها در دنیــا را به خود اختصاص داده اند اما 
ایــن آمار در ایران به  علت کم تحرکی و تغذیه نامناســب 

بیشتر است. 
به گزارش بهداشت نیوز: دکتر منوچهر قارونی، متخصص 
قلب و  عروق در این خصوص به ســیناپرس گفت: در حال 
حاضر ســکته قلبی،  از جمله بیشترین مشکلاتی است که 
اغلب بیماران قلبی وعروقی در  ایران به آن مبتلا می شوند. 
پس از سکته قلبی، بیماری های میوکاردیت  و روماتیسمی 
از جمله مهمترین و شــایع ترین مشکلات قلبی و عروقی 

 در ایران به شمار می روند. 

این استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران به مهمترین نشانه 
های بیماری  قلبی اشاره کرد و افزود: رگ های انسان پس 
از تولد شــروع به تنگ  شدن می کنند. در حال حاضر رگ 
اکثر مردم تنگ اســت اما وقتی ایــن  تنگی به ۷۵ درصد 

برسد، تازه علایم آن ظاهر می شود. 
رئیس پیشین بیمارســتان امیراعلم اظهارداشت: ابتدا فرد 
تصور می کنــد  که معده اش درد دارد) به خصوص زمانی 
که با انجام باد گلو، ســبک تر  می شود(. او تصور می کند 
به علت خوردن آش رشــته یا ناپخته بــودن  لوبیا به این 
درد مبتلا شده اســت. درد دستش را نیز به آرتروز گردن 

 ارتباط می دهد. 
به گفته وی، فرد این نشــانه ها را ابتدا تشخیص نمی دهد 
اما تمامی ایــن  علایم هنگام انجــام فعالیت،عصبانیت یا 
خوردن غذای سنگین، روی می  دهد که همگی به ناراحتی 

قلبی مربوط است. 
وی ادامه داد: تابســتان ها هجوم ریزگردها و زمستان ها 
انتشــار گاز  مونوکسید کربن، وضعیت بیماری این بیماران 
را بــه خطر می اندازد  بنابراین بیماران قلبی و عروقی باید 
مراقب باشند در این ایام کمتر از  منزل شان خارج شوند. 

وی بیان کرد: متاســفانه اغلب مردم به اشــتباه تصور می 
کننــد صبح زود)   ۵ تا ۶ صبح( بهتریــن زمان برای انجام 
ورزش اســت در حالی که  ورزش باید بین ساعت ۱۲ظهر 
تا ۴ بعد از ظهر انجام شــود زیرا قلــب  هنگام صبح اصلا 
آمادگی لازم را ندارد و فرد در این زمان می تواند  مســتعد 
ابتلا به ســکته قلبی باشد. زمانی هم که هوای کلانشهرها 
آلوده  اســت بیماران قلبی- عروقی حتمــا باید در داخل 

سالن ورزش کنند. 

بلائی که استفاده مداوم از تلفن همراه 
بر سرتان می آورد

اگرچه گوشی های هوشــمند، فناوری روز را در اختیار ما 
قرار می دهند  اما در دســت نگه داشــتن مداوم آنها اثرات 

مضری دارد. 
به گزارش بهداشت نیوز: اگرچه ابزار هایی مانند گوشی های 
هوشــمند که  فناوری را در اختیار ما قرار می دهند زندگی 
را آسان تر می کنند، اما  اثرات منفی آن ها مدتهاست که بر 

سلامتی ما سایه انداخته اند. 
کاربران تلفن های هوشمند در حال حاضر به طور متوسط  
دو تا چهار  ســاعت در روز با گوشی خود وقت می گذرانند، 
در نتیجه ۷۰۰ تا ۱۴۰۰  ســاعت در ســال بیش از حد به 

ستون فقرات و گردن فشار وارد می شود. 
میلیون ها نفر در طــول روز این کار را انجام می دهند و از 
این امر آگاه  نیستند که اســتفاده از تلفن همراه می تواند 
برای کمر مضر باشد. استفاده  از تلفن همراه می تواند وزن 
سر شــما را دو یا ســه برابر کند و به مهره  های گردنتان 

آسیب وارد کند. 
اســتفاده طولانی مدت از وســایلی ماننــد موبایل، باعث 
می شــود که برای  دیدن صفحه نمایش آن، ســر خود را 
مدت ها پایین نگــه دارید. این  وضعیت موجب می شــود 
شانه های شما گرد شود و باقی ماندن در این  حالت، سبب 

ضعف و ایجاد فشار بر جسمتان خواهد شد. 
شاید باور آن سخت باشد، اما برای هر درجه ای که سرتان 
را به جلو خم  کنید، حدود نیم کیلوگرم فشــار به ســتون 
فقرات خود اضافه می کنید.  روشی که اکثر افراد تلفن های 
همــراه یا تبلــت خود را نگــه می دارنــد  می تواند تا ۳۰ 

کیلوگرم، فشار اضافی به ستون فقرات وارد کند. 
اگر از بلندگوی تلفن و یا هدفون خود اســتفاده نمی کنید 
و گوشــی خود را  بین ســر و شــانه خود قرار دهید، این 
عمل هم می تواند باعث آســیب ستون  فقرات شود. وقتی 
دائمــاً گردنتان را در حالت خمــش جانبی قرار  می دهید، 
این حالت می تواند به عدم تعادل در عضلات شــما منجر 
شود؛  بنابراین ســعی کنید استفاده از تلفن همراه خود را 
محدود کنید. هنگام پاســخ دادن بــه تماس ها، از هدفون 
اســتفاده کنید. همچنین، هنگام  ارسال پیامک یا مشاهده 
رســانه های اجتماعی، گوشــی را در حالتی نگه  دارید تا 
گردن شــما متمایل به جلو نباشد.  به کار بردن یک تکیه 
گاه زیر  آرنج دستتان، به جلوگیری از عوارض گردنی کمک 

می کند. 
انجام این کار های ســاده می توانــد درد گردن و کمر را به 
حداقل برســاند و  همچنین باعث بهبود وضعیت ســتون 

فقرات می شود

دکتر کیانــوش جهانپور رییس مرکز 
روابط عمومی وزارت بهداشت با بیان 
 اینکه موضوع مالکیت ســامانه تیتک 
تا پایان شــهریور ماه حل می شــود، 
 جزییــات ارز تخصیصــی بــه دارو و 

تجهیزات پزشکی را تشریح کرد. 
جهانپور با اشــاره به آخرین وضعیت 
مالکیت  موضوع  گفت:  تیتک،  سامانه 
 سامانه تیتک تا پایان شهریور ماه حل 
خواهد شد و کلیه فرآیندهای مربوط 
 به تیتک، اعم از سِرورها و فرآیندهای 
مدیریتــی آن تحــت نظــارت کامل 
 سازمان غذا و دارو درخواهد آمد.  وی 
افزود: همچنین ارتقاء سیســتم، رفع 
آســیب ها و باگ هایی که در سیستم 
 وجــود دارد، نیازمند این اســت که 
فراخوانی داده شــود و شــرکت هایی 
که  دارای پروانه ،   مجوزها و صلاحیت 
لازم برای مدیریت و ارتقاء این  سامانه 
هســتند، داوطلب شده و از بین آن ها 
شــرکتی که پیشــنهاد برتری  داشته 
باشــد،  تحت نظارت نهادهای نظارتی 
انتخاب خواهد شد و مشکلات  سامانه 

را حل کند. 

بــه گفتــه وی، چشــم اندازی که در 
ســازمان غذا و دارو درباره ســامانه 
تیتــک  وجــود دارد، این اســت که 
بتوانیم این ســامانه و بستر اطلاعاتی 
را به نوعی  در اختیار شرکت ها و کلیه 
ذی نفعان قرار دهیم تا اســتارت آپ ها 
و  شــرکت های مختلــف بتواننــد از 
این ظرفیت و بســتر اطلاعاتی برای 

اپلیکیشن هایی  و  توســعه  نرم افزارها 
که بــرای ارتباط با مشــتری به کار 
می رود،  اســتفاده کنند یا هر ابتکار و 
خلاقیتی که در این حوزه لازم اســت 
را با  اســتفاده از اطلاعاتی که شــامل 
محرمانگی نیســتند، به کار برده و به 

سامانه  متصل شوند. 
چه اطلاعاتی در ســامانه تیتک وجود 

دارد؟

جهانپــور همچنین گفــت: اطلاعاتی 
مانند ثبــت ســفارش ها،   ثبت ورود 
و  بســیاری از فرآیندهــای مرتبط در 
ســامانه تیتک وجــود دارد و قاعدتا 
بخشــی  از فرآیندها  در این ســامانه 
انجام می شــود. به هر حال یک دایره 
اطلاعاتــی  بــزرگ در ایــن مجموعه 
درباره کلیه کالاهای ســلامت محور و 
فرآیندهــای  مختلف آن از جمله ثبت 

سفارش، تخصیص ارز و... وجود دارد. 
البتــه باید  توجه کرد که مراحل اولیه 
این فرآیندها در ســامانه تیتک انجام 
می شود و  بقیه مراحل عملا در وزارت 
صنعت، معدن، تجارت،   بانک مرزی و 

 گمرک انجام می شود. 
وی تاکید کرد: بررسی اتصال و ارتباط 
این ســامانه بــا ســامانه های وزارت 
 صمت، بانک مرکزی و گمرک بســیار 

مهم اســت و تعریف کدهای مشترک 
 و اســتاندارد بین این هــا و ارتقاء این 
زمینه های  از  جلوگیــری  برای  کدها 
 بروز تخلف، در دســتور کار قرار دارد. 
در عین حال همگانی ســازی استفاده 
تیتک که   از ظرفیت هــای عمومــی 
باشد،  محدود  شــاید همچنان  امروز 
بسیار  حائز اهمیت است. البته در این 
زمینه باید اطلاع رسانی لازم از طریق 
 رســانه ها انجام و آموزش های عمومی 
ارائه شــود تــا بتــوان از تیتک برای 
شناســایی  مانند  عمومی   ظرفیتهای 
و رهگیری کالاهــای تقلبی یا جعلی 
و  شناســایی کالاهای اصیل در حوزه 
محصولات سلامت محور  استفاده کرد 
 که ارتقاء آن در دســتور کار قرار دارد 
و ســازمان غــذا و دارو به طور جدی 

 پیگیری این موضوع هست. 
امســال چقدر ارز به دارو و تجهیزات 

پزشکی داده شده؟
رییــس مرکــز روابــط عمومــی و 
بهداشت درباره  اطلاع رســانی وزارت 
میزان  ارزی که تاکنون به حوزه دارو، 
تخصیص داده شــده است، گفت: در 
سال  گذشته تقریبا ۱.۳ میلیارد دلار 
ارز تخصیصی جهت واردات دارو بوده 
 اســت و حدود ۵۵۰ میلیون دلار ارز 
هم بــرای واردات مــواد اولیه و مواد 
 موثــره دارویی تخصیص داده شــده 

است. 
وی با بیــان اینکــه در مجموع یک 
میلیارد و ۸۵۰ میلیون دلار ارز شامل 
 حوزه دارو شامل شــده است، افزود: 

فکر می کنم در ســال ۱۳۹۷ با سایر 
 موارد ما حدود ۲.۱ میلیارد دلار برای 
مــواد اولیه دارویی، مــواد موثره و  یا 
واردات داروی نهایی در کشور هزینه 
کردیم و کمتــر ۱.۴ میلیارد دلار  هم 
بــرای واردات تجهیــزات و ملزومات 

پزشکی هزینه شده است. 
جهانپــور تاکید کــرد: مجموعا ۳.۵ 
میلیارد دلار در حوزه دارو و تجهیزات 
 پزشکی ارز هزینه شده است که بخش 
اعظم از این تعهدات ایفا شده است  و 
نیازهای کشور را برطرف کرده است. 
البته مــواردی از تخلف هم در هر  دو 
حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی وجود 
داشته که برخی از آن ها احصاء  شده و 
بخشی هم در ادامه بررسی ها مشخص 
می شــود. قطعا بدون اغماض  تخلفات 
و افراد متخلف برای بررســی و پیگرد 
قانونی تحویل مراجع قانونی  می شوند. 

وی گفــت: فکر می کنم بــا توجه به 
سیاست دولت و به ویژه با تاکید وزیر 
 بهداشــت مبنی بر ممنوعیت واردات 
هرگونه کالایی که مشابه تولید داخلی 
 دارد، ارز تخصیصی برای واردات دارو 
و تجهیزات پزشکی برای سال   ۱۳۹۸ 
حداقل آنچه که اختصاصی ســال ۹۸ 
اســت، کاهش پیدا کند و اگر هم  در 
حد سال ۹۷ حفظ شود، بخشی از آن 
بــه عنوان دارو و ذخیره  اســتراتژیک 

سال ۱۳۹۹ ذخیره سازی می شود. 

تعیین تکلیف مالکیت سامانه »تیتک« تا پایان شهریور

با این خوردنی های خوشمزه و طبیعی از سکته مغزی فاصله بگیریداگر زانو درد دارید بخوانید

نتایج یک بررسی علمی نشــان می دهد، دادن قرص آنتی 
 بیوتیک به  کودکان برای درمان سرماخوردگی ریسک بروز 

بیماری در بزرگسالی  آنها را افزایش می دهد. 
یک مطالعه که توســط محققان دانشگاه آکسفورد صورت 
گرفته بیانگر  آن است که نباید برای سرفه و سرماخوردگی 
کودکان آنتی بیوتیک  تجویز کنند زیرا این امر احتمال ابتلا 

آنها به بیماری را در آینده افزایش  می  دهد. 
دانشمندان این دانشگاه آکسفورد باور دارند که آنتی بیوتیک  
ها  باکتــری  های مفیدی را از بین مــی  برند که می  تواند 
کــودکان نو پا را در  مقابله با ســایر بیماری ها و عفونت  ها 

کمک کند. 
مصرف آنتی بیوتیک همچنین باعث افزایش تعداد باکتری  
های مقــاوم به  دارو در کودک می شــود، به این معنی که 

دوره های بعدی داروها ممکن  است موثر نباشد. 

  بسیاری از نســخه  های آنتی بیوتیکی که به کودکان زیر 
پنج ســال داده  می شود غیر ضروری است و اغلب به دلیل 

عفونت های ویروسی از  جمله گلودرد تجویز می شوند. 
ایــن مطالعه که امروز در مجله عمومی عمومی در انگلیس 
منتشر شد،  براساس داده های  NHS  برای ۲۵۰ هزار کودک 

یک تا پنج ساله انجام  شده است. 
افرادی که دو یا چند نســخه آنتی بیوتیکی برای ســرفه، 
ســرماخوردگی و  گلودرد دریافت کــرده بودند، ۳۰ درصد 
بیشتر احتمال دارد که سال های  آینده در بیمارستان بستری 

شوند یا به دیگر مراقبت  های پزشکی احتیاج  پیدا کنند. 

دارویی خطرناک برای کودکان نوپا
جامعــه  رئیــس  تاجرنیــا،  علــی 
دندانپزشــکان گفت: اگــر خدمات 
افراد غیرمجاز  دندانپزشکی  از سوی 
انجام شــود پیگیری آن با مشکلات 

متعددی  روبرو می شود. 
رئیس جامعه دندانپزشــکان ایران با 
اشــاره به مراجعه مردم به افراد فاقد 
 صلاحیــت در زمینه دندانپزشــکی 
اظهار کرد: مداخله افراد غیر مسئول 
 دندانپزشکی در حوزه سلامت دهان 
و دندان بیشــتر به دلیل نظارت کم 
 دانشــگاه های علوم پزشــکی است؛ 
بار  چندین  دندانپزشــکی  جامعــه 
اعلام  آمادگی کرده است که بر ارائه 
خدمات دندانپزشکی نظارت کافی را 
 انجــام دهد. وی ادامه داد: افرادی که 
جهت دریافت خدمات دندانپزشکی 
به مراکــز  غیرمجاز مراجعه می کنند 

اغلب اطــلاع کافی ندارنــد و افراد 
غیرمجاز به  دلیل افزایش هزینه های 
خدمات دندانپزشــکی اقدام به ارائه 
خدمــات حــوزه  دهان و دنــدان با 
قیمت پایین تر و کیفیتی بسیار کمتر 
دندانپزشکان  می کنند. رئیس جامعه 
ایران افزود: دریافــت خدمات ارزان 
قیمت  دندانپزشــکی بوســیله افراد 
غیرمجــاز منجر به درمــان مجدد 
و افزایــش  هزینه  می شــود و بهتر 
اســت از همان ابتدا به کلینیک های 
دندانپزشکی و  مراکز معتبر مراجعه 
شود. تاجرنیا بیان کرد: مردم این حق 
را دارند که در هنگام دریافت خدمات 
 دندانپزشکی از مراکز پروانه مطب و 
شماره نظام پزشــکی را  درخواست 
کنند، زیرا افراد دارای شــماره نظام 
پزشکی از ســوی وزارت  بهداشت و 

ســازمان نظام پزشــکی جهت ارائه 
خدمات دندانپزشکی معتبر  هستند. 

اگر خدمات دندانپزشکی  وی گفت: 
از سوی افراد غیرمجاز انجام شود  در 
صورت بــروز خطا پیگیری از مراجع 
ذی صلاح با مشکلات متعددی  روبرو 
می شــود، اما اگر به وسیله یک فرد 
مجاز خدمات حــوزه دهان و  دندان 
ارائه شود پیگیری آن در صورت بروز 

خطا راحت تر است. 

چرا مردم به درمانگران غیرمجاز دندان مراجعه می کنند


